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توسعه سرمايه  گذار ی با 100 شرکت برتر
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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسئول

 امیدواری برای بهبود
روند تشکیل سرمایه

طی یک دهه اخیر متاس��فانه روند تشکیل س��رمایه در کشور و به تعبیری »سرمایه گذاری« نزولی و بسیار نگران 
کننده ش��ده اس��ت و به رغم شعارها و وعده هاي بس��یار، اما هنوز گام جدی و عملی برای جلوگیری از تداوم این 

روند و تغییر شیب منحنی نزولی سرمایه گذاری در کشور برداشته نشده است.
 یقیناً این اتفاق نامبارک در صورت عدم چاره جویي و توقف موجب بروز شرایط بحراني و بسیار خطرناک اقتصادي 
در دهه پیش رو خواهد ش��د. اینکه چرا سالهاس��ت نرخ تشکیل سرمایه در کشور به قیمت های ثابت سال 1390 
منفی ش��ده؛ موضوع بس��یار مهمی اس��ت که پرداختن به آن در حوصله این نوشتار نیست و فرصت دیگری را می 
طلبد. اما آنچه در این نوشتار به آن پرداخته خواهد شد؛ ابتکار عمل تحسین برانگیز وزارت صنعت، معدن و تجارت 

برای تشویق و ترغیب صاحبان سرمایه براي امر سرمایه گذاری در کشور است. 
در اواخ��ر اس��فند ماه وزارت صمت از طرحي تحت عنوان  »اقتصاد مقاومتی با ش��رکت ه��ای برتر« پرده برداری 
کرد و در گام نخس��ت اجرای این طرح، تفاهم نامه های همکاری بین این وزارتخانه و پنج ش��رکت برتر )مجتمع 
معدنی و صنعتی چادرملو، آلومینیوم المهدی، ش��یرین عسل، نفت سپاهان و ماشین سازی اراک( طی مراسمی با 
حضور وزیر صمت، تعدادي از اس��تانداران و نمایندگان مجلس، مقامات ارش��د قضایی و مدیران تشکل های بخش 
خصوصی امضاء ش��د. آنگونه که اعلام ش��ده اس��ت؛ هدف وزارت صمت از طراحی و پیاده سازی این طرح، ایجاد 
 امنیت بیش از پیش برای سرمایه گذاران و تشویق شرکت های برتر برای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی با تکیه بر 

توانمندی های داخلی است. 
در این طرح قرار اس��ت حداقل یکصد ش��رکت برتر صنعتی و معدنی )که بر اس��اس شاخص های مختلف از جمله 
میزان ارزش افزوده، اشتغال و یا صادرات شناسایی شده اند( با امضای تفاهم نامه های مجزا با وزارت صمت، ضمن 
برخورداری از مجوزها، مش��وق ها، حمایت ها و امنیت لازم، نس��بت به سرمایه گذاری جدید و اجراي پروژه هاي 
مختلف در سراسر کشور اقدام نمایند و موجب ایجاد هزاران فرصت شغلی جدید، افزایش تولید ناخالص داخلی و 

ارزش افزوده، توسعه صادرات غیر نفتی و کاهش وابستگی به واردات شوند.
اجرای این طرح، یقیناً در راستای تحقق اهداف سیاست های اقتصاد مقاومتی و موجب افزایش تاب آوری اقتصاد 
مل��ی، کیفیت و تنوع در محصولات، جایگزینی واردات، بهبود تراز تجاری کش��ور، توس��عه ن��وآوری و کارآفرینی 
فناورانه، تکمیل زنجیره های ارزش در صنایع مختلف، جلوگیری از خام فروش��ی، رش��د اقتصادی، بهبود وضعیت 

معیشتی و امید آفرینی در أقشار مختلف جامعه خواهد شد.
بر اس��اس برنامه های وزارت صمت قرار اس��ت در مسیر اجرای این سرمایه گذاری های جدید، به منظور تقویت و 
تجهیز منابع مالی مورد نیاز، از ظرفیت های خوب بازار سرمایه و نقدینگی موجود در جامعه و سرمایه های مردم 
نیز در قالب ابزار های نوین تامین مالی استفاده شود تا به این ترتیب مردم نیز بتوانند در این اقدام بزرگ مشارکت 

داشته باشند و از این طریق بطور مستقیم از منافع مادی این سرمایه گذاری ها و عواید آنها بهره مند شوند. 
از این رو امید است همه ارکان نظام و قواي سه گانه، هرچه سریع تر با درک دقیق شرایط حاد و نگران کننده 
اوضاع س��رمایه گذاري در کش��ور و حمایت و همراهی همه جانبه و ایجاد عزم ملي ، موجبات افزایش روز افزون 
تعداد ش��رکت ها و علاقمندان به س��رمایه گذاری و بهبود چشمگیر روند تشکیل س��رمایه در ایران عزیزمان را 

فراهم آورند.
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رئی��س جمه��ور افتت��اح بی��ش از 15هزار 
میلی��ارد توم��ان ط��رح و پ��روژه مرتبط با 
وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
را گامی در مسیر توسعه بیشتر کشور خواند 
و ابراز امیدواری کرد که س��ال 1۴00 سال 
دستیابی ملت ایران به موفقیت های بزرگ 
در رون��د مب��ارزه با بیم��اری کرونا و جنگ 

اقتصادی دشمنان باشد.
حسن روحانی درمراسم افتتاح طرح های 
ملی با اشاره به افتتاح کارخانه گندله سازی 
س��ه چاهون ی��زد گفت: یک��ی از اقدامات 
بس��یار مهم دول��ت تدبیر و امید توس��عه 
زنجی��ره فولاد بود و ای��ن زنجیره در طول 
هشت س��ال گذشته دو برابر شده است به 
نحوی که اقدامات انجام شده در این مدت 

را می توان با کل تاریخ کشور مقایسه کرد.
روحانی اضافه ک��رد: تکمیل زنجیره فولاد 
باعث شده تا از خام فروشی جلوگیری شود 
و ارزآوری خوبی به خصوص در س��الهای 

اخیر داشته باشیم.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: سال 1۴00 
از س��الهایی خواهد بود که خداوند رحمت 
خود را بر این مردم نازل می کند و می توانیم 
پرده های مختلفی که موجب آزار مردم شده 
را کن��ار بگذاریم به نح��وی که مردم هم در 
مقابل��ه ب��ا کرونا و هم در جن��گ اقتصادی 
موفقیت های بزرگی به دست خواهند آورد.

روحانی در ادامه با اش��اره ب��ه افتتاح مراکز 
بهزیس��تی در کش��ور گف��ت: در بخ��ش 
بهزیس��تی با کمک دول��ت و همت مردم و 
خیرین اقدامات بس��یار خوبی انجام ش��ده 

است و خدماتی که در مراکزی که به افتتاح 
رسید بیش از 5 میلیون نفر را تحت پوشش 
قرار می دهد. همه باید در توانمندس��ازی و 
آ گاهی خانواده هایی که نیاز به کمک دارند، 
اهتمام جدی داشته باشیم.رئیس جمهور به 
افتتاح های حوزه میراث فرهنگی اشاره کرد 
و گف��ت: میراث فرهنگی از اهمیت بس��یار 
بالایی برخوردار اس��ت و در حکم یک سند 
می باش��د به نحوی که یک بن��ای تاریخی 
مانند میدان نق��ش جهان اصفهان می تواند 
به اندازه دهها جلد کتاب اثرگذاری داش��ته 

باشد.
روحان��ی با تاکید بر اهمی��ت توجه به ابنیه 
تاریخ��ی و فرهنگ��ی و مرمت و بازس��ازی 
آن اظهار داش��ت: مرمت بناه��ای تاریخی 
و فرهنگ��ی می توان��د قابلی��ت بهره برداری 

رئیس جمهور در مراسم افتتاح طرح های ملی دو وزارتخانه:

 توسعه زنجیره فولاد 
یکی از اقدامات بسیار مهم دولت است
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حوزه 
گردشگری در 
دولت تدبیر و 
امید دو برابر 

شده است 
منتها در یک 

سال گذشته به 
خاطر شرایط 
خاصی که به 

وجود آمد حوزه 
گردشگری و 

هتلداری سال 
سختی داشتند 

اما امیدواریم 
سال آینده 

سال غلبه بر 
ویروس کرونا 
و احیای همه 
مشاغل حوزه 

گردشگری 
باشد

اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی فراوانی داش��ته باش��د و وزارت 
می��راث فرهنگ��ی می توان��د از لح��اظ اقتصادی نی��ز اقدامات 
بس��یار بزرگی انجام دهد.رئیس جمهور خاطرنشان کرد: حوزه 
گردش��گری در دولت تدبیر و امید دو برابر شده است منتها در 
یک سال گذشته به خاطر شرایط خاصی که به وجود آمد حوزه 
گردشگری و هتلداری سال سختی داشتند اما امیدواریم سال 
آینده س��ال غلبه بر ویروس کرونا و احیای همه مشاغل حوزه 

گردشگری باشد.
روحانی افزود: در س��ال آینده واکس��ن خارجی به اندازه کافی 
وارد شده و واکسن داخلی نیز اضافه خواهد شد و مجموع این 
اقدامات می تواند شرایط مناسب تری به وجود بیاورد تا بتوانیم 
زنجی��ره اپیدمی را قطع کنیم و دولت در این حوزه تمام تلاش 

خود را به کار خواهد گرفت.
متن کامل سخنان رییس جمهور به این شرح است:

امروز پنجاه و پنجمین افتتاح بزرگ در سال 1399 بود. خوشحالیم 
که توانس��تیم همه هفته های این س��ال را به اضافه برخی از ایام 

دیگر را برای افتتاح طرح های بسیار مهم پوشش دهیم.
امروز بیش از 15هزار میلیارد تومان طرح و پروژه افتتاح ش��ده 
که موجب اش��تغال 13هزار نفر می شود. در این دولت یکی از 
اقدامات بس��یار مهم، توس��عه زنجیره فولاد بوده و این زنجیره 
تقریبا در طول هشت سال این دولت به حدود دو برابر می رسد 
و این خیلی مهم است که 8 سال را با کل تاریخ کشور مقایسه 
می کنیم.کار بس��یار عظیمی از کنس��تانتره گرفته تا گندله تا 
بخش های مختلف و تا نهایت ش��مش فولاد، انجام شده است 
و این زنجیره امروز باعث ش��ده از خام فروشی جلوگیری شود، 
ارزش این معادن بزرگ و صنایع معدنی هم باعث شده که ارز 
آوری بسیار خوبی داشته باشیم در شرایط سه سال گذشته که 
سال تحریم و سال سختی بوده است. در واقع مثل دوران هایی 
که در قدیم دوران های قحطی چند س��اله ب��ود و بعد خداوند 
باران را نازل می کرد و همه جا س��بز می ش��د انش��اءالله س��ال 
1۴00از آن س��الهایی اس��ت که خداوند رحمت خود را بر این 
مردم نازل می کند، می توانیم پرده های مختلفی که موجب آزار 
این مردم شده را کنار بزنیم و مردم ما هم انشاءالله در بیماری 
کرون��ا و هم در زمینه جن��گ اقتصادی موفقیت های بزرگی به 

دست خواهند آورد .
امروز طرح بس��یار مهم گندله س��ازی که طرح بس��یار مدرنی 
هم بود و جزو مدرن ترین گندله س��ازی های کشور بود با ارزش 

9هزار میلیارد تومان به افتتاح رسید.
در زمینه بهزیستی هم کارهای خوبی با کمک و همت مردم و 
داوطلبین انجام گرفت که امروز 2هزار و ۴00 مرکز رونمایی و 
افتتاح شد و آن طوری که اعلام شد حدود 5میلیون نفر تحت 
پوشش این خدمات قرار می گیرند. اینکه در یک روز می توانیم 
2هزارو۴00 مرکز را به اضافه زندگی یا مثبت زندگی را افتتاح 
کنیم کار بسیار عظیم اجتماعی است و باید همه خانواده هایی 
که در توانمندس��ازی و آگاه س��ازی به کمک نیاز دارند را انجام 
دهی��م تا رنج مردم کاهش پی��دا کند و همه آنهایی که نیاز به 

توانبخشی دارند بتوانند توان لازم را اول از خداوند بزرگ و بعد 
از مردم عزیز و همه خدمتگزاران بگیرند و این سازمان برای این 

کار آماده شده و فعالیت می کند.
بخش س��وم افتتاح امروز مربوط به میراث فرهنگی بود. میراث 
فرهنگی بسیار مهم است. میراث فرهنگی یک سند است یعنی 
هر چند ما در تاریخ روی کتاب بخوانیم که تمدن ایران چگونه 
بوده، دانش��مندان و متفکرین و هنرمن��دان ما چه کار کردند، 
ه��زاران جلد کتاب بخوانیم ی��ا اینکه از اصفهان و میدان نقش 
جهان بازدید کنیم که این بیش از آن هزار کتاب دلالت دارد و 
فریاد می زند و سخن می گوید و می گوید چه دانشمندانی، چه 
ریاضیدان های ارزشمندی، چه معماران خوب و طراحان خوبی 
توانس��تند با بهترین مصالح زیباترین س��اختمان ها را به وجود 
بیاورند. علاوه بر زیبایی این س��اختمان ها فرد احس��اس غرور 
می کند این بناها حتی می تواند الهام بخش امروز برای معماری 
باشد، معماری غرب هم جای خودش است اما معماری شرقی، 
معماری اس��لامی، معم��اری ایرانی، همی��ن خانه های زیبایی 
که مرمت و احیا می ش��ود مثلا ن��ام آن خاندان و طایفه ای که 
خانه مال آنهاس��ت ماندگار می ش��ود که از لحاظ معنوی برای 
آن خانواده بس��یار مهم است. همچنین جاذبه گردشگری برای 
آن ش��هر و استان و هم اشتغال زیادی را درست می کند، خودِ 
آن مکان ه��ا می تواند محل بهره ب��رداری قرار گیرد و به موزه و 

چایخانه و بوم گردی و به یک هتل زیبا تبدیل شود.
در دنی��ا هتل های��ی که خیل��ی گرانقیمت هس��تند در داخل 
همان آثار تاریخی گذش��ته ساخته شده است. هتل های بسیار 
گرانقیمتی در اسپانیا هست که در ساختمان هایی که به دست 

مسلمانها در قرن ها قبل ساخته شده، می باشد.
بنابراین از این مکان ها می توانیم بهره برداری اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی کنیم و اساس��اً این وزارتخانه، وزارتخانه ای است که 
می تواند از لحاظ اقتصادی بس��یار مهم باشد یعنی گردشگری 
کار عظیم و بزرگی اس��ت ک��ه این وزارتخان��ه می تواند نقش 
بسیار بزرگی در گردش��گری داشته باشد.گردشگری در دولت 
تدبی��ر و امی��د دو برابر ش��د یعنی آنچه در قب��ل از این دولت 
گردشگر جذب می کردیم این گردشگر دو برابر شد منتها یک 
سال گذش��ته شرایط خاصی به وجود آمد و سال سختی برای 
گردشگری و هتلدارها و همه آنهایی بود که خدمات گردشگری 
انجام می دهند اما انش��اءالله از این مساله عبور می کنیم و سال 
آینده س��ال غلبه بر ویروس و احیای همه این مشاغل خواهد 
بود البته نه آغاز سال.به هر حال واکسن خارجی به اندازه کافی 
وارد می ش��ود و واکس��ن داخلی به بازار می آید و این مجموعه 
سال آینده را متحول می کند. یک عده مردمی که مبتلا شدند 
و به طور طبیعی واکس��ینه شدند، یک عده هم که نگرفتند با 
این واکسن واکسینه می شوند انشاءالله در مجموع می توانیم این 
زنجیره را قطع کنیم و این اپیدمی پایان بپذیرد و مردم در سال 
1۴00 بتوانند روزهای راحت تری را در زندگی داش��ته باشند. 
دولت همه تلاش خود را به کار می گیرد و بخش گردشگری در 

سال آینده روزهای بهتری از سال 99 خواهد داشت.
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سی ام بهمن ماه با افتتاح ۴ طرح صنعتی و معدنی که 
اش��تغالی برابر با 1360 نفر با سرمایه گذاری 8520 
میلیارد تومان به همراه داش��ت، توسعه شرکت های 
معدنی ب��زرگ وارد فاز تازه ای ش��د. این طرح ها که 
شامل سه طرح در حوزه صنایع معدنی در استان های 
هرمزگان و کرمان و طرح پایانه صادراتی محصولات 
کش��اورزی در اس��تان مازندران است با فرمان ویدئو 
کنفرانس��ی رئیس جمهور افتتاح ش��د. پیش از این، 
ابرپروژه ملی و استراتژیک شیرین سازی و انتقال آب 
خلی��ج فارس به فلات مرکزی )در 3 فاز( که فاز اول 
آن چندی پیش افتتاح ش��د به عنوان پیشران صنایع 
معدنی کش��ور معرفی شد، هدف از این پروژه تامین 
آب واحدهای معدنی بزرگ کش��ور است و قرار است 
به زودی فاز دوم و سوم انتقال آب از خلیج فارس به 

شرق کشور نیز کلید بخورد.
با دستور ویدئوکنفرانسی رئیس جمهور و با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، چهار طرح صنعتی، معدنی 
و تجاری در تداوم افتتاح های دولت در اس��تان های 
هرمزگان، کرمان و مازن��دران مورد بهره برداری قرار 
گرفت. حس��ن روحانی در مراس��م افتتاح طرح های 
ملی صنعتی و معدنی تاکید کرد: شما می بینید که با 
س��رمایه گذاری بیش از 8 هزار و 500 میلیارد تومان 
طرح ها و پروژه ها افتتاح می ش��ود و آمار و ارقامی که 

در همین س��ال جدید از آغاز س��ال ت��ا در تحولاتی 
که فقط در بخش صنایع معدنی مش��اهده می کنیم 
فق��ط 5/ 7 میلیون تن تولید گندل��ه آهن را افتتاح 
کردی��م، 5 میلی��ون تن در س��یرجان، 5/ 2 میلیون 
در هرمزگان و این نش��ان زنده و فعال بودن کش��ور 
و جهش تولید در کشور است. رئیس جمهور در ادامه 
گفت: امس��ال در کل شاهد حرکت در تولید و رونق 
تولی��د و حتی جهش تولید بودیم و اینکه در زنجیره 
فولاد در بخش های مختلف موفقیت به دست آمده و 
داری��م این زنجیره را کامل می کنیم، از معدن گرفته 
تا کنسانتره و تا بعد گندله و تا آهن اسفنجی و فولاد.

روحانی در ادامه گفت: همانطور که اعلام ش��د ما در 
طول 5/ 7 سال این دولت، در بخشی از این زنجیره ها 
بیش از 70 و در بخشی بیش از 80 درصد توانستیم 
رشد و توسعه داشته باشیم، آن هم در شرایط تحریم 
و جنگ اقتصادی و کرونا. رئیس جمهور ادامه داد: در 
۴ طرحی که افتتاح شد، از یک طرف دیدیم که مردم 
در زمینه صنایع معدنی کاملا فعال هس��تند. 2طرح 
افتتاحی ما مربوط به بخش فولاد و گندله سازی بود 
و یک بخش ما مربوط می شد به پایانه های صادراتی و 
اسکله هایی که بتواند پتروشیمی و فولاد و آلومینیوم 
ما را به خوبی صادر کند. در جنوب و در یک منطقه 
بس��یار خوب در مرز 3 اس��تان هرمزگان، بوش��هر و 

فارس یک طرح بزرگ افتتاح شد و امیدواریم دنبال 
شود که می تواند یک مرکز صادراتی بسیار مهمی در 
منطقه بسیار استراتژیک پارسیان برای کشور ما باشد. 
همچنین در ش��مال ش��اهد افتتاح یک پایانه بسیار 
خوب بودیم که برای محصولات کشاورزی، مرکبات 
و س��ایر محصولات این پایانه ها بسیار مهم است. اولا 
محصول کشاورز عزیز به سرعت خریداری و به آنجا 
منتقل می ش��ود، از بین نمی رود. آنجا س��ردخانه و 
انبارهای لازم هست که در آنجا بسته بندی های خوب 
انجام می گی��رد. می تواند هم یک ذخیره خوب برای 
داخل باش��د اگر لازم است و عمدتا می تواند مرکزی 

برای صادرات محصولات باشد.
رئیس جمهور همچنی��ن در خصوص ابرپروژه ملی و 
استراتژیک شیرین س��ازی و انتقال آب خلیج فارس 
به فلات مرکزی و ش��رق کش��ور، گف��ت: این طرح 
جزو طرح های بی نظیر تاریخ ایران اس��ت که تحولی 
عظیم و بزرگ در شرق کشور ایجاد خواهد کرد. وی 
همچنین ادامه داد: منطقه ش��رق هم��واره از لحاظ 
آب در تنگنا بوده اس��ت که این خط انتقال، یکی از 
راه حل ها برای رفع این کمبودها اس��ت، شرق کشور 
باید احیا ش��ود و برای ت��وازن جمعیت، امنیت ملی، 
تح��ول در منطقه ای��ن خط انتقال ضروری اس��ت. 
رئیس جمهور انتقال آب از خلیج فارس به س��یرجان 

4 طرح ملی با دستور رئیس جمهور افتتاح شد:

صنايع معدنی آماده خيز جديد
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)ف��از اول( را تحولی بزرگ دانس��ته و ابراز امیدواری 
کرد که این انتقال تداوم یابد و به مس سرچش��مه و 
اصفهان برس��د. روحانی گفت: خط دوم به اصفهان و 
خط س��وم به بیرجند، مشهد و سنگان خواهد رسید 
تا تحول عظیم و بزرگی در ش��رق کشور ایجاد شود. 
وی اعلام کرد: عملیات اجرایی خطوط دوم و سوم در 

همین دولت شروع می شود و جلو می رود.

وزیر صمت چه گفت؟
وزیر صنعت، معدن و تجارت هم در مراس��م افتتاح 
همزمان ۴ طرح صنعتی، معدنی و تجاری اعلام کرد: 
رش��د تولید فولاد خام کشور در دولت های یازدهم و 
دوازدهم 77 درصد شده است و در حوزه محصولات 
فولادی نی��ز افزایش تولید 83 درصدی داش��ته ایم. 
علیرض��ا رزم حس��ینی با بی��ان این مطل��ب افزود: 
افتتاح دو طرح گندله س��ازی ش��رکت های مادکوش 
و س��نگ آهن گهر زمین مجموعا با ظرفیت س��الانه 
5/ 7میلیون تن موج��ب افزایش ظرفیت در صنعت 
یاد ش��ده حدودا به میزان 1۴ درصد خواهد ش��د و 
تکمی��ل زنجی��ره ارزش صنعت ف��ولاد، تامین مواد 
اولی��ه مورد نی��از صنایع پایین دس��تی) تولید آهن 
اس��فنجی( و اش��تغالزایی در منطقه را نیز به همراه 
خواهد داش��ت. وی همچنین ادامه داد: با افتتاح این 
دو طرح ظرفیت تولید گندله آهن تا پایان س��ال به 
61 میلیون و 200 هزار تن می رسد و ظرفیت تولید 
ف��ولاد خام نیز 38میلیون و 800 ه��زار تن تا پایان 
سال خواهد بود. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه ایران جزو کشورهای مهم و صادرکننده فولاد 
است گفت: بر اساس آمار انجمن جهانی فولاد، رتبه 
16 صادرات فولاد را در دنیا داریم و در س��ال 2019 
بیش از 9 میلیون تن صادرات فولاد کشور بوده است. 
رزم حس��ینی یکی از ش��اخص های توسعه یافتگی را 
تولید و مصرف فولاد دانست و عنوان کرد: فولاد یک 
محصول اس��تراتژیک و مهم در تولید ماش��ین آلات، 

ماشین سازی، ساختمان و... است.
وی همچنین با اشاره به افتتاح اسکله شماره 5 بندر 
منطق��ه ویژه صنایع ان��رژی بر پارس��یان جنوب در 
استان هرمزگان)بندر پارسیان(، بیان کرد: این اسکله 
توسط ایمیدرو برای تولید و صادرات صنایع معدنی، 
پتروشیمی و صنایع مختلف با مساحت 3هزار هکتار 
راه اندازی شده است که زیر ساخت های آن در دولت 
تدبیر و امید انجام ش��ده اس��ت. وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت با اع��لام اینکه ۴00 میلی��ارد تومان برای 
راه اندازی این اسکله هزینه شده است، گفت: عملیات 
اجرایی 2 پروژه پتروش��یمی در زمینه GTX تولید 
متان��ول و زنجیره پایین دس��ت پلی الفین در منطقه 
ویژه اقتصادی پارس��یان نیز به صورت همزمان آغاز 
می شود. رزم حسینی با اشاره به افتتاح پایانه صادراتی 
محص��ولات کش��اورزی در جویبار نیز بی��ان کرد: 5 
میلیون و 200 هزار تن تولید انواع مرکبات در کشور 
داریم که 5/ 2 میلیون تن آن مربوط به اس��تان های 

ش��مالی کش��ور اس��ت. وی با اعلام اینکه 17 پایانه 
صادراتی در سراس��ر کش��ور وجود دارد، گفت: پایانه 
صادراتی محصولات کش��اورزی روماک گس��تر پارس 
افتتاح می ش��ود. وزیر صمت اعلام کرد: این طرح در 
راستای بسته بندی و صادرات محصولات کشاورزی با 
ظرفیت بسته بندی و صادرات 36۴ هزار تن در سال و 
ظرفیت ذخیره سردخانه 90هزارتنی راه اندازی شده 
اس��ت. وزیر صنعت، معدن و تج��ارت در پایان گفت: 
بی��ش از ۴0 هزار میلیارد تومان پروژه آماده افتتاح و 
بهره برداری در کشور در حوزه صنعت، معدن و تجارت 
وجود دارد. رئیس هیات عامل ایمیدرو نیز گفت: ذخایر 
س��نگ آهن با اکتشافات انجام شده سال های اخیر از 
س��وی ایمیدرو، ۴50 میلیون ت��ن افزایش یافته و به 
3/ 3 میلیارد تن رس��یده اس��ت. وجیه اله جعفری در 
آیین افتتاح طرح های صنایع معدنی و زیرس��اختی با 
ارایه گزارشی از توسعه زنجیره فولاد و زیرساخت ها به 
رئیس جمهور، افزود: ذخیره سنگ آهن ناحیه گل گهر 
نیز 5/ 1 میلیارد تن اس��ت ک��ه 152 میلیون تن آن 
حاصل اکتش��افات اخیر است. او با اشاره به مشکلات 
ناش��ی از تحریم ها، تصریح ک��رد: به رغم چالش های 
تحریم، ۴7درصد از تجهیزات و قطعات گندله سازی 
5 میلیون تنی گهرزمین توس��ط س��ازندگان داخلی 
بومی س��ازی شده اس��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو 
افزود: تا پایان س��ال 99 دو پروژه دیگر در این ناحیه 
افتتاح خواهد شد. جعفری سرمایه گذاری گندله سازی 
گهرزمین را 3830 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: 
600 ش��غل مس��تقیم و 1300 ش��غل غیرمستقیم، 
حاصل راه اندازی این کارخانه است. وی درباره تحقق 
اهداف ظرفیت سازی در زنجیره فولاد، گفت: تاکنون 
72 درصد اهداف در ف��ولاد خام، 68 درصد در آهن 
اس��فنجی، 82 درصد در گندله سازی و 76 درصد در 
کنسانتره سنگ آهن )برای چشم انداز 1۴0۴( محقق 
شده است. معاون وزیر صنعت معدن و تجارت اضافه 
کرد: به زودی عملیات اجرایی قطعه دوم و سوم خط 
انتق��ال آب از خلیج ف��ارس آغاز می ش��ود. اخیرا فاز 
نخست این خط انتقال آب، تا شهرستان سیرجان با 

فرمان رئیس جمهور افتتاح شد.

ویژ گی های ابر پروژه انتقال آب
طرح ملی انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی 
و شرق کشور، دس��تاوردی بزرگ است که به همت 
متخصص��ان داخل��ی و بخش خصوص��ی توانمند به 
س��رانجام رس��یده و فلات مرکزی و ش��رق کشور را 
متح��ول می کند. با تکمیل س��ه خط پ��روژه مهم و 
ملی انتقال آب خلیج ف��ارس به فلات مرکزی ایران، 
در مجم��وع 550 میلیون متر مکعب آب ش��یرین از 

خلیج فارس به فلات مرکزی ایران انتقال می یابد.
عملی��ات اجرای��ی جدی ب��رای انتقال ای��ن آب در 
دول��ت یازدهم آغاز ش��د ک��ه رئیس جمهوری ۴00 
میلیون دلار تس��هیلات از صندوق توسعه ملی برای 
این طرح اخذ کرد. به جز این تس��هیلات که اقساط 

آن نی��ز پرداخ��ت می ش��ود، بقیه هزینه ها توس��ط 
ش��رکت های بزرگ معدنی کشور و بخش خصوصی 
تامین شده است.پروژه انتقال آب از استان هرمزگان 
آغاز می ش��ود و در مس��یر کرمان و خراسان جنوبی 
به خراس��ان رضوی انتقال خواهد یافت و می تواند به 
توسعه صنایع گلخانه ای و واحدهای صنعتی و معدنی 
بزرگ این اس��تان ها کمک کن��د. از نظر قیمتی نیز 
در مقایسه با کشورهای حاشیه خلیج فارس از جمله 
عم��ان و امارات، قیمت ای��ن آب 20 درصد ارزان تر 
است. قطعه نخس��ت خط اول چند ماه پیش توسط 
رئیس جمهوری به طورکامل افتتاح ش��د و خط دوم 
نی��ز به زودی آغاز می ش��ود که در ای��ن خط، آب از 
هرمزگان به کرمان و  خراس��ان جنوبی و س��رانجام 
خراس��ان رضوی )مش��هد( م��ی رود و آب به معادن 

سنگان می رسد.
دس��تیابی به منابع آبی پایدار و ایجاد تحول اقتصادی 
در منطقه فلات مرکزی و استان های مسیر خط انتقال 
)هرم��زگان، کرمان، یزد، اصفهان، خراس��ان جنوبی و 
خراسان رضوی(، رشد صنایع معدنی به عنوان جایگزین 
مناسب نفت و اشتغال زایی، ظرفیت سازی و بهره گیری 
از قابلیت های بومی و تثبیت جمعیت س��اکن مناطق 
فلات مرکزی و ش��رق کش��ور، از جمله دستاوردهای 
مهم این طرح اس��ت.همچنین رفع نیاز آبی صنایع و 
معادن، حفظ و توسعه صنایع معدنی فلات مرکزی و 
اس��تان های مسیر خطوط انتقال به ویژه صنایع بزرگ 
م��س، ایجاد فرصت برای تامین کمبود آب ش��رب و 
توسعه کش��اورزی های پربازده نظیر پسته، زعفران و 
کشت های گلخانه ای و حفظ ذخایر آب های زیرزمینی 
و ممانع��ت از حفر چاه های غیرمجاز به منظور  احیای 
محیط زیس��ت، دیگر دس��تاوردهای مهم این طرح را 
تش��کیل می دهند.براس��اس این گزارش خط نخست 
انتقال آب خلیج فارس تا یزد به طول 820 کیلومتر با 
حجم سرمایه گذاری 16 هزار میلیارد تومانی، از سال 
91 آغاز شد که امسال به پایان رسید. حجم آب انتقالی 
در این خط 130 میلیون متر مکعب در س��ال بوده و 
پتانسیل اشتغال زایی 16هزار نفر را داراست. خط دوم 
انتقال آب از خلیج فارس تا مش��هد به طول یک هزار و 
550 کیلومتر با حجم سرمایه گذاری ۴7 هزار میلیارد 
تومانی، از امسال آغاز ش��ده و پیش بینی می شود در 
س��ال 1۴0۴ به پایان برس��د. حج��م آب انتقالی در 
ای��ن خط 230 میلی��ون متر مکعب در س��ال بوده و 
پیش بینی می ش��ود برای 30 هزار نفر اشتغال زایی به 
همراه داش��ته باشد. همچنین، خط سوم انتقال آب از 
خلیج فارس تا اصفهان به طول 910 کیلومتر با حجم 
سرمایه گذاری 35 هزار میلیارد تومانی، از امسال آغاز 
ش��ده و پیش بینی می شود در س��ال 1۴0۴ به پایان 
برسد. حجم آب انتقالی در این خط 200 میلیون متر 
مکعب در س��ال بوده و پیش بینی می ش��ود برای 1۴ 
هزار نفر اش��تغال زایی به همراه داشته باشد. با اجرای 
خط نخست حدود 35 درصد زیرساخت های خطوط 

دوم و سوم ساخته شده است.
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در راستای سیاست توسعه تولید و هدایت سرمایه ها به بخش تولید، 
تفاهم نامه های وزارت صمت با 5 ش��رکت  برتر تولیدی در نخستین 
گام از اج��رای طرح "اقتصاد مقاومتی با ش��رکت های برتر" با ارزش 
بی��ش از 152 ه��زار میلیارد تومان با حض��ور وزیر صنعت، معدن و 

تجارت منعقد شد.
طرح "اقتصاد مقاومتی با ش��رکت های برت��ر" به ابتکار وزارت صمت 
اجرا می ش��ود و در گام نخس��ت اجرای این ط��رح، تفاهم نامه های 
هم��کاری بین وزارت صمت و 5 ش��رکت از بین ش��رکت های برتر 
تولیدی شامل شرکت های معدنی و صنعتی چادرملو، شیرین عسل، 
آلومینیوم المهدی، نفت سپاهان و ماشین سازی اراک منعقد گردید.

این تفاهم نامه ها ش��امل 62 پروژه در زمینه معدن و صنایع معدنی، 
صنایع غذایی، ماشین س��ازی و صنایع پالایشگاهی است و هدف از 
تنظیم و امضای آنها ایجاد امنیت س��رمایه گذاری و تشویق بنگاه ها 

برای توسعه و تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی با تکیه بر توانمندی های 
داخلی اس��ت.در آیین امضای تفاهم نامه های توسعه سرمایه گذاری 
اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر در حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، استانداران، نمایندگان مجلس، فعالان اقتصادی و نمایندگان 
بخش خصوصی و مدیران 5 ش��رکت امضا کننده حضور داش��تند.

گفتنی است که وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای سیاست 
توسعه متوازن تولید و صنایع و معادن در کشور و ایجاد فرصت های 
جدید س��رمایه گذاری، اقدام به شناسایی فرصت های سرمایه گذاری 
و معرفی آن ها به 100 ش��رکت تولیدی برتر کرده اس��ت در مرحله 
اول اج��رای این طرح، تفاهم همکاری با حضور 5 ش��رکت در قالب 
62 پروژه و با سرمایه گذاری بالغ  بر 152 هزار میلیارد تومان، مبادله 
ش��د تا نقطه آغازی برای ایجاد یک تحول بزرگ در جهت توس��عه 

سرمایه گذاری و حمایت از کالای ایرانی باشد.

در مراسم امضاء تفاهم نامه های همکاری با 5 شرکت منتخب مطرح شد؛

 طرح وزارت صمت برای
 توسعه سرمایه گذاری با 100 شرکت برتر
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این اقدام وزارت صمت در راس��تای حمایت از سرمایه گذاران برتر و 
ارتقاء امنیت س��رمایه گذاری در کشور صورت گرفته است و موجب 
ایجاد هزاران فرصت ش��غلی، افزایش ارزش افزوده و توسعه صادرات 
در کشور خواهد ش��د.اجرای این طرح علاوه بر تحقق سیاست های 
اقتص��اد مقاومتی ب��ا هدف تاب آوری اقتص��ادی و افزایش کیفیت و 
تنوع در محص��ول، موجب جایگزین��ی واردات و بهبود تراز تجاری 
کشور، توسعه نوآوری و کارآفرینی فناورانه، تکمیل زنجیره ارزشی و 
جلوگیری از خام فروشی و رشد اقتصادی، بهبود وضعیت معیشتی و 

امیدآفرینی در جامعه خواهد بود.

احصاء هزار هزار میلیارد تومان فرصت های 
سرمایه گذاری بخش صمت در سال آینده

علیرضا رزم حس��ینی در این آیین با بی��ان این مطلب، افزود: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت چندین مأموریت دارد که یکی از مهمترین 

آنها جذب سرمایه گذاری، افزایش تولید و اشتغال است.
وی با تاکید بر اینکه اگر می خواهیم کش��وری قدرتمند باشیم باید 
اقتصاد قوی داش��ته باشیم، تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
به اقتصاد درون زا با نگاه به بیرون به منظور صادرات تاکید داشتند 
که وزارت صنعت، معدن و تجارت در همین راستا حرکت می کند.

وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت ادام��ه داد: در چارچوب برنامه های 
اقتصاد مقاومتی می خواهیم از ش��رکت های توانمند برای توس��عه 
س��رمایه گذاری، افزایش تولید و اشتغال اس��تفاده کنیم که در این 

راستا یکصد شرکت برتر معرفی شده است
.

نقش موثر ارکان حکومتی در اجرای
 طرح اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر

رزم حسینی با اشاره به امضاء تفاهم نامه ها با پنج شرکت از میان 
این یکصد ش��رکت در نخس��تین گام با حض��ور ارکان حکومتی، 
تصریح کرد: روسای دادگستری، اس��تانداران، نمایندگان مجلس 
از پنج اس��تان محل استقرار این شرکت ها در کنار معاون قضایی 
دادستان کش��ور در این آیین حضور داش��تند که نشانگر نقش و 
جای��گاه حائز اهمی��ت ارکان حکومت��ی در اجرای ط��رح اقتصاد 

مقاومتی با شرکت های برتر است.

امضای بیش از 152 هزار میلیارد تومان تفاهم نامه 
سرمایه گذاری با 5 شرکت برتر

وی همچنی��ن اضافه کرد: در نخس��تین گام از اجرای طرح اقتصاد 
مقاومتی تفاهم نامه های وزارت صمت با پنج ش��رکت برتر به ارزش 

بیش از 152 هزار میلیارد تومان در قالب 62 پروژه منعقد گردید.
وزیر صمت با تاکید بر اینکه باید فضا را به س��مت ایجاد اش��تغال 
ببری��م، بیان کرد: بر اس��اس آمار بانک مرکزی جمهوری اس��لامی 
ایران بی��ش از 3 میلیون و 600 هزار میلی��ارد تومان نقدینگی در 
کش��ور وجود دارد و باید این نقدینگی به س��مت اشتغال، تولید و 
ارزش افزوده بالاتر برای توس��عه کش��ور هدایت ش��ود.وی تکمیل 
زنجیره های تولید را از اولویتهای وزارتخانه در راس��تای جذب این 
نقدینگی ها دانس��ت و گفت: در زنجیره تامین رش��ته های فولاد، 
صنایع پتروش��یمی، آلومینیوم، خودرو، پوشاک، مواد غذایی، قطعه 
س��ازی، لوازم خانگی، شیرینی و ش��کلات و... برنامه های توسعه ای 
داریم و هزار هزار میلیارد تومان فرصت های س��رمایه گذاری را سال 

آینده احصاء می نماییم.
رسانه ها به امید آفرینی در جامعه کمک کند

وزیر صنعت، معدن و تجارت از رسانه ها خواست که با انعکاس مطلوب 
دس��تاوردهای حوزه تولید و اشتغال به ایجاد امیدآفرینی در جامعه، 
جذب س��رمایه گذاری و ارتقاء تولید کم��ک نمایند.در آیین امضای 
تفاهم نامه های توسعه سرمایه گذاری اقتصاد مقاومتی با شرکت های 
برتر در حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون قضایی دادستان 
کشور، استانداران، نمایندگان مجلس، فعالان اقتصادی و نمایندگان 
بخش خصوصی و مدیران 5 ش��رکت امضا کننده حضور داش��تند.

گفتنی است که وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای سیاست 
توسعه متوازن تولید و صنایع و معادن در کشور و ایجاد فرصت های 
جدید سرمایه گذاری، اقدام به شناسایی فرصت های سرمایه گذاری و 
معرفی آن ها به 100 ش��رکت تولیدی برتر کرده است که در مرحله 
اول اج��رای این طرح، تفاهم همکاری با حضور 5 ش��رکت در قالب 
62 پروژه و با سرمایه گذاری بالغ  بر 152 هزار میلیارد تومان، مبادله 
ش��د تا نقطه آغازی برای ایجاد یک تحول بزرگ در جهت توس��عه 

سرمایه گذاری و حمایت از کالای ایرانی باشد.
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معاون طرح و برنامه وزارت صمت بیان کرد: با حضور 
علیرضا رزم حسینی در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نگاه نوینی را در تامین منابع مالی و سرمایه گذاری در 
کشور پیاده س��ازی می کنیم.سعید زرندی در آیین 
امضای تفاهم نامه توس��عه س��رمایه گ��ذاری اقتصاد 
مقاومتی با ش��رکتهای برتر در حض��ور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با بیان این مطلب، افزود: جهت گیری 
جدی ما توس��عه س��رمایه گذاری در کشور و افزایش 

سرمایه گذاری برای آینده مناسب ایران است.

به دنبال بهبود تراز تجاری کشور هستیم
وی تکمیل زنجیره ارزش و جلوگیری از خام فروشی 
را در این راس��تا از سیاست گذاری ها دانست و گفت: 
به دنبال بهبود تراز تجاری کشور از طریق جایگزینی 
واردات، ساخت داخل، ارتقای کیفیت، تنوع محصول 

و ورود به بازارهای جهانی هستیم.

تقویت بنگاه های کوچک و متوسط
 با شکل گیری بنگاه های بزرگ اقتصادی

معاون طرح و برنام��ه وزارت صمت با تأکید بر اهمیت 

بنگاه های کوچک و متوس��ط و ش��رکت های بزرگ در 
کنار هم، اضافه کرد: تقویت بنگاه های کوچک و متوسط 
را ب��ا ش��کل گیری بنگاه ه��ای بزرگ اقتص��ادی دنبال 

می کنیم و این دو حوزه از هم قابل تفکیک نیستند.

فرصت های سرمایه گذاری
 به 100 شرکت برتر شناسایی شده

معاون ط��رح و برنامه وزارت صمت، اف��زود: از میان 
12 ه��زار بنگاه اقتصادی با اش��تغال بیش از 10 نفر، 
براساس شاخص های مختلف مانند اشتغال، صادرات 
و ارزش افزوده 100 ش��رکت برتر شناسایی و انتخاب 
ش��ده اند ک��ه از ای��ن تع��داد 39 ش��رکت در بخش 
پالایش��گاهی، پتروشیمی و شیمیایی، 21 شرکت در 
ح��وزه غیرفلزی، 20 بنگاه در ح��وزه معدن و صنایع 
معدن��ی و 20 بنگاه نی��ز در بخش ماشین س��ازی و 

نیرومحرکه فعالیت دارند.

پیشنهاد 80 پروژه از سوی 23 شرکت
زرن��دی با بیان اینک��ه فرصت های س��رمایه گذاری 
به این 100 ش��رکت معرفی ش��ده اس��ت، گفت: 23 

ش��رکت از میان این شرکتها برای سرمایه گذاری های 
جدی��د اعلام آمادگ��ی نمودند و 80 پ��روژه با حجم 
سرمایه گذاری 2۴0 هزار میلیارد تومان از سوی آنان 
پیش��نهاد ش��د.وی ادامه داد: تفاهم نامه های وزارت 
صمت با 5 ش��رکت  برتر تولیدی در نخس��تین گام از 
اجرای طرح "اقتصاد مقاومتی با ش��رکت های برتر" با 

ارزش 6.1 میلیارد دلار امضا شد.
گفتنی است در آیین امضای تفاهم نامه توسعه سرمایه 
گذاری اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر در حضور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، استانداران، نمایندگان 
مجلس، فعالان اقتصادی و نمایندگان بخش خصوصی 

و مدیران 5 شرکت امضا کننده حضور داشتند.
سال 1۴00؛ سال ورود حوزه معدن به بورس کالاست
دکت��ر زرندی در ادامه اف��زود: در زمان روند صعودی 
بورس و اکنون که بازار س��هام در مدار ریزش��ی قرار 
دارد، در ش��ورای عالی بورس بر روی موضوعی تاکید 
و اعتقاد داش��تیم که اگر ب��ورس در خدمت تولید و 
بخش واقعی اقتصاد قرار نگیرد نمی تواند در مس��یر 
هدفی که برای آن تعیین ش��ده اس��ت نقش آفرینی 
کند.وی خاطرنشان کرد: باید همه جهت گیری ها را 

دکتر زرندی در آیین امضای تفاهم نامه توسعه سرمایه گذاری اقتصادی با شرکت های برتر اعلام کرد:

 معرفی فرصت های سرمايه گذاری 
به 100 شرکت برتر شناسايی شده 
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در استفاده از ابزار علمی و جدیدی که در کشور شکل 
گرفته و متناسب با ادبیات دنیا است و منجر به رشد 

بخش واقعی اقتصاد شود را به کار بگیریم.
معاون ط��رح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اظهار داش��ت: در جهت گی��ری کلان وزارت صمت 
اس��تفاده از موضوع یا ت��وان بازار س��رمایه به عنوان 
رکن اساس��ی، شناخته شده اس��ت، بنابراین از اواخر 
سال 98 مدل تغییر س��اختاری را در مجموعه وزات 
صمت در پیش گرفتی��م و دفتر تامین منابع مالی را 
ش��کل دادیم با این رویکرد که بتوان ابزارهای نوینی 
را در خدم��ت تولی��د کنن��دگان ق��رار دهیم.زرندی 
گفت: تولیدکنندگان ایران در حوزه فنی بس��یار رشد 
ک��رده اند اما متناس��ب با این رش��د در حوزه اصلاح 
س��اختارهای مالی آماده نیستند؛ بنابراین در دو سال 
گذشته تمرکز خود را در ترویج، توسعه و نگاه جدید 
به بازار سرمایه و استفاده از این ظرفیت قرار داده ایم.

معاون ط��رح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اظهار داش��ت: در حوزه بازار س��رمایه با حمایتی که 
توس��ط شورای عالی بورس صورت گرفت و با مصوبه 
س��ران، معافیت مالیاتی را برای ش��رکت هایی که به 
س��مت بازار س��رمایه روی آورده بودند لحاظ کردیم 
و امیدواری��م که این موضوع به دلیل اس��تقبال های 
صورت گرفته تمدید ش��ود.وی اف��زود: امروز به ۴22 
ش��رکت جدیدی که فراخوان داده بودیم به س��مت 
اس��تفاده از ظرفیت بازار سرمایه روی آورده اند که با 

آنها به نتیجه های مثبتی رسیدیم.
زرندی گفت: از این تعداد 22۴ ش��رکت با نهاد مالی 
ق��رارداد امضا کردند که این اتفاق خوبی اس��ت زیرا 
وارد مرحله اجرا ش��دند.معاون ط��رح و برنامه وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت به بورس کالا اش��اره کرد و 
افزود: فعالیت های خود را در حوزه بورس کالا شروع 
کردیم و معتقدیم س��ال 1۴00 فرصت ویژه ای است 
ت��ا بر این بورس تمرکز داش��ته ایم و در حوزه معدن 
مزایده ها را به این سمت بیاوریم.زرندی اظهار داشت: 
س��هم صنعت و معدن 53 درصد و پتروش��یمی 27 
درص��د از معاملات بورس کالاس��ت ب��ه عبارتی 80 
درصد معاملات بورس کالا مربوط به خانواده صنعت 
و معدن اس��ت و باید از ای��ن ظرفیت بالا نهایت بهره 
را برد.وی به راه اندازی معاملات آتی نقره و حراج باز 
در بورس کالا اشاره کرد و افزود: تشویق حضور تولید 
و صنعت در ب��ورس کالا نیازمند تنوع ابزارهای مالی 
اس��ت که امروز روش حراج باز گام مثبتی برای ثبات 
آفرین��ی و آرامش عرضه کنن��دگان و تقاضاکنندگان 

حوزه صنعت در زمان انجام معاملات است.
معاون ط��رح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با بیان اینکه هدف گذاری بر روی حوزه نقره از جمله 
صنایع اس��تراتژیکی است که برنامه ریزی جدی را بر 
روی آن داریم، افزود: برنامه ریزی لازم را برای تولید 
70 ت��ن مصنوعات نقره ای و صادرات 20 تن را برای 
س��ال 1۴00 انجام داده ایم ک��ه این موضوع نیازمند 
نگاه و فکر جدی اس��ت.وی اف��زود: در هر 100 کیلو 
گرم تولید مصنوعات نقره می توان 180 نفر اشتغال 
مس��تقیم را ایجاد کرد.زرندی با بیان اینکه در حوزه 

تسهیل معاملات باید بیشتر اقدام کرد، گفت: نگاه به 
تامین مالی مانند به کار گرفتن اوراق سلف به خوبی 
در حوزه مجموعه بورس کالا انجام ش��ده اس��ت.وی 
در بخش دیگری از س��خنان خود اظهار داشت: برای 
توسعه حوزه اوراق بهادار و بورس کالا آماده همکاری 
هس��تیم، امس��ال هدف گذاری کردیم تا برای جهت 
گیری جدید در ح��وزه بورس اوراق 10 هزار میلیارد 
تومان اوراق منتشر کنیم که تاکنون نزدیک به 9 هزار 

میلیارد تومان محقق شده است.

تورم از رشد پیشی گرفت
مع��اون وزیر صمت با تاکید ب��ر تغییر رویکرد وزارت 
صمت در تامی��ن منابع مالی برای واحد های تولیدی 
تصریح کرد: وزارت صمت در س��ال جاری یکس��ری 
اقدامات در این حوزه انجام داد که نتایج آن در آینده 
ملموس ت��ر خواهد بود؛ مهم ترین مش��کل واحد های 
تولیدی در س��ال های گذشته تامین نقدینگی بود از 
طرف��ی بانک ها نیز تغییر رویک��ردی در جهت تامین 
س��رمایه در گردش داش��تند. زرندی ای��ن اتفاقات را 
دلیل افت ش��دید تش��کیل س��رمایه در کشور اعلام 
کرد و توضیح داد: زمانی که س��رمایه ثابت در اختیار 
واحد تولی��دی قرار نگیرد، آینده  تولید در کش��ور با 
مشکل روبه رو می شود.معاون وزیر صمت میزان رشد 
تس��هیلات اسمی را در حوزه صنعت و معدن، در بازه 
زمانی بین س��ال های 90 تا 98 معادل 8/ 19 و تورم 
تولیدکننده را در این مدت 9/ 19 اعلام کرد و گفت: 
این اطلاعات نشان می دهد میزان رشد از میزان تورم 
در بازه زمانی اعلام ش��ده کمتر بوده است که این یک 
چال��ش جدی اس��ت، از طرف دیگر سیس��تم بانکی 
ظرفیت و توانایی برای پرداخت پول بیش��تر را ندارد 
بنابراین ما در وزارت صمت چند اقدام موثر در رابطه 

با تامین مالی واحد های تولیدی انجام دادیم.
زرندی س��اماندهی تس��هیلات در قالب مش��خص را 
یکی از ای��ن اقدامات معرفی کرد و افزود: درخصوص 
تسهیلات روش تولید در مدت 11 ماه مبلغ 38 هزار 
میلیارد تومان به 1۴ هزار واحد پرداخت ش��د و مبلغ 
10610 هزار میلیارد تس��هیلات س��رمایه در گردش 
ب��ه 2 ه��زار و 832 واحد پرداخت ش��د و نکته قابل 
توجه این اس��ت که این پرداخت ها در یک سیس��تم 
شفاف و یکپارچه انجام شده و مشخصات بنگاه و نوع 
و مبلغ تسهیلات پرداخت شده کاملا مشخص است.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با 

یادآوری محدودیت های سنتی تامین مالی بیان کرد: 
برنامه ریزی برای ایجاد و استفاده از روش های جدید 
تامین مالی و تمرکز بر بازار سرمایه به عنوان سرفصل 
جدید ب��رای واحدهای تولیدی از دیگ��ر اقدامات ما 

درخصوص تامین مالی بخش تولید بوده است.
وی در ادامه با اس��تناد به گزارش ه��ای رئیس بانک 
مرکزی درخصوص رش��د کارگاه های تولیدی بزرگ 
گفت: طبق گفته های رئیس بانک مرکزی رش��د سه 
ماه سوم این واحدهای تولیدی نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل 7/ 10 درصد و رشد 9 ماهه آنها 8 درصد 
است و اعلام این ارقام در شرایط تحریم، نشان دهنده 
رشد و توس��عه بخش تولید کشور است. معاون طرح 
و برنام��ه وزارت صم��ت با اش��اره به رش��د تولید در 
حوزه های مختلف پتروش��یمی، لوازم خانگی، شمش 
آلومینیوم، س��یمان، ف��ولاد خام و صنعت نس��اجی 
تصریح کرد: از ۴2 محصول تولیدی مهم در کش��ور، 

شاهد رشد مثبت در بیش از 28 محصول بودیم.

شناسایی و معرفی ۹ صنعت پیشران
زرن��دی با ی��ادآوری اقدامات انجام ش��ده در موضوع 
تسهیلات و جهت گیری هدفمند منابع در حوزه تولید 
گفت: امسال برای اولین بار 9 صنعت و زیرشاخه های 
آن به عنوان صنایع پیش��ران مشخص و معرفی شدند 
تا در صورت حمایت ویژه از س��وی دولت این صنایع 
در اولوی��ت قرار بگیرند. او احی��ای هزار و ۴62 واحد 
تولیدی راکد و غیرفعال در کش��ور، ایجاد ارتباط بین 
ظرفیت های خالی تولید و سرمایه های موجود و تامین 
مالی از طریق بازار س��رمایه را از دیگر اتفاقات خوب 
در ح��وزه تولید عنوان کرد و گف��ت: یکی از کارهای 
متفاوتی که در س��ال جاری در این حوزه انجام شد، 
ایج��اد ارتباط بی��ن تولید و بازار س��رمایه بود؛ امروز 
ح��دود ۴22 واحد بزرگ صنعتی در فرآیند عرضه در 

بورس، از امکانات این بازار استفاده می کنند.

ایجاد پیوند بین بازار تولید
 و بازار سرمایه

زرندی در ادامه با بیان اینکه بازار س��رمایه ای موفق 
اس��ت که در ح��وزه تولید فعالی��ت می کند، گفت: 
حدود 2۴۴ واحد تولیدی با نهاد مالی قرارداد امضا 
کردند تا وارد این بازار شوند و تا امروز حدود هشت 
هزار و 200 میلیارد تومان برای شرکت های متوسط 
اوراق منتشر کردیم که هزینه طرح های توسعه شده 
اس��ت و در حوزه بورس کالا نی��ز حدود 80 درصد 
کالای صنعت داش��تیم.معاون طرح و برنامه وزارت 
صم��ت، در پای��ان وجود تقاضا در ب��ازار، همدلی و 
هماهنگی بخش های مختلف و حذف بوروکراس��ی 
اداری را از عوام��ل موثر در رش��د و توس��عه تولید 
دانست: متاسفانه در همه دستگاه ها همراهی جدی 
با تولی��د وجود نداش��ت و وزارت صمت به تنهایی 
دستگاه مرتبط با تولید نیست.
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دکتر حمید مهتدی مدیرعامل شرکت آلومینیوم 
المهدی  در حاش��یه انعق��اد این تفاهم نامه اظهار 
کرد: ارزش ریالی س��رمایه گذاری ها در ش��رکت 
آلومینیوم المهدی بیش از ۴0 هزار میلیارد تومان 

خواهد بود.
وی اذعان کرد: در این سرمایه گذاری ها پنج طرح 
بزرگ تولیدی که ش��امل طرح اح��داث کارخانه 
تولید آلومینا، احداث خط س��ه احی��ا آلومینیوم، 
احداث خط تولید بیلت، احداث خط تولید کویل و 

طرح احداث نیروگاه پیش بینی شده است.
مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی با هوشمندانه 
دانستن ابتکار طرح وزارت صمت به عنوان متولی 
بخش صنعت و تولید کش��ور گفت حمایت س��ایر 
دستگاهها از بنگاه های اقتصادی و تولیدی کشور 
موج��ب اجرای ب��ه موقع طرح های پیش��نهادی 

شرکت ها خواهد شد.
دکتر مهتدی با اش��اره به اینکه  بیش از 20  سال 
از فعالیت ش��رکت آلومینیوم المهدی در اس��تان 
هرمزگان می گذرد، لیکن متاسفانه کارخانه های 
صنایع پایین دستی در استان احداث نشده است. 
ایش��ان خاطرنش��ان کرد: یکی از اهداف اصلی ما 
حمایت و ایجاد صنایع پایین دس��تی در اس��تان 
است و قصد داریم با حمایت استانداری و سازمان 
صمت  اس��تان این مهم را انجام دهیم که احداث 
این کارخانه ها رونق تولید و اشتغالزایی پایدار در 
اس��تان هرمزگان بهمراه خواهد داشت.مدیرعامل 
ش��رکت آلومینیوم المهدی در پایان تصریح کرد: 
پروژه های عنوان ش��ده در جهت تحقق سیاست 
های اقتصاد مقاومتی با هدف تاب آوری اقتصادی، 
افزایش کیفیت و تن��وع در محصولات که موجب 
جایگزین��ی واردات و بهب��ود تراز تجاری کش��ور، 
تکمیل زنجیره ارزشی، جلوگیری از خام فروشی، 

رشد و رونق اقتصادی و افزایش اشتغالزایی است
.

تشویق بنگاه های بزرگ اقتصادی به
 برنامه ها و سرمایه گذاری ها ی جدید 

دکتر فریدون همتی استاندار هرمزگان در نشست 

امضای تفاهمنانه س��رمایه گ��ذاری گفت :حضور 
ش��رکت آلومینیوم المهدی در بین ش��رکت های 
برتر تولیدی کش��ور برای اجرای این طرح موجب 

افتخار استان هرمزگان است .
استاندار هرمزگان افزود: تشویق بنگاه های بزرگ 
اقتصادی کشور به برنامه ها و سرمایه گذاری ها ی 
جدید و مشترک کار بسیار ارزنده ای است.  ایشان  
در ادامه بر لزوم ت��داوم این کار تاکید کرد و بیان 
داشت: باید این روند ادامه داشته باشد تا در انتهای 
این زنجیره همه بتوانند احس��اس نقش افرینی در 

توسعه کشور داشته باشند.

آلومینیوم المهدی مصداق بارز منویات 
مقام معظم رهبری است 

احمد مرادی رئیس مجم��ع نمایندگان هرمزگان 
ب��ا ابراز خرس��ندی از ابطال واگ��ذاری غیراصولی 
آلومینی��وم المه��دی در س��ال 93 و واگذاری آن 
به ش��رکت مپنا در س��ال 97 گفت: به فضل خدا 
امروز شاهدیم کارخانه ای که رفته رفته به سمت 
تعطیل��ی کامل و اخراج کلی��ه کارگران پیش می 

رفت، در بدترین ش��رایط تحریم های بین المللی 
توانس��ت ضمن حفظ اشتغال نیروهای کارگری با 
تکیه ب��ر توانمندی متخصصان داخلی، خط تولید 
را از 106 دیگ رو به خاموشی به 3۴0 دیگ زنده 

و فعال برساند.
م��رادی بیان ک��رد: با حمای��ت مس��ئولان امر و 
تامین برق مورد نیاز ش��رکت آلومینیوم المهدی، 
این ش��رکت به ظرفیت اسمی خود خواهد رسید.  
فعالی��ت های انجام ش��ده طی دو س��ال اخیر در 
ش��رکت آلومینیوم المهدی مص��داق بارز منویات 
مق��ام معظم رهب��ری درخصوص امر ب��ه اقتصاد 
مقاومتی و جهش تولید است. انتظار میرود دولت 
نیز سهم خود را در این اقدامات جهادی ایفا کند.

وی ب��ا اش��اره به نقش صنای��ع اس��تان در انجام 
مسئولیت های اجتماعی و خدمت رسانی به مردم  
مناط��ق همجوار با صنایع، ای��ن امر را ضامن بقا و 
موفقیت صنای��ع خواند و گفت: مس��ئولیت های 
اجتماع��ی یکی از مهم ترین دغدغه ها و مطالبات 
مردمی از صنایع اس��ت که می بایس��ت وجود آن 

برای مردم قابل لمس باشد.

در راستای توسعه اهداف اقتصاد مقاومتی محقق شد:

 المهدی هرمزگان 
در میان پنج شرکت برتر تولیدی
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نماینده سراب در حاشیه مراسم 
امضای تفاهم نامه های اقتصاد 

مقاومتی اعلام کرد:

 عزم جدی دکتر
رزم حسینی برای تکمیل 
طرح های بزرگ نیمه تمام

نماینده س��راب در مجلس شورای اسلامی، 
طرح »اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر« 
و به دنبال آن امضای تفاهم نامه های توسعه 
س��رمایه گذاری اقتصاد مقاومت��ی را ابتکار 
بسیار خوب وزارت صمت در راستای توسعه 

صنایع و ایجاد اشتغال پایدار دانست.
یوسف داوودی پس از پایان مراسم امضای 
تفاهم نامه ه��ای توس��عه س��رمایه گذاری 
اقتصاد مقاومتی ک��ه با حضور وزیر صمت 
برگزار ش��د، با بیان این مطل��ب، افزود: به 
ابت��کار وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
100 ش��رکت برتر کش��ور مورد شناسایی 
ق��رار گرفت و فرصت های س��رمایه گذاری 
به آن ها معرفی ش��ده اس��ت.وی در ادامه، 
بیان کرد: در گام نخست تفاهم نامه هایی 
با حضور 5 ش��رکت در قال��ب 62 پروژه و 
با سرمایه گذاری بالغ  بر 152 هزار میلیارد 
تومان، مبادله شد که این تفاهم نامه ها در 
راس��تای ایجاد اشتغال، افزایش درآمدهای 
اهمی��ت  حائ��ز  کش��ور  توس��عه  و  ارزی 
هستند.نماینده س��راب در مجلس شورای 
اسلامی، گفت: شرکت های امضاکننده نیز 
شرکت هایی توانمند و دارای بازدهی خوبی 
بوده اند که از اس��تان آذربایجان شرقی نیز 
»ش��رکت شیرین عسل« این تفاهم نامه را 

به امضاء رساند.
داوودی اضافه ک��رد: انتظار داریم که تفاهم 
نامه ه��ای امضا ش��ده در چارچ��وب برنامه 
زم��ان بندی تعیین ش��ده وارد حوزه عمل و 
اجرا ش��ود.وی همچنین از این اقدام مناسب 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در راس��تای 
سیاست توس��عه متوازن و ایجاد فرصت های 
جدید س��رمایه گذاری تقدیر و تشکر کرد و 
افزود: انتظار داریم ک��ه با عزم و اراده جدی 
که در مجموعه وزارت صمت و شخص وزیر 
وجود دارد، پروژه های بزرگ نیمه تمام مانند 
»تولید آلومینا از نفلین سینیت سراب« نیز 

تکمیل گردد.

رئی��س خانه صنعت، مع��دن و تجارت ایران، 
طرح » اقتصاد مقاومتی با شرکت های برتر« را 
اقدامی موثر در هدایت سرمایه های کشور به 
بخش تولید دانست و از افزایش اعتماد بخش 
خصوصی نس��بت به س��رمایه گذاری در این 
حوزه خبر داد و گفت: بسیاری از شرکت های 
بخ��ش خصوص��ی در حوزه تولید از سراس��ر 

کشور خواستار حضور در این طرح شدند.
سید عبدالوهاب س��هل آبادی اجرای طرح 
» اقتص��اد مقاومت��ی با ش��رکت های برتر« 
کش��ور را یکی از بهترین  برنامه های وزرات 
صنعت مع��دن و تجارت توصی��ف کرد و با 
تاکید بر لزوم حمایت از بخش خصوصی در 
حوزه اقتصادی گف��ت: امروز با اعتمادی که 
جامع��ه صنعتی پیدا کرده اس��ت و با توجه 
ب��ه حمایت هایی که از س��وی دول��ت، قوه 
قضائیه و مجلس ش��ورای اسلامی از بخش 
خصوصی و به ویژه در حوزه تولید می ش��ود 
شاهد اتفاقات خوبی در بخش اقتصاد کشور 
هس��تیم و س��ال ها خلاء چنین طرحی در 
کشور احساس می شد که خوشبختانه امروز 
ش��اهد اجرای اولین مرحله آن با مشارکت 

پنج بنگاه اقتصادی برتر کشور هستیم.

جذب سرمایه های راکد و سرگردان
رئیس خان��ه صنعت، معدن و تج��ارت ایران 
ای��ن ط��رح را ی��ک اق��دام ب��زرگ در حوزه 
س��رمایه گذاری و تولی��د دانس��ت و افزود: با 
اج��رای این طرح این اطمینان وجود دارد که 
س��رمایه های راکد و س��رگردان نیز به بخش 
تولید هدایت و جذب شوند؛ در حقیقت زمانی 
که سرمایه گذاران متوجه انجام چنین طرحی 

شوند، بدون تردید از آن استقبال می کنند.

توانایی بنگاه های اقتصادی کشور
 در تبدیل شدن به برندهای جهانی

س��هل آبادی در ادام��ه اف��زود: ش��رکت ها و 
بنگاه های اقتصادی در کشور باید بین المللی 
فکر کنند و به جایگاه های بزرگتری در جهان 

بیندیش��ند؛ آمار و گزارش��اتی که از س��وی 
ش��رکت های برتر و بزرگ کش��ور درخصوص 
عملکرد و فعالیتش��ان ارائه ش��ده است نشان 
دهن��ده توانای��ی و ظرفیت ب��الای بنگاه های 
اقتصادی کشورمان دارد و این شرکت ها نقش 
لوکوموتیوی را دارند که شرکت ها و واحدهای 
اقتص��ادی خرد و کوچک را هم با خودش��ان 
هم��راه می کنند و موجب حرک��ت آن ها نیز 
خواهند ش��د.وی در ادامه از اس��تقبال خوب 
بخش خصوصی از این طرح خبر داد و اذعان 
داشت: بسیاری از شرکت های بخش خصوصی 
در حوزه تولید از سراس��ر کش��ور خواس��تار 
حض��ور در این ط��رح ش��دند و امیدواریم به 
زودی شاهد اجرای مراحل بعدی این طرح با 
مشارکت دیگر شرکت های برتر ایران باشیم.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در 
پایان ضمن قدردانی از اقدامات وزارت صمت، 
رویک��رد جدید این وزارتخان��ه در حمایت از 
بخش دولت و اس��تفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی را خ��وب توصیف ک��رد و از ارتقاء 
سطح رضایتمندی جامعه صنعتی کشور خبر 
داد و نس��بت به اس��تمرار این طرح و اجرای 
مراح��ل بعدی آن در س��ال های آین��ده ابراز 

امیدواری کرد.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران در مراسم امضای 
تفاهم نامه های اقتصاد مقاومتی وزارت صمت عنوان کرد:

 افزایش اعتماد بخش خصوصی 
به سرمایه گذاری در حوزه تولید
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مع��اون ام��ور صنایع وزی��ر صنع��ت، معدن و 
تجارت گفت: پنج ه��زارو 700واحد صنعتی با 
اشتغالزایی مس��تقیم بالغ بر107هزار نفر طی 
10ماهه امسال در بنگاه های تولیدی و صنعتی 

کشور به بهره برداری رسید.
مهدی صادقی نیارکی در جلس��ه کارگروه رفع 
موانع و تس��هیل تولید اس��تان زنجان وضعیت 
تولی��د کش��ور و اقدامات انج��ام گرفته در این 
خصوص را تش��ریح کرد و افزود: طی 10 ماهه 
امسال  صدور پروانه بهره برداری در کشور 7.8 

درصد رشد یافته است. 
وی رقم رش��د حوزه اش��تغال در سطح کشور 
را 28 درصد اعلام کرد و یادآورش��د: س��رمایه 
گذاری ها نس��بت به سال گذشته 300 درصد 
رشد یافته اس��ت.صادقی نیارکی تصریح کرد: 
بال��غ بر 130 هزار میلی��ارد تومان فقط در 28 
طرح صنعتی س��رمایه گذاری انجام شده است 
که مجموع س��رمایه گذاری امس��ال در استان 
زنج��ان و در ط��رح هایی ک��ه 2 هفته اخیر به 

بهره برداری رس��ید، حدود 170 هزار میلیارد 
تومان بوده است.معاون امور صنایع وزیر صنعت 
معدن و تجارت با بیان اینکه در اس��تان زنجان 
بالغ بر هفت هزار و 500 میلیارد تومان سرمایه 
گ��ذاری انجام ش��ده اس��ت گفت: ای��ن میزان 
س��رمایه گذاری ها رک��ورد جدید و ماندگار در 
س��ال جهش تولید بود.وی با اشاره به شاخص 
تاس��یس، جواز تاس��یس را تمایل به س��رمایه 
گذاری در بخش تولیدتعریف کرد و افزود: فقط 
در طول 10 ماهه امس��ال بالغ بر 31 هزار فقره 
جواز تاسیس صادر شد که نشان می دهد مردم 
تولید، س��ازندگی و ساخت داخل را در اولویت 
قرار داده و تمایل خود را به س��رمایه گذاری در 

این بخش اعلام کرده اند.
صادقی نیارکی رشد حوزه صدور جواز تاسیس 
نسبت به مدت مشابه س��ال قبل را 38 درصد 
اع��لام کرد.وی با بیان اینکه برای اولین بار بعد 
از 2 س��ال ) س��ال 97 و 98 ( فصل دوم بخش 
صنعت کشور در س��ال 99، رشد نیم درصدی 

داشت، گفت: فصل سوم رشد سه دهم درصدی 
نش��ان می دهد که در 2 فصل متوالی، با وجود 
اینکه، رش��د اقتصادی منفی است، ولی بخش 
صنعت در 2 فصل متوالی دوم و س��وم، رشد را 

تجربه کرد.
صادق��ی نیارکی ب��ا تاکید بر اینکه این رش��د 
در ش��رایطی اتفاق افتاد که در س��ال 99 با 2 
چالش مواج��ه بودیم افزود: اولین چالش کرونا 
بود که یک چالش بین المللی اس��ت و با شروع 
وضعی��ت کرونایی، مرزهای اقتصادی، مبادلات 
تج��اری و اقتصادی، روش تولید و به کارگیری 
فناوری تغییر کرد و محدودیت های بس��یاری 
برای فع��الان اقتصادی ایجاد ش��د.معاون امور 
صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت تحریم های 
ظالمانه را دومین چالش کش��ور در س��ال 99 
عن��وان کرد گفت: فقط در ت��ورم تولید کننده 
در مدت یک سال، حدود 77 درصد رشد ناشی 
از افزایش نرخ ارز داشتیم و به گونه ای طراحی 
شده بود که این 2 چالش ما را از فعالیت توسعه 

صادقی نیارکی معاون وزیر صمت خبر داد:

بهره برداری  از 5800 واحد صنعتی و 
تحقق جهش تولید در سخت ترین شرایط
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و س��ازندگی متوقف کرده و به زانو در آورد اما 
با همدل��ی و صداقت، کارها را پیگیری کردیم.
صادقی نیارکی با بیان اینکه وزارت صمت بیش 
از 2 راهبرد اساس��ی ندارد گف��ت: یکی از آنها 
راهبرد درمدیریت است که با اجرای آن، نتایج 
چشمگیری حاصل ش��د و مقایسه شاخص ها 
آن را به روشنی مش��خص می کند.معاون امور 
صنای��ع وزیر صنعت،معدن و تجارت با اش��اره 
ب��ه اینکه تغییر قابل توج��ه در میزان صادرات 
و واردات تنها یکی از نتایج راهبرد در مدیریت 
اس��ت، افزود: در س��ال 89، واردات کشور 65 
میلیارد دلار و صادرات آن 27 میلیارد دلار بود.
صادقی نیارکی تاکید کرد: با تغییر این رقم در 
سال 98، واردات کشور ۴3 میلیارد دلار کاهش 
و صادرات به ۴1 میلیارد دلار افزایش یافت که 
این آمار، همان اقتصاد مقاومتی اس��ت و غیر از 
آن نمی تواند باش��د.وی با بیان اینکه راهبرد ما 
در وزارت صمت، مدیریت واردات اس��ت گفت: 
طبق فرمایش رهب��ر معظم انقلاب آنچه را که 
در داخل می توان س��اخت اج��ازه واردات آن را 
نمی دهیم چون ایش��ان تاکید فرمودند، واردات 
کالاهایی که ساخت مشابه در داخل دارد حرام 
اس��ت.معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اف��زود: این راهبردی اس��ت که وزارت 
صمت از س��ال 97 برای حمایت از تولید ملی، 
ساخت داخل و تکمیل ظرفیت واحدهای نیمه 
تم��ام و نیز واحدهایی با ظرفی��ت پایین اتخاذ 
کرد.صادقی نیارکی با بیان اینکه واردات کشور 
در 10 ماهه امسال، 30 میلیارد دلار بود، گفت: 
این به این معنی اس��ت که ح��دود 15 درصد 
نسبت به س��ال گذش��ته، کالای کمتری وارد 
کردیم و صادرات کش��ور ام��ا 28 میلیون دلار 
و در سختگیرانه ترین و شدیدترین تحریم های 
ظالمانه بود.وی تاکید ک��رد: با وجود اینکه بی 
نظیرتری��ن محدودیت ها را بر ما اعمال کردند، 
ولی کش��ور 60 میلیارد دلار تجارت انجام داد.
صادقی نیارکی افزود: باید فارغ از شرایط سخت 
فعلی، نکات مثبت و امی��د بخش را در جامعه 
منتش��ر کنیم.معاون امور صنایع وزارت صمت 
با بیان اینکه، با راهبردی که بار دیگر از س��وی 
رهبر معظ��م انقلاب تبیین ش��د، یک کار بی 
نظیر در کشور اتفاق افتاد، افزود: مردمی کردن 
اقتصاد و بر اساس آن، برون سپاری و واگذاری 
ب��ه بخش خصوصی گام موث��ری بود که نتایج 
آن بر کسی پوش��یده نیست.صادقی نیارکی به 
یکی از نتایج برون س��پاری امور هم اشاره کرد 
و گفت: در س��ال 89 بالغ ب��ر 30 میلیارد دلار 
کسری تجاری داشتیم که این کسری در سال 

99 هم اکنون به 2 میلیارد دلار رسیده است.
وی با تاکید بر رقم قابل توجه واردات و صادرات 
افزود: ش��اخص هایی مانند آن باید گفته شودتا 
فارغ از ش��رایط س��خت فعلی، ن��کات مثبت و 
امی��د بخ��ش را در جامعه منتش��ر کنیم چون 
این آماری که حاصل شده است کاملًا مشخص 
وملموس است.وی افزود: امسال نسبت به سال 
گذشته، ۴0 درصد رشد تولید در لوازم خانگی 
داریم و با توجه به راهبرد در مدیریت، از هشت 
هزار ردیف ب��رای واردات کالا، ممنوعیت ثبت 
س��فارش بالغ ب��ر 2ه��زارو 500 کالایی که در 
کش��ور طراحی و تولید می شود اعمال و اجازه 
واردات نمی دهیم که نتیجه آن این اس��ت که 
ام��روز ل��وازم خانگی ما با وج��ود اینکه 2 برند 
بین المللی که 70 درصد بازار کشور را به خود 
اختصاص داده بودند، در س��ال 92 کشور ما را 
ترک کردند، رشد بس��یار زیادی در تولیدلوازم 

خانگی داریم.
صادقی نیارکی میزان رشد تولید لوازم خانگی 
امسال نس��بت به سال گذش��ته را، ۴0 درصد 
اعلام کرد و افزود: نسبت به سال 96، هم رشد 
15 درصدی در تولید لوازم خانگی داریم.وی با 
بیان اینکه بر اساس فرمایش رهبری که باید از 
صنعت مونتاژکاری به س��مت تولید، نوآوری و 
س��اخت داخل برویم گفت: چهار میلیارد دلار 
ارز از کش��ور خارج می ش��د تا ل��وازم خانگی، 
آرایشی و پوش��اک وارد کشور شود.معاون امور 
صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: 
مهمترین مساله ما تامین مواد اولیه برای تولید 
اس��ت یعنی کار و تقاضا وجود دارد و ش��رایط 
برای صادرات فراهم اس��ت، ام��ا باید مواد اولیه 

تامین کنیم.
صادقی نیارکی پروژه نهضت س��اخت داخل را 
از رویکرده��ای مهم وزارت صمت عنوان کرد و 
افزود: این به این معنی اس��ت ک��ه همه ابعاد، 
مولکول ها و جنبش ها برای یک حرکت والا به 
حرکت درآیند و آن حرکت والا، همان ساخت 
داخل است که رهبری هم روی آن تاکید بسیار 
دارند.وی با اشاره به اینکه ما سهم هر استان را 
برای ساخت داخل مشخص کردیم گفت: برنامه 
امسال ما ساخت3.2 میلیارد دلار ساخت داخل 
برای کل استان ها اس��ت که حدود 3 میلیارد 

دلار آن در 10 ماه محقق شد.
به گفته معاون امور صنایع وزارت صمت، سهم 
استان زنجان برای س��اخت داخل 66 میلیون 
دلار بوده که در 10 ماهه امسال، 162 میلیون 
دلار س��اخت داخل را در استان زنجان محقق 
ش��د که نشان می دهد، بالاتر از سهمیه تعیین 

شده از پروژه نهضت ساخت داخل است.صادقی 
نیارکی تصری��ح کرد: روش ما در وزارت صمت 
این است که همزمان با رعایت عدالت در توزیع، 
به دنبال سهولت و شفافیت در کنار هم هستیم 

که یک راهبرد عملیاتی و حکمرانی است.
وی همچنین به بحث تکمیل ظرفیت های نیمه 
تمام هم اش��اره کرد و افزود: در راستای احیا و 
بازگردان��ی ظرفیت های نیم��ه تمام به چرخه 
تولید، واحدهایی که در س��ال های گذش��ته به 
بهره برداری رس��یده اند اما به هر دلیلی فعال 
نبودند، در دس��تور کار قرار گرفتند.معاون امور 
صنایع وزیر صنعت معدن و تجارت با بیان این 
که برنامه امسال، یک هزار و 500 واحدصنعتی 
در داخل شهرک های صنعتی بود گفت: بالغ بر 
یک هزار و ۴00 واحد به مدار تولید برگشت و 
سهم اس��تان زنجان 30 واحد بود که عملکرد 

این استان، فراتر از برنامه تعریف شده، بود.
صادقی نیارکی این عملکرد را نش��ان از همدلی و 
هدایت نخبگان و فعالان اقتصادی، توسط مقامات 
استانی و در راس آن امام جمعه به عنوان نماینده 
مقام معظم رهبری، اس��تاندار زنج��ان به عنوان 
عال��ی ترین نماین��ده دولت و نماین��ده مردم در 
مجلس که عضوکمیسیون صنایع ومعادن دانست 
و افزود: وقتی که مس��ئولان رده بالای استان در 
س��تاد تس��هیل، حضور پیدا ک��رده و از طرح ها، 
مصوبات و سیاس��ت توسعه ای حمایت می کنند 
اتفاق ه��ای خ��وب می افتدکه حاص��ل همدلی و 
تفاهم اس��تانی اس��ت.وی با بیان اینکه امیدوارم 
خدمات انجام گرفته در حوزه تولید در راس��تای 
خدمت به مردم و فعالان اقتصادی، در نامه اعمال 
ما ثبت ش��ود گفت: البته تحریم های ظالمانه به 
مردم سخت فشار آورد و مردم ما صبورانه تحمل 
کردن��د که باید از کوتاهی هایی که به وجود آمد 
و نتوانس��تیم به نحو احس��ن به وظایف سازمانی 
خود عمل کنیم، خاضعانه وصمیمانه، در پیشگاه 
خداوند و مردم صمیمانه عذرخواهی کنیم.معاون 
امور صنایع وزیر صنعت معدن و تجارت با اش��اره 
ب��ه نتایج تحری��م ها هم اف��زود: تحریم ها باعث 
ایجاد اعتماد شد یعنی در دل تحریم ها، فرصتی 
نهادینه ش��د که آمار و ارقام نشان دهنده افزایش 
اعتماد به تولید داخل بود.صادقی نیارکی اعتماد 
به وجود آمده را ارزشمند خواند و گفت: در مرحله 
بع��دی باید به دنب��ال ایجاد ارزش اف��زوده برای 
افزایش و تکمیل زنجیره های تولید باش��یم.وی با 
قدردانی از همه فعالان اقتصادی که سختی های 
زیادی را درسال 99 تحمل کرده و از قله سختی 
ها گذش��تند افزود: امیدواریم این تجارب زمینه 

ساز رشد و توسعه بیشتر میهن اسلامی باشد.
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رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: ش��رکت 
تهیه و تولید مواد معدنی با مشارکت انجمن 
زغال س��نگ، طرح جامع زغال سنگ را با 
توجه ب��ه همه زوایای آن )زیرس��اخت ها، 
بودجه ایمنی، قیم��ت، میزان تولید و ...( و 

براساس استراتژی تکمیل کنند.
وجی��ه اله جعفری در نشس��ت ب��ا اعضای 
انجمن زغال س��نگ ضمن بیان این مطلب 
اظهار داش��ت: تاسیس انجمن زغال سنگ، 
اقدام مطلوبی بود که در جهت همراستایی 
و همفکری میان ش��رکت ه��ای این حوزه 
و نیز ایجاد ارتب��اط تنگاتنگ بین ما و این 
ش��رکت ها اس��ت و از این به بعد، می توان 
تصمیم های بهت��ری گرفت.وی افزود: باید 
با انجمن همفک��ری و اقدام عملی کنیم تا 
آینده صنعت زغال سنگ روی ریل مناسب 

قرار گیرد.

طرح های جامع، محور تصمیم گیری های
 بخش معدن و صنایع معدنی

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه نبود 

طرح جامع در بخش معدن موجب ش��ده تا 
در برخی شرایط، شیوه نامه یا دستورالعملی 
صادر ش��ود، تصریح کرد: این عامل موجب 
بروز مش��کلاتی نزد فعالان معدن شده است 
هرچن��د مکمن اس��ت ای��ن م��وارد از روی 
خیرخواهی انجام ش��ود اما به س��بب اینکه 
همه جوانب در نظر گرفته نمی شود، مساله 
ایجاد می کند.وی ادامه داد: ایمیدرو با هدف 
تامین مواد اولیه صنایع، تولید، اشتغال پایدار 
و اجرای طرح های توس��عه ای، طرح جامع 
زغال س��نگ را تدوین ک��رد. این طرح می 
تواند پس از بازنگری و تکمیل، ملاک عمل 
وزارت صنعت معدن و تجارت شده و تصمیم 
ه��ا براس��اس آن اتخاذ ش��ود. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نی��ز پذیرفته که طرح های 
جامع محور تصمیم گیری های بخش معدن 

و صنایع معدنی شود.

ایمنی معادن زغال سنگ
 اولویت طرح جامع

جعفری ب��ا بیان اینک��ه موضوع ایمنی 

معادن زغال سنگ از جمله اولویت های 
طرح جامع زغال س��نگ اس��ت، گفت: 
بای��د با بهره گی��ری از نظرات نهادهای 
مختلف، ایمنی در معادن را اس��تاندارد 
کنی��م. بس��یاری از واحده��ای کوچک 
زغال س��نگ، اس��تانداردهای ایمنی را 
رعایت نم��ی کنند از ای��ن رو ضروری 
اس��ت که پی��ش از وقوع حادث��ه، مانع 
بروز آن ش��ویم.وی ادام��ه داد: با توجه 
به تجربه حادثه معدن زمس��تان یورت 
و مش��کلات گردآوری تیم های امداد و 
نجات از مناطق مختلف؛ ایجاد ۴ پایگاه 
امداد و نجات، برای معادن زغال سنگ 
ضروری اس��ت. موضوع دیگر اینکه باید 
بررسی شود معادن کوچکی که توجیه 
اقتصادی ندارد و بحران زاس��ت، تعیین 
تکلیف ش��وند.جعفری اذعان کرد: سال 
1۴00 ب��رای تامی��ن زیرس��اخت های 
مع��ادن کوچک زغال س��نگ، از طریق 
طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن 

کوچک، اقدام خواهیم کرد.

جعفری در جلسه انجمن زغال سنگ ایران:

ايمپاسکو با مشارکت انجمن زغال سنگ 
طرح جامع را تکميل کند



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره پنجاه  اسفند 1399 

21

Jahane Madan

احداث پایگاه امداد و نجات طبس در
 مرحله تایید نهایی اسناد مناقصه

امیرعل��ی طاه��رزاده، مدیرعامل ش��رکت 
تهی��ه و تولید مواد معدنی در این جلس��ه 
ویدیوکنفرانس��ی با بیان اینکه نیاز به 3.7 
میلیون تن کک برای تحقق ظرفیت سازی 
ب��ه روش کوره بلند در ط��رح جامع فولاد 
داریم، گف��ت: برای این منظ��ور، ضروری 
اس��ت در طرح جامع، موض��وع تامین این 
می��زان کک م��ورد تاکید ق��رار گیرد.وی 
افزود: در مورد آموزش معادن زغال سنگ، 
موافقت نامه ای بین ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی و ایمیدرو در حال مبادله است 
تا در سال 1۴00 نسبت به توانمند کردن 
بخش خصوصی اقدام ش��ود. همچنین در 
م��ورد احداث پای��گاه ام��داد و نجات، در 
حال تایی��د نهایی اس��ناد مناقصه احداث 
یک پایگاه امداد و نجات در منطقه طبس 

هستیم.

ایجاد بانک اطلاعاتی معدن
محمد مجته��د زاده، رئیس هی��ات مدیره 
انجمن زغال س��نگ در این جلس��ه با بیان 
اینکه آقای جعفری خدم��ات ارزنده ای در 
فعالیت های معدنی داشته است، گفت: برای 
موضوع قیمت زغال سنگ، مطالعات جامعی 
ص��ورت گرفت که نظر ما، 30 درصد قیمت 
ش��مش بود اما در نهای��ت با حکمیت آقای 
س��عدمحمدی، 26.5 درصد توافق شد.وی 
ادامه داد: چنانچه این قیمت روی 30 درصد 
بهای شمش باشد، در میان فعالان یک نوع 
اطمینان خاطر ایجاد می کند. موضوع دیگر 
اینکه اگر پش��تیبانی جدی برای احداث ۴ 
پایگاه امداد و نج��ات صورت گیرد، اقدامی 
مان��دگار خواهد بود.مجتهدزاده گفت: طرح 
بانک اطلاعاتی از معادن زغال سنگ کشور 
توسط انجمن در حال اجراست و طی ۴-3 
ماه آینده، اطلاع��ات مدونی حاصل خواهد 
ش��د.وی افزود: نوسازی تجهیزات و ماشین 
آلات معادن، توسعه زیرساخت های معادن، 
موضوع دش��واری پرداخت یکباره ۴ درصد 
ح��ق بیمه تامین اجتماعی برای 20 س��ال 
کارگران و درخواس��ت طرح کشت درخت 
ب��رای تامین چوب معادن زغال س��نگ به 
س��ازمان جنگل ه��ا، مرات��ع و آبخیزداری 

کشور، بخشی از مسائل این صنعت است.

ش�تاب ب�ورس کالای ایران در مس�یر توس�عه 
بازاره�ا، طراح�ی ابزارهای جدی�د و نوآوری  ها 
قابل  تقدیر اس�ت و س�ازمان ب�ورس از هرگونه 

حمایتی در این مسیر دریغ نخواهد کرد.
دکت��ر محمدعل��ی دهقان دهن��وی رئیس س��ازمان 
ب��ورس واوراق بهادار ضمن بی��ان مطلب فوق در آئین 
راه اندازی معاملات آتی نقره و تالار حراج باز بورس کالا 
گفت: سازمان بورس واوراق بهادار بدون شک از توسعه 
فعالیت  ه��ای بورس کالا حمایت می کند تا این بورس 
در مسیر هموارتری حرکت کند. وی اظهارداشت: باید 
از نوع نگاه و ادبیات سیاس��ی در بازار س��رمایه دوری 
کنیم؛ چراکه راه   حل همین است. البته 62 میلیون نفر 
س��هامدار در بازار س��رمایه وجود دارد که این موضوع 
سبب شده است مقامات سیاسی هم نسبت به بورس 
و بازار س��رمایه بی  تفاوت نباش��ند و قطعا کاندیداهای 
ریاس��ت جمهوری هم باید سیاست هایی در این زمینه 
داشته باشند.دکتر دهقان دهنوی همچنین تصریح  کرد: 
همه باید با کمک هم به سمت تقویت اعتماد و ثبات 
در بازار س��رمایه حرکت کنیم و س��هامداران نیز باید 
با ابزارهای مدیریت ریس��ک؛ بهترین تصمیم را برای 

دارایی  های خود داشته باشند.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار ادامه داد: بررسی ها 
نش��ان می دهد که وضعیت س��رمایه گذاری در طول 
سال های اخیر مطلوب نبوده است، اما وقتی شفافیت 
در کار باشد؛ قطعا شاهد توسعه و امنیت سرمایه گذاری 
در کشور خواهیم بود. از سوی دیگر سیاستگذاران هم 
باید افق بلندمدتی را برای صنایع حاکم کنند و در نظر 
بگیرند تا سرمایه  گذاران بتوانند برنامه خود را بر مبنای 

آن تدوین کنند.

وی وزارت صم��ت را مس��ئول صنعت  ومعدن کش��ور 
خواند و گفت: تمامی تولیدکنندگان و مصرف  کنندگان 
همواره با ریس��ک قیمت مواجه  اند ک��ه در این حوزه 
ابزاره��ا و ظرفیت  های ب��ورس کالا می  تواند آنها را در 
مدیریت ریس��ک و در نهایت بهره  وری و تولید کمک 
کند و قطعا با مسیری که در حال طی شدن است؛ به 
این نتیجه خواهیم رسید.دکتر دهقان دهنوی یک بعد 
توسعه را نیازس��نجی مالی و مدیریت ریسک واحدها 
خوان��د و عنوان ک��رد: باید مطابق ای��ن نیازها و برای 

مدیریت ریسک بنگاه ها ابزار پیشنهاد دهیم.
تشکیل کانون سهامداران حقیقی یا خرد

رئیس س��ازمان بورس واوراق بهادار ادامه داد: تشکیل 
کانون س��هامداران حقیقی یا خرد جزو برنامه هاس��ت 
و شروع ش��ده و هیات مؤسس��ی از افراد صاحب نام و 
بی  طرف تشکیل خواهد شد. در خصوص مصوبه اخیر 
ش��ورایعالی بورس برای حمایت از س��هامداران خرد 
نیز بای��د گفت که این مصوبه چیزی جز اوراق اختیار 
فروش تبعی نیس��ت.  وی افزود: بازدهی صندوق  های 
س��رمایه  گذاری در روند صعودی بازار از متوسط بازار 
بالاتر بوده و در ش��رایط کاهشی بازار نیز بازدهی آنها 
کمتر از بازار افت داش��ته اس��ت؛ ای��ن یعنی مدیریت 
ریسک در نتیجه این صندوق ها به سرمایه گذاران خرد 
پیشنهاد می شود. دکتر دهقان دهنوی در پایان با بیان 
اینکه ورود ب��ه بازار رمز ارزه��ا غیرقانونی بوده و این 
بستر به کانالی برای خروج سرمایه از کشور مبدل شده 
است، گفت: نوسان امسال بازار سرمایه در سایر بازارها 
نیز مشاهده شد و شاخص طلا و ارز هم نزولی شدند، 
اما نزول این بازارها مقطعی بود که برای بازگشت بازار 
سهام به روندی معقول نیز به اعتماد مجدد نیاز داریم.

دکتردهقاندهنویرئیسسازمانبورسواوراقبهاداراعلامکرد:

 بازگشت اعتماد
رمز بهبود شرایط بازار سهام
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ورود س��نگ  آهن به ب��ورس کالا اتفاقی بزرگ و مثبت 
است که اجرای این اقدام نشان می دهد از فضای قبلی 
همچون نگاه دس��توری به قیمت ه��ا وارد یک فضای 
جدیدی شده ایم. همچنین توسعه معاملات آتی سایر 
محصولات از جمله طلا در کنار نقره نیز باید در بورس 

کالا با جدیت پیگیری شود.
دکت��ر محمدرض��ا پورابراهیم��ی رئیس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه اقتصاد کشور بدون نگاه 
علمی وتخصصی و با ادبیات سیاسی پیش نمی رود؛ در 
آئین راه اندازی معاملات آتی نقره و حراج باز در بورس 
کالا گفت: اقدامات زی��ادی برای افزایش بهره گیری از 
ظرفیت بازار سرمایه و بورس کالا برای رونق اقتصادی 
کشور، بهبود و ش��فافیت اطلاعات و کاهش ریسک ها 
انجام ش��ده اس��ت که باید از هم��کاران بورس کالا به 
خاطر تلاش  های شبانه  روزی و معرفی ابزارهای جدید 
در هر چند ماه یک بار تش��کر کنی��م.وی با بیان اینکه 
اقدامات مثبتی که در بورس کالا در حال انجام است؛ 
با کمک س��ازمان بورس س��رعت گرفته است، افزود: 
در جلس��ه گذش��ته که در بورس کالا برای راه اندازی 
صندوق کشاورزی برگزار ش��د؛ گلایه  های زیادی را از 
چرخه وضعیت فولاد داشتیم و اعلام کردیم که قاعده 
بازی باید در بازار رعایت ش��ود. خوشبختانه همراهی 
وزارت صنعت و کمک های انجام ش��ده باعث ش��د تا 
مسائل به وجود آمده در این حوزه با موفقیت بیشتری 
برطرف شود.وی با بیان اینکه ورود سنگ آهن به بورس 
کالا اتفاق��ی مثبت و موجب خرس��ندی فعالان تولید 
اس��ت، تاکیدکرد: اجرای این اقدام نش��ان می  دهد که 
از فضای قبلی همچون نگاه دستوری به قیمت ها وارد 
یک فضایی جدید ش��ده  ایم و اساسا دغدغه چیزی که 

داشته ایم؛ امروز تبدیل به میدان عملیاتی شده است.

اقتصاد بدون نگاه تخصصی پیش نمی رود
دکتر پورابراهیمی اعلام کرد: ب��ه هیچ  عنوان نمی توان 
کشور را بدون نگاه علمی وتخصصی و با ادبیات سیاسی 
پیش برد و مس��ائل حاکم در کش��ور را اداره کرد.وی 
خاطرنش��ان  کرد: اگر به دنبال این هستیم تا در کشور 
به اهداف بلندمدت و مطلوب برسیم؛ باید قواعد حوزه 
اقتصادی و اجرایی را در کش��ور بپذیریم و اجرا کنیم. 
در این حوزه راه  اندازی قرارداد آتی نقره در بورس کالا 
کار ارزشمندی است که صورت گرفته و برای استفاده 
از ابزارهای مش��تقه در بازار سرمایه باید همه اقدامات 
مربوطه به نوبت عملیاتی ش��وند.وی خاطرنش��ان  کرد: 
بورس کالا توانسته طی سال  های اخیر در حوزه توسعه 
اب��زار و بازار اقداماتی را انجام دهد که از نظر ما بخش 
عم��ده ای از مأموریت ه��ای خود را در این س��ال ها به 
تدریج انجام داده است.دکتر پورابراهیمی افزود: در این 
راستا باید ضمن عمق بخشیدن به فعالیت ها و ابزارهای 
راه اندازی شده؛ زمینه رفع محدودیت های فعلی را نیز 

مهیا کرد تا ابزارهای موجود گسترش یابند.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس خاطرنش��ان کرد: 
اقداماتی در حوزه راه  اندازی معاملات اوراق خرید دین 
انجام ش��ده که انتظار ما این اس��ت که ب��ا افتتاح این 
معاملات؛ سبد ابزارهای مالی بورس کالا تکمیل شود.

بورس کالا در مسیر توسعه بازار آتی  
رئی��س کمیس��یون اقتص��ادی  مجل��س همچنی��ن 
اظهارداشت: در گذشته در بورس کالا شاهد راه  اندازی 
معاملات آتی در حوزه س��که طلا بودیم و وزیر اقتصاد 

س��ابق نگرانی  ه��ای قیمتی را در این زمینه داش��تند، 
ام��ا تجربه نش��ان داد ک��ه نمی توان قواعد ب��ازی را با 
تصمیم��ات مداخله  گرانه بر هم زد؛ ل��ذا از بورس کالا 
می خواهیم در خصوص توسعه بازار آتی بر روی دارایی 
مختل��ف از جمله طلا با ق��درت فعالیت کند تا بازاری 
بزرگ برای پوشش ریسک  های قیمتی در اقتصاد وجود 
داش��ته باشد. وی با اشاره به اینکه باید اقدامی صورت 
گیرد تا در کشور برای س��هامداران، عرضه کنندگان و 
تقاضاکنن��دگان حفظ منافع صورت گی��رد، گفت: در 
هیچ کش��وری هیچ ی��ک از بازارها ب��دون محدودیت 
و قواعد فعالی��ت نمی  کنند، اما هدایت ب��ازار با قواعد 
دس��توری؛ شدنی نیست که خوش��بختانه در راستای 
اصلاح این اقدامات قدم بر می داریم. دکتر پورابراهیمی 
افزود: در حوزه توس��عه بازار قراردادهای آتی؛ مجلس 
کمک  های زیادی برای رفع مس��ائل موجود و تسهیل 
ورود دارایی  ه��ای جدید به این بازار مالی خواهد کرد.
وی ب��ه معاملات مناقصه اش��اره کرد و اظهارداش��ت: 
اقدماتی که قرار اس��ت در حوزه وزارت نیرو و توس��عه 
معاملات مناقصه نیز انجام شود؛ از جمله فعالیت  های 
مثبت و ارزش��مندی اس��ت که این ابزار هم می  تواند 

کمکی به بازار و اقتصاد کشور باشد.

تشکیل کانون سهامداران حقیقی در گام آخر
دکتر پورابراهیمی با اش��اره به اینکه کمیته تخصصی 
اص��لاح قانون بازار س��رمایه در کمیس��یون اقتصادی 
مجل��س گزارش خود را نهایی خواهد ک��رد، ادامه  داد: 
محوره��ای مه��م ای��ن بحث را ب��ا س��ازمان بورس و 
مدیران ارش��د بازار س��رمایه مورد بحث قرار داده ایم و 
در حال جمع  بندی نهایی اس��ت که به نظر می رس��د 
طی هفته های نخست سال آینده  به عنوان مهمترین 
مس��أله در مجلس بررس��ی و عملیاتی شود.وی افزود: 
یکی از اقدامات مهمی که در دس��تور کار مجلس قرار 
دارد؛ تش��کیل کانون س��هامداران حقیقی اس��ت که 
تکلیف آن را مش��خص کرده  ایم ت��ا بتوانند از ظرفیت 
خود استفاده کنند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با بیان اینکه هم  اکنون حجم قابل  توجهی از سهامداران 
دارای س��رمایه خرد هس��تند، اظهارداشت: قاعده بازار 
طی دو س��ال اخیر تغیی��ر کرده اس��ت؛ بنابراین باید 
متناس��ب با شرایط ایجاد شده، تصمیماتی را در حوزه 
بازار سرمایه اتخاذ کنیم. وی در پایان گفت: اصلاحاتی 
در حوزه قوانین در حال انجام است که بخش  های قبلی 
را در حوزه های��ی که نیازمند اصلاح هس��تند؛ تکمیل 
خواهد ک��رد و می  تواند کمک کند ت��ا این ظرفیت  ها 

بیشتر در اختیار اقتصاد کشور قرار گیرند.

دکتر پورابراهیمی رئیس کمیسیون   اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

ورود سنگ  آهن به بورس کالا  اتفاقی بزرگ و مثبت است
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آئی��ن راه  اندازی معام��لات آتی نقره و ت��الار حراج باز 
ب��ورس کالا با حضور دکت��ر محمدرض��ا پورابراهیمی 
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس، دکتر محمدعلی 
دهقان دهنوی رئیس س��ازمان ب��ورس واوراق بهادار و 
دکتر سعید زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، 

معدن و تجارت برگزار شد. 
دکتر حامد س��لطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران 
در ابت��دای این مراس��م ضمن خیرمق��دم از حضور و 
تلاش  های مس��ئولان حاضر در راستای توسعه بورس 
کالا گف��ت: طی س��الجاری در یک رکودش��کنی؛ رقم 
بی س��ابقه 32 میلیون تن کالا در معاملات بورس ثبت 
شده تا مش��خص شود که زیرس��اخت های بورس کالا 
پاس��خگوی نیاز صنایع و تولید کشور بوده است.وی با 
قدردانی از دکتر پورابراهیمی که همواره از برنامه های 
توسعه ای بازار س��رمایه و بورس کالا حمایت کرده اند، 
گفت: از زمان حضور دکتر دهقان  دهنوی در س��ازمان 
بورس؛ توسعه کمی وکیفی بورس کالا در بازار سرمایه 
را شاهد هستیم؛ به طوری که توسعه ابزارهای مالی در 
بورس کالا س��رعت گرفته و مش��کل مالیاتی معاملات 
گواهی س��پرده کالایی نیز با پیگیری س��ازمان بورس 
حل وفصل شد که این امر نویدبخش رونق بازار گواهی 

سپرده کالایی است.

رکورد معاملات بورس کالا
 شکسته شد

دکتر س��لطانی  نژاد در ادام��ه صحبت های خود بورس 
کالا را محم��ل انجام معاملات س��اختاریافته خواند و 
گفت: در س��الجاری رقم بی  سابقه 32 میلیون تن کالا 
در معاملات بورس ثبت شده و این رقم بیانگر آن است 
که زیرساخت  های بورس کالا پاسخگوی نیاز صنایع و 
تولید کش��ور بوده است. همچنین در حوزه تامین مالی 
تولیدکنن��دگان ۴0 درصد معاملات ب��ازار فیزیکی به 
صورت س��لف بوده و به این ترتیب از ارزش 300 هزار 
میلیارد تومانی بازار؛ حدود 120 هزار میلیارد تومان به 

تامین مالی شرکت های تولیدکننده کمک شده است.

افتتاح تالار حراج باز و آتی نقره
مدیرعامل ب��ورس کالای ایران ب��ه معاملات حراج باز 
س��نگ  آهن اشاره کرد و گفت: معاملات مدل حراج باز 
یکی از زیرس��اخت های اصلی بورس های کالایی است. 

در این روش فرصت بیش��تری برای کش��ف نرخ داده 
می  ش��ود تا معامله  گران برای تامین مواد خود بتوانند 
در حین معامله؛ تفکر بیش��تری در حوزه قیمت داشته 
باشند.دکتر سلطانی  نژاد در خصوص معاملات آتی نقره 
نیز گف��ت: اهمیت نقره در بازاره��ای جهانی به لحاظ 
وزنی از طلا بیشتر است و این فلز در صنایع الکترونیک، 
صنایع تولیدی و صنایع پایین  دستی کاربرد بالایی دارد 
که با راه  اندازی قرارداد آتی نقره در بورس کالا؛ شرایط 
برای پوش��ش ریسک قیمتی برای صنایع پایین  دستی 
فراهم شده است. در همین راستا ساچمه نقره به دلیل 
آنکه در ایران به صورت استاندارد وجود دارد؛ به عنوان 

دارایی پایه قرارداد آتی در نظر گرفته شد.

اوراق خرید دین؛ سبد کالایی 
بورس کالا را تکمیل می  کند

وی گف��ت: برنامه ب��ورس کالا برای توس��عه بازار آتی؛ 
راه  ان��دازی ق��رارداد آتی واحدهای صندوق طلاس��ت. 
همچنین با هم��کاری وزارت صنعت، معدن و تجارت؛ 
گواهی سپرده کالایی بر روی محصولات پتروشیمی و 
در ابتدای کار بر روی قیر راه  اندازی می  شود. همچنین 
این موضوع در مس و آلومینیوم نیز در دستور کار قرار 
دارد. گفتنی است با راه  اندازی اوراق خرید دین در کنار 
توسعه معاملات مناقصه و گواهی سپرده؛ شاهد تکمیل 

سبد کالایی بورس کالا خواهیم بود.

هیچ کالایی در بورس کالا 
مشمول قیمت گذاری دستوری نیست

مدیرعامل ب��ورس کالای ایران همچنین با اش��اره به 
انتقادات کارشناس��ان و مسئولان از جمله وزیر اقتصاد 
به دس��توری بودن قیمت ها در بورس گفت: با اتفاقاتی 
ک��ه اخیرا رخ داد؛ همگان به این جمع بندی رس��یدند 
که قیمت گذاری دس��توری در بورس امکانپذیر نیست 
و در ح��ال حاضر در بورس کالا هیچ کالایی مش��مول 
قیمت گذاری دستوری نیست.وی درباره ورود معاملات 
خودرو به بورس کالا اظهارداش��ت: ورود خودرو به بازار 
س��رمایه طرح مجلس بوده است و نمایندگان در حال 
پیگیری این موضوع هستند. دکتر سلطانی نژاد درباره 
زمان اجرایی شدن این طرح مجلس گفت: کمیسیون 
صنایع مجل��س در این خص��وص نقطه  نظراتی درباره 
اصلاح ط��رح اولیه داش��ت؛ به همین دلی��ل در حال 
بررسی است و اجرایی ش��دن آن به زمان تصویب این 

طرح در مجلس بستگی دارد.    

معامله تیکت های حمل ونقل 
وی همچنین با اش��اره به عرض��ه ظرفیت های صنعت 
حمل  ونق��ل ریل��ی در ب��ورس کالا گف��ت: ب��ا امضای 
تفاهمنامه ای ب��ا راه آهن جمهوری اس��لامی ایران این 
ام��کان ب��رای صاحب��ان کالا فراه��م خواهد ش��د که 
تیکت های حمل ونق��ل یا حواله ه��ای حمل ونقلی در 
بخش ریل��ی را با بهترین قیمت در ب��ورس خریداری 
کنند و حمل ونقل محصول و بار خود را با قیمت رقابتی 
انجام دهند.مدیرعامل بورس کالا ادامه داد: در این بستر 
معاملات هم به ش��کل مناقصه و هم به ش��کل مزایده 

امکانپذیر است.

دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران:

زیرساخت های بورس کالا پاسخگوی 
نیاز صنایع و تولید کشور بوده است
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استراتژی »صمت« برای پیوند صنعت با بازار سرمایه اکران شد:

عطش صنایع برای بورس

اس��تراتژی صمت برای ایج��اد ارتباط بین 
تولی��د و بورس اکران ش��د. معاونت طرح و 
برنامه در سه س��کانس »پذیرش شرکت ها 
در بورس«، »راه اندازی شرکت های سهامی 
ع��ام پ��روژه« و »بهره ب��رداری از ظرفی��ت 
مع��ادن در بورس« به دنبال افزایش س��هم 
صنایع و معادن در بازار سرمایه است. طبق 
ارزیابی ه��ا در 11 م��اه س��ال جاری 8200 
میلیارد تومان انواع اوراق برای شرکت های 
صنعتی و معدنی منتشر شده که نسبت به 
رقم مش��ابه در سال 98 که 2۴50 میلیارد 
تومان بوده بیش از س��ه برابر رش��د داشته 
اس��ت. ارزیابی ها همچنین نش��ان می دهد 
مصوبه سازمان بورس مبنی بر امکان انتشار 
اوراق ب��دون ضامن ب��رای بنگاه های دارای 
رتبه بندی اعتباری مناسب، باعث استقبال 
بنگاه های بزرگ از این مزیت شده و کاهش 
هزین��ه تامین مالی و تس��ریع فرآیند را در 
پی داشته اس��ت. طی یک ماه اخیر 3700 

میلیارد تومان تامین مالی بدون ضامن و به 
پشتوانه رتبه اعتباری در بازار سرمایه انجام 

شده است.

جایگاه صنعت در بورس
بخش صنع��ت و معدن در بازار س��رمایه 
چه جایگاهی دارد؟ وزارت صمت با هدف 
جم��ع آوری نقدینگی س��رگردان مردمی 
چند دسته اقدامات و برنامه ها را در دستور 
کار قرار داده اس��ت.بنا بر اطلاعات منتشر 
ش��ده از س��وی معاون��ت ط��رح و برنامه، 
حدود 80 درصد ارزش بازار ش��رکت های 
بورس��ی متعلق به بخش صنعت، معدن و 
تجارت اس��ت. »محصولات ش��یمیایی«، 
»فلزات اساس��ی« و »س��رمایه گذاری ها« 
ب��ه ترتیب بیش��ترین ارزش بازار س��هام 
بورس��ی ب��ه تفکی��ک صنایع را ب��ه خود 
اختص��اص داده ان��د. صنایع��ی همچ��ون 
»استخراج کانه های فلزی« و »شرکت های 

چندرش��ته ای صنعتی« نیز با فاصله کمی 
نسبت به س��کوهای اول تا س��وم صنایع 
بورس��ی پیش��تاز، در رتبه ه��ای چهارم تا 
پنجم رنکینگ صنایع با بیش��ترین ارزش 
بازار س��هام ایستاده اند.س��هم چش��مگیر 
صنعت در بازار س��رمایه، متولیان صنعت، 
معدن و تجارت کشور را بر آن داشته تا از 
ظرفیت های این بازار با ابزار نوین استفاده 
بیش��تری کنند. برنامه های معاونت طرح 
و برنامه وزارت صمت نش��ان می دهد این 
وزارتخانه در ارتباط با بازار س��رمایه س��ه 
مسیر را دنبال می کند.»پذیرش شرکت ها 
در بازار سرمایه و استفاده از ابزارهای نوین 
مالی با هدف جذب نقدینگی س��رگردان 
برای تقوی��ت تامین مال��ی بخش«، یکی 
از س��ه برنام��ه »صمت« اس��ت که خط 
خبری ای��ن روزها را نیز دنب��ال می کند. 
چندی پیش س��عید زرندی، معاون طرح 
و برنامه وزارت صم��ت از متدهای جدید 
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تامی��ن مالی بنگاه ها س��خن گفت. سیاس��ت گذاران صمت 
معتقدند روش های تامین س��رمایه س��نتی محدودیت هایی 
برای توسعه بنگاه های تولیدی ایجاد کرده و در آن سو سهم 
تولید از تس��هیلات بانکی باید ۴0 درصد باش��د که این عدد 
در س��ال های گذش��ته بین 27 تا 30 درصد بوده است. این 
در حالی اس��ت که طبق گزارش ه��ای مرکز آمار ایران، تورم 
تولید در پاییز امس��ال به طور متوسط 77 درصد اعلام شده 
است.به گفته زرندی 2۴۴ واحد تولیدی با نهاد مالی تاکنون 
قرارداد امضا کردند تا وارد این بازار ش��وند و تا امروز بیش از 
هش��ت هزار و 200 میلیارد تومان برای شرکت های متوسط 
اوراق منتش��ر ش��ده که هزینه طرح های توس��عه شده و در 
ح��وزه بورس کالا نیز ح��دود 80 درصد کالای صنعتی بوده 
اس��ت.برنامه بعدی وزارت صمت برای استفاده مطلوب تر از 
بورس، »بهره گیری از ظرفیت سرمایه های مردمی و حمایت 
از راه ان��دازی هلدینگ های س��رمایه گذاری و ش��رکت های 
س��هامی عام پروژه« اس��ت. »واگذاری مجوزهای معدنی در 
بورس« سومین برنامه ای است که متولیان وزارت صمت در 
دس��تورکار دارند. در ادامه این گزارش به جزئیات این س��ه 

برنامه پرداخته شده است.

برنامه اول؛ پذیرش شرکت ها در بورس
جزئیات برنامه های وزارت صمت نش��ان می دهد تاکنون 2۴۴ 
ش��رکت صنعت��ی و معدنی در بورس، فراب��ورس و بورس کالا 
پذی��رش گرفته ان��د و در صف ورود به این بازار هس��تند. این 
در حالی اس��ت ک��ه در هدف گذاری  اولی��ه وزارت صمت تنها 
100 ش��رکت به بورس پذیرش گرفتند ک��ه این عدد اکنون 
به 2۴۴ شرکت رس��یده است. همچنین آمارها نشان می دهد 
تاکنون حدود 10 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی برای تامین 
مالی ش��رکت های صنعتی و معدنی منتشر شده است.از سوی 
دیگر وزارت صمت در نظ��ر دارد تکمیل طرح های نیمه تمام 
بالای 60 درصد با اس��تفاده ازظرفیت های بازار س��رمایه را در 
دس��تور کار قرار دهد که هم اکنون 10 طرح آن از این مس��یر 
در حال تکمیل ش��دن است. اس��تفاده از ابزارهای نوین بانکی 
ب��رای تامین مالی زنجیره تولید از جمله س��کوک، اوراق گام، 
قبض انبار و ظرفیت های صنعت لیزینگ و... از دیگر برنامه های 
پیش بینی شده است.به روزترین جداول آماری معاونت طرح و 
برنامه حکایت از آن دارد که در 11 ماه سال جاری 59 شرکت 
صنعتی و معدنی به تایی��د هیات های پذیرش بورس تهران و 
فرابورس رس��یده اند. همچنین در 11 ماه س��ال جاری 8200 
میلیارد تومان انواع اوراق برای ش��رکت های صنعتی و معدنی 
منتش��ر شده که نسبت به رقم مش��ابه در سال 98 که 2۴50 
میلیارد تومان بوده بیش از سه برابر رشد داشته است.به اعتقاد 
سیاس��ت گذاران صمت، در صورت تسهیل گری  بورس و بانک 
مرکزی، بخش صنعت و معدن ظرفیت مناس��بی برای تامین 
مالی از طریق انتش��ار اوراق دارد و در ح��ال حاضر تعداد 60 

شرکت متقاضی 30 هزار میلیارد تومان انتشار اوراق هستند.

برنامه دوم؛ راه اندازی شرکت سهامی عام
وزارت صم��ت در بخ��ش دوم برنامه های خ��ود، بهره گیری از 
ظرفیت سرمایه های مردمی و حمایت از راه اندازی شرکت های 
سهامی عام پروژه را دنبال می کند. برهمین اساس »استفاده از 
ظرفیت های بخش خصوصی موفق و برندهای بزرگ به عنوان 
موس��س در مرحله صدور مجوز پذیره نویس��ی« را در کنار دو 
برنامه »امکان اس��تفاده از س��رمایه های مردم��ی و منابع بازار 
س��رمایه برای اجرای طرح های بزرگ و تقویت روند تش��کیل 
سرمایه« و »انجام سرمایه گذاری در مقیاس بزرگ و رقابت پذیر 

بالا« را می خواهد برای توسعه این بخش محقق کند.

برنامه سوم؛ بهره مندی از ظرفیت معادن
مع��دن در میان برنامه های اعلام ش��ده در جایگاه مهمی قرار 
گرفته اس��ت؛ چراکه سیاس��ت گذاران معتقدند معادن یکی از 
بخش هایی اس��ت که می توان��د از ظرفیت های بازار س��رمایه 
بهره مند ش��ود. واگذاری معادن خصوص��ی فعال و غیرفعال از 
طریق بازار س��رمایه )اعم از پروانه اکتش��اف، گواهی کشف و 
پروانه بهره برداری( یکی از مهم ترین هدف گذاری هاس��ت. در 
آن س��و واگذاری معادن دولتی نیزکه در دست ایمیدرو، تهیه 
و تولید، زمین شناس��ی )اعم از پروانه اکتشاف، گواهی و پروانه 
بهره برداری( هس��تند آماده واگذاری خواهند ش��د. تاس��یس 
شرکت سهامی عام معدنی و عرضه مواد معدنی در بورس کالا 
یا بورس انرژی از دیگر اهدافی است که از سوی وزارت صمت 

دنبال می شود.

چند آمار کوتاه
بنا بر بررس��ی های معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، تعداد 
۴22 ش��رکت صنعتی و معدن��ی آمادگی و علاقه خود را برای 
ورود به بازار س��رمایه اعلام کرده اند که تاکنون 22۴ ش��رکت 
عقد قرارداد با نهادهای مالی و172 ش��رکت تنظیم امید نامه 
و گزارش توجیهی داش��ته اند.86 ش��رکت در س��ال جاری در 
هیات ه��ای پذیرش بورس و فرابورس به تایید رس��یده اند که 
55 شرکت وابس��ته به بخش صنعت و معدن است )سهم 6۴ 
درصدی( 165 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی در س��ال جاری 
منتشر شده است که 2/ 8 هزار میلیارد تومان آن برای تامین 
مالی ش��رکت های صنعتی و معدنی بوده است.سهم بنگاه های 
صنعتی و معدنی از انتشار اوراق بدهی از 2۴50 میلیارد تومان 
معادل 5/ 2 درصد کل در سال گذشته به حدود 8200 میلیارد 
تومان معادل 5 درصد طی 11 ماه س��ال جاری رسیده و بیش 
از سه برابر رشد داشته است.از سوی دیگر مصوبه هیات مدیره 
س��ازمان بورس مبنی بر امکان انتشار اوراق بدون ضامن برای 
بنگاه های دارای رتبه بندی اعتباری مناس��ب، باعث اس��تقبال 
بنگاه ه��ای بزرگ از این مزیت ش��ده و کاه��ش هزینه تامین 
مالی و تسریع فرآیند را در پی داشته است. طی یک ماه اخیر 
3700 میلی��ارد تومان تامین مالی بدون ضامن و به پش��توانه 

رتبه اعتباری در بازار سرمایه انجام شده است.

معدن در میان 
برنامه های اعلام 

شده در جایگاه 
مهمی قرار گرفته 

است؛ چراکه 
سیاست گذاران 
معتقدند معادن 

یکی از بخش هایی 
است که می تواند 

از ظرفیت های 
بازار سرمایه 

بهره مند شود. 
واگذاری معادن 

خصوصی فعال و 
غیرفعال از طریق 

بازار سرمایه 
)اعم از پروانه 

اکتشاف، گواهی 
کشف و پروانه 

بهره برداری( 
یکی از مهم ترین 
هدف گذاری هاست
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از نخستین س��ال برگزاری این همایش تلاش شده 
با ارائه تحلیل های دقیق و کارشناسی شده، وضعیت 
حال و آینده زنجیره فولاد بررسی و چشم انداز روشنی 
برای مدیران و سیاست گذاران ترسیم شود. مکانیزم 
قیمت گذاری محصولات فولادی، پایش طرح جامع 
فولاد، تحول دیجیتال و نسل چهارم انقلاب صنعتی 
در صنعت فولاد، توس��عه اکتشاف و مسوولیت های 
اجتماعی شرکت های معدنی و صنعتی حوزه فولاد از 
مهم ترین محورهای مورد بررسی در یازدهمین دوره 

برگزاری اجلاس فولاد است.
برای یازدهمین س��ال متوالی اس��ت ک��ه بزرگان 
صنع��ت ف��ولاد در تهران گردهم آمدند تا مس��ائل 
ح��ال و آین��ده این صنعت پیش��ران را زیر ذره بین 
ق��رار دهند. در همایش »چش��م انداز صنعت فولاد 
و س��نگ آهن با نگاهی به ب��ازار« که به ابتکار گروه 
رس��انه ای »دنیای اقتصاد« برگزار شد، این همایش 
قرار بود در هش��ت محور »اهمیت صادرات )فروش/ 
تهاتر(،  چالش  ه��ای تغییرات مکرر سیاس��ت های 
داخل��ی و تح��ولات بین  المللی«، »بررس��ی عرضه 
و ف��روش داخل��ی )ب��ورس کالا( و قیمت  گ��ذاری 
محص��ولات فولادی«، »توس��عه فن��اوری، ارتقای 
به��ره  وری، تحول دیجیتال و نس��ل چهارم انقلاب 
صنعت��ی در صنعت فولاد«، »ت��وازن پایدار تولید، 

تعامل سازنده،  میزان س��رمایه  گذاری و سهم سود 
ارکان چرخ��ه تولید ف��ولاد«، »بازنگ��ری، تدوین 
استراتژی و به  روزآوری طرح جامع فولاد«، »ارتباط 
دوسویه بازار سرمایه و ارکان چرخه فولاد،  فرصت  ها 
و تهدیدها«، »توسعه اکتش��اف و راه اندازی معادن 
راکد س��نگ آهن و زغال سنگ« و »مسوولیت های 
اجتماع��ی ش��رکت های معدنی و صنعت��ی حوزه 

فولاد« اکران شود.

نقش برجسته صنعت فولاد
ایجاد س��اختارهای توس��عه پایدار از ارکان اصلی 
توسعه اقتصادی هر کشوری است؛ علاوه بر نقش 
برجسته صنعت فولاد در توسعه یافتگی کشورها، 
تاثیر بسزای این صنعت بر فرآیند توسعه فرهنگ، 
س��طح دانش، اش��تغال زایی، پژوه��ش، آموزش 
و تجارت کش��ورها نی��ز قابل انکار اس��ت. فریال 
مس��توفی، رئیس کمیس��یون پول و سرمایه اتاق 
تهران ک��ه در اجرای پروژه های صنعتی و معدنی، 
جذب س��رمایه گذاری خارج��ی و تامین مالی نیز 
سالیان سال مش��ارکت داشته، معتقد است ایران 
در میان تولیدکنن��دگان فولاد جایگاه خوبی دارد 
و ط��ی دهه گذش��ته روند خوب��ی را تجربه کرده 
اس��ت. با این حال در راس��تای هدف 1۴0۴ برای 

تحقق 55 میلیون تن هنوز نیاز به سرمایه گذاری 
بالایی در بخش بالادست و زیرساخت ها وجود دارد 
و با قیمت های مناس��ب فولاد در ایران به نس��بت 
میانگین قیمت جهانی محصولات فولادی در دنیا، 
این صنعت با چالش های متعددی مواجه است که 
نیازمند رسیدگی و تصمیم گیری هستند. مستوفی 
در ادامه به آنالیز صنعت فولاد و چالش های پیش رو 

پرداخته است.

5 چالش اصلی فولادسازان
برخی از مهم ترین چالش های زنجیره صنعت فولاد 

به شرح زیر است:
تامی��ن م��واد اولیه: افزای��ش تولید س��نگ آهن و 
اس��تخراج آن به عن��وان خ��وراک اولیه محصولات 
فولادی از مهم ترین اقداماتی اس��ت که باید مدنظر 
قرار بگی��رد، اما هنوز هیچ برنام��ه مدونی در مورد 
نحوه دس��تیابی به این هدف تدوین نش��ده اس��ت 
و ظاه��را دولت نیز ضرورتی ب��رای ایجاد انگیزه در 
س��رمایه گذاران این بخش پرریسک در نظر نگرفته 
اس��ت. عدم تمهی��دات به موق��ع در این خصوص 
می تواند منجر به ضرورت واردات س��نگ آهن شود 

که این خود چالش مهمی است.
تامین سرمایه جهت ایجاد و بهبود زیرساخت های 

بزرگان فولادی به ابتکار دنیای اقتصاد گرد هم آمدند:

11 سالگی اجلاس فولاد
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لازم این حوزه: 
س��رمایه گذاری در بخش ه��ای زیربنایی، خطوط 
راه ه��ا و راه  آهن و ناوگان های حمل زمینی و ریلی 
که از مهم ترین بس��ترهای لازم این صنعت است، 
البته وج��ود تحریم ها و عدم تمایل ش��رکت های 
خارج��ی ب��رای تامین س��رمایه مورد نی��از کار را 

مشکل تر کرده است.
تامین مالی پروژه های فولاد: از آنجا که بحث تامین 
منابع مالی م��ورد نیاز پروژه ها از اصلی ترین عوامل 
تعریف یک پروژه قبل از راه اندازی آن اس��ت، اما به 
دلی��ل کمبود منابع مالی در کش��ور و عدم توانایی 
تامین مالی داخلی در اجرای پروژه ها، جذب منابع 
مالی خارج��ی در طرح های فولادی امری بس��یار 
ضروری است و همان طور که می دانیم لازمه جذب 
منابع خارجی وجود ثب��ات و امنیت در زمینه های 
اقتصادی، سیاس��ی و قوانین و مقررات هر کش��ور 
است که متاسفانه در کشور ما به لحاظ فقدان ثبات 
و امنیت اقتصادی و تغییرات مستمر و دست وپاگیر 
قوانی��ن و مقررات ج��ذب منابع مال��ی خارجی به 
س��ختی قابل انجام خواهد بود، تا جایی که به رغم 
دریاف��ت منابع مالی خارجی در ان��دک پروژه های 
فولادی با صرف زمان طولانی برای اخذ آن، به دلیل 
عدم مدیریت صحیح موفق به اس��تفاده به موقع از 
منابع مالی خارجی و فاینانس نبوده ایم، به گونه ای 
که بعضا با طولانی شدن زمان اجرای پروژه ها مجبور 
ب��ه تمدید چندباره اعتبارات اس��نادی و همچنین 
پرداخت اقساط با توجه به سررسید شدن آن بدون 

پیشرفت فیزیکی قابل قبول در طرح ها شده ایم.
سیاس��ت گذاری غی��ر کارشناس��ی ش��ده دولت و 
ع��دم مدیریت صحیح: سیاس��ت دول��ت در ایجاد 
محدودیت های صادرات��ی و اصرار بر قیمت گذاری 
تثبیتی به منظور اش��باع بازار داخل ش��یوه غلطی 
اس��ت. تغییرات مکرر قوانین و مقررات صادراتی با 
توجی��ه کنترل بازار داخل، بر اعتبار ایران در عرصه 
بین الملل��ی تاثیر منفی خواهد گذاش��ت و جایگاه 
م��ا به عنوان یک تامین کنن��ده قابل اتکا را تضعیف 
خواه��د کرد. مداخله دولت در ش��رایطی که تولید 
داخل��ی بیش از نیاز اس��ت خالی از توجیه اس��ت. 
ای��ن اس��تراتژی باعث ایج��اد ش��رایط مبهم برای 
تولیدکنندگان و مش��تریان بین المللی فولاد ایران 

آن هم در شرایط تحریم می شود.
وجود س��همیه: بی توجه��ی به ض��رورت بازنگری 
در س��همیه برخی واحدهای تولیدی س��بب شده، 
نیازمندان واقعی مقاطع فولادی ناچار به تهیه مواد 
اولیه از بازار آزاد شوند و همین مساله به عاملی برای 
افزایش هزینه تمام شده تولید محصولاتی از قبیل 
لوازم خانگی، خودروسازی، صنایع غذایی و صنعت 
ساختمان و تاثیرگذاری مستقیم بر معیشت مردم 

شده است.
مهم ترین موضوعی که در وضعیت پس��اکرونا بعد 

از عامل تحریم ها در صنعت فولاد محسوس است، 
س��قوط تقاضا است. پیش از بروز همه گیری کرونا، 
صادرات غیرنفتی ایران در یک س��ال گذشته تنها 
5درص��د کاه��ش یافته ب��ود )یازده ماه اول س��ال 
1398(. ب��ا ای��ن وجود، از فوریه تا مارس امس��ال، 
صادرات غیرنفتی ایران نس��بت به مدت مشابه در 
س��ال 2019 کاهش 30 درصدی داشته است. حل 
مسائل و مشکلات صنعت فولاد از این جهت بسیار 
مهم اس��ت که این صنع��ت به عنوان یکی از صنایع 
مادر کش��ور بر بخش قابل توجهی از صنایع داخلی 
مانند زیرساخت ها، ساختمان سازی، کشتی سازی، 
خودروس��ازی، ساخت ماش��ین آلات و تجهیزات و 
دیگر مصارف صنعتی از یک س��و و از سوی دیگر در 

حوزه صادرات غیرنفتی اثر می گذارد، مهم است.

راهکارها
بس��یاری از کشورهای ش��رق آسیا از جمله چین و 
کره جنوب��ی به رغم عدم امکان دسترس��ی به مواد 
اولیه و منابع طبیعی در کش��ور خود به تولید فولاد 
مب��ادرت ورزیده اند و هم اکنون ج��زو بزرگ ترین 
تولیدکنن��دگان فولاد جه��ان به ش��مار می روند، 
بنابراین کش��ور ما ب��ا دارا بودن م��واد اولیه تولید 
فولاد از جمله منابع غنی س��نگ آهن، گاز و توانایی 
تولی��د برق، ب��ازار مصرف و نی��روی کار می تواند با 
س��رمایه گذاری در صنعت م��ادری همچون فولاد 
بستر را برای توسعه اقتصادی ایجاد کند و با حضور 
در بازاره��ای صادراتی در صورت تولید محصولات 
متنوع و استاندارد با قیمت رقابتی از مزایای صنعت 

فولاد بهره مند شود.

برخی از پیشنهادها برای بهبود وضعیت
 صنعت فولاد  به شرح ذیل است:

توق��ف ص��دور بخش��نامه های مختل��ف و قوانین 
محدودکنن��ده: توجیه پذیر بودن پ��روژه و فرآیند 
تولید از جمله انتخاب مناس��ب مح��ل احداث )از 
لحاظ نزدیکی به منابع آب(، وجود زیرساخت های 

اولی��ه و اح��داث واحدهای فولادی ب��ا ظرفیت بالا 
بدون در نظر گرفتن مکان مناسب با توجه به بحران 
کم آبی در کش��ور و عدم دسترسی به آب مورد نیاز 
که از مهم ترین عوامل تاثیرگذار در بهره وری است. 
»اصلاح سیاس��ت های دولت در راستای حمایت از 

صنعت فولاد و نه کنترل غیرمنطقی«.
ب��ه کارگی��ری اف��راد توانمن��د و متخصص جهت 
مدیریت صحیح: در کشورمان بعضا اتمام طرح های 
واحدهای فولادسازی و بهره برداری از آنها به بیش 
از 10 س��ال رس��یده اس��ت که از مهم ترین عوامل 
طولانی شدن این طرح ها می توان به »عدم مشارکت 
بخش خصوص��ی در مدیری��ت و اج��رای طرح ها«، 
»طولانی بودن مباحث فنی به دلیل کارشناس��ی ها 
و مش��اوره های غیرواقع بینانه درخصوص استفاده 
از تکنولوژی ه��ا و تجهیزات مورداس��تفاده طرح«، 
»واگ��ذاری طرح ها به اش��خاص یا س��ازمان هایی 
ک��ه اهلیت لازم ب��رای اجرای طرح ه��ای فولادی 
را نداش��ته اند« و »عدم توانایی تامی��ن منابع مالی 

موردنیاز طرح ها« اشاره کرد.
اس��تفاده از فناوری های نوین جهت کاهش مصرف 
انرژی، آب، منابع طبیعی و توقف ناش��ی از حوادث 
ب��الا و  ب��الا بردن س��طح کیفی و کم��ی از طریق 
R&D و استفاده از مدیران مجرب، جایگزین کردن 
محصولات فولادی صنعتی با ارزش افزوده بسیار بالا 
در خطوط تولید و تولید فولادهای ویژه یا آلیاژی از 
دیگر عوامل ارتقای بهره وری صنایع فولادی اس��ت 
که می تواند س��وددهی قابل ملاحظه ای را به همراه 
داش��ته باش��د. به طوری که با احداث کارخانه های 
تولید فولادهای ویژه آلیاژی با سرمایه گذاری حدود 
50 درص��د بی��ش از فولادهای معمول��ی، می توان 
تقریبا 300 درصد قیمت فروش محصولات فولادی 
را مطاب��ق قیمت های جهان��ی ارتق��ا داد. افزایش 
ظرفیت کارخانه های در دست احداث که با توجه به 
سرمایه گذاری متناسب، نرخ بازده داخلی )IRR( را 
به طور چشمگیری افزایش خواهد داد، یکی دیگر از 

راهکارهاست.
به  نقل از دنیای اقتصاد
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در یازدهمی��ن س��ال برگزاری همایش چش��م انداز 
صنعت فولاد و س��نگ آهن ایران ب��ا نگاهی به بازار، 
متولی��ان بخ��ش دولت��ی و خصوص��ی تهدیدها و 
فرصت های فضای کسب وکار زنجیره فولاد را واکاوی 
کردند.  آسیب شناسی این صنعت استراتژیک نشان 
می دهد فضای کس��ب وکار در ایران بیش از آنکه به 
ریس��ک های غیراقتصادی مرتبط باشد، تحت تاثیر 
ریسک های سیاس��ت گذاری است که کمتر از فشار 
تحریم ها نیست. اجماع اضلاع درگیر توسعه صنعت 
ف��ولاد در ای��ن همای��ش، یک صدای��ی درخصوص 
چگونگ��ی حل چند چال��ش »مداخ��لات دولتی و 
اقتصاد دس��توری«، »نبود برنامه جامع در صادرات 
زنجیره فولاد«، »عدم س��رمایه گذاری در فولادهای 
آلیاژی«، »فقدان تولید فناورانه« و »نفوذ کمرنگ در 
بازارهای مصرف« بود، ضمن آنکه راهکارهایی برای 
دس��ت یافتن به آینده روشن این صنعت مطرح شد، 

که در ادامه با هم می خوانیم:

ریشه های عقب ماندگی صنعتی
در افتتا حی��ه این همایش علیرض��ا بختیاری، مدیر 
گ��روه رس��انه ای »دنی��ای اقتصاد« اع��لام کرد که 
یازدهمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و سنگ 
آهن ای��ران را در فضایی برگ��زار می کنیم که هنوز 

س��ایه عدم قطعیت ها و ریسک های غیراقتصادی بر 
اقتصاد ایران سنگینی می کند. در عین حال، می توان 
گفت عوامل تش��دیدکننده این نوع ریسک ها که تا  
همی��ن چند ماه پیش با راهبرد فش��ار حداکثری بر 
اقتصاد ایران تحمیل می ش��د تا  ح��دود زیادی رفع 
ش��ده است. به همین دلیل احتمالا در سال پیش رو، 
عوامل تهدیدکننده فضای کسب وکار در ایران بیش 
از آنکه به ریس��ک های غیراقتصادی مربوط باش��د 
تحت تا ثیر ریس��ک های سیاست گذاری خواهد بود. 
به گفته بختیاری اهمیت ریس��ک سیاس��ت گذاری 
کمتر از ریس��ک تحریم ها نیس��ت. ای��ن نکته مهم، 
همواره مغفول مانده و توسعه صنعتی به مجموعه ای 
از راهکارهای تکنیکی فرو کاسته شده است. این در 
حالی است که راهکار تکنیکی اگر با سیاست گذاری 
مناس��ب پولی، ارزی و تجاری که در بالادس��ت آن 
قرار دارند پش��تیبانی نش��ود راه به جای��ی نخواهد 
ب��رد. بختیاری در ادامه گفت: مص��داق بارز این نوع 
گسس��ت را می توان در دهه 80 و اواس��ط دهه 90 
مش��اهده کرد که باعث کاهش قدرت رقابت پذیری 
در همه بخش های صنعتی ش��د و این اتهام نادرست 
را متوجه صنعتگ��ران و متولیان صنعتی به ویژه در 
صنعت فولاد کرد که قادر به رقابت قیمتی با تولیدات 
مشابه خارجی نیستند. در حالی که متهم اصلی، نه 

صنعتگران و متولیان صنعتی بلکه سیاس��ت گذاران 
پولی و ارزی بودند. البته این به معنای انکار بهره وری 
پایین صنعت در ایران نیس��ت ولی این عامل، نباید 
تصمیم گیران را از ریش��ه های اصل��ی عقب ماندگی 

صنعتی غافل کند.
بختیاری معتقد اس��ت در همایش س��ال گذش��ته 
چش��م انداز فولاد و سنگ آهن، با توجه به روند رو به 
تزاید تحریم ها و نیز ش��رایط خاص آن مقطع زمانی 
تصریح شد که تنها راهکار در دسترس، خنثی سازی 
تحریم هاس��ت. از این زاویه، ش��اید گردهمایی سال 
گذشته نخستین تریبونی بود که در آن، ابعاد راهبرد 
»خنثی س��ازی تحریم ها« در صنایع اس��تراتژیکی 
مثل فولاد تبیین ش��د ولی متا س��فانه مورد عنایت 
سیاس��ت گذاران اقتص��ادی ق��رار نگرف��ت و منافع 
فرصت س��ازی از تهدید تحریم ها تا  حدود زیادی از 
دس��ت رفت. بنابراین و با توجه به این که در مس��اله 
لغو تحریم ها همچنان با عدم قطعیت مواجه هستیم 
شایسته اس��ت با تجربه اندوزی از اش��تباهات سال 
گذش��ته مجددا سوالی را که در همایش دهم مطرح 
کردیم یادآوری کنیم: آیا ابزارهای سیاس��ت گذاری 
اقتصادی برای صنعت کشور، در راستا ی خنثی سازی 
تحریم ها به کار گرفته می شود یا آنگونه که برخی از 
کارشناسان و فعالان صنعتی اعتقاد دارند به گونه ای 

در یازدهمین گردهمایی بزرگان فولاد بررسی شد:

کلید رهایی از خودتحریمی
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معکوس از این ابزارها استفاده می شود؟ او ادامه داد: 
طبیعی اس��ت سیاس��ت گذاران و متولیان صنعتی 
بدون هم اندیش��ی با صاحبنظ��ران و فعالان عرصه 
صنعت ق��ادر به اتخاذ تصمیم��ات صحیح نخواهند 
ب��ود و هدف اصل��ی این همایش ه��م ایجاد فرصت 
همفکری، تبادل نظر و تضارب آرا بین این س��ه ضلع 
اثرگذار بر توس��عه صنعت فولاد و معدن در مسیری 
اس��ت که منافع ملی را حداکثر کند. به نظر می رسد 
پس از گذش��ت سالیان متمادی، بالاخره این اجماع 
بین همه اضلاع درگیر در توسعه صنعت فولاد شکل 
گرفته اس��ت که پش��توانه اصلی این توسعه، قدرت 
رقابت پذیری و حضور در بازارهای منطقه ای و جهانی 
اس��ت. خبر خوب این اس��ت که عمده متغیرهایی 
که باع��ث تضمین ق��درت رقابت پذی��ری و حضور 
در بازاره��ای فراملی می ش��ود نه ب��رون زا و خارج از 
دسترس، بلکه درونزا و وابسته به سیاست گذاری های 
داخلی اس��ت اما خبر بد آن اس��ت که متا سفانه این 

فرصت  را نیز به تهدید تبدیل کرده ایم.
به اعتقاد بختیاری اگرچه صنعت فولاد با چالش های 
مهمی اعم از تا مین مواد اولیه، جانمایی، چش��م انداز 
ب��ازار جهانی و چالش تکنولوژی دس��ت و پنجه نرم 
می کند اما آنچ��ه که زنجیره تولید در این صنعت را 
بی ثبات و چش��م انداز آن را با ابهام مواجه کرده است 
نه این چالش ها بلکه خلط سیاس��ت های حمایتی و 
رفاهی دولت با سیاس��ت های توسعه ای است. حرف 
بر س��ر این نیس��ت که سیاس��ت های قیمت گذاری 
و س��ایر مداخ��لات دولت��ی که با ه��دف حمایت از 
مصرف کنندگان در دس��تور کار ق��رار می گیرد کنار 
گذاش��ته ش��ود بلکه مساله این اس��ت که نباید این 
سیاست ها از نوع منس��وخی باشد که باعث اختلال 
در سیاست های رشد و توسعه صنعت فولاد می شود؛ 
چ��ون در این ص��ورت، هم اهداف توس��عه صنعتی 
ناکام خواه��د ماند و هم سیاس��ت های حمایتی به 
اهداف مورد نظر دولت اصابت نخواهدکرد. بختیاری 
اضافه کرد: علم و تجربه به ما می گوید سیاست های 
حمایتی متکی بر قیمت گذاری در هیچ جای جهان 
به رفاه بیشتر برای شهروندان منجر نشده است و به 
همین دلیل در اکثر قریب به اتفاق کشورهای جهان، 
این نوع سیاس��ت های حمایتی کنار گذاشته شده و 
حمایت مالی از شهروندان با روش هایی جز مداخله 

در قیمت گذاری پیگیری می شود.
بختیاری اظهار کرد: تداوم اصرار بر این سیاست غلط 
در کش��ورمان که طی سال گذش��ته نیز ادامه یافت 
باعث کاهش قدرت رقابت پذیری صنعت فولاد از یک 
سو و کاهش منابع مالی برای توسعه سرمایه گذاری 
از س��وی دیگر شده اس��ت. این هر دو پیامد به دلیل 
دور ک��ردن ایران از ب��ازار جهان��ی نه تنها در جهت 
خنثی س��ازی تحریم ها نیست بلکه اتفاقا همراستا  با 
سیاس��ت »تحریم حداکثری« است که هدف حذف 
ایران از بازارهای جهان��ی را دنبال می کند. امید آن 

داریم همایش امس��ال با شناس��ایی و شفاف سازی 
دقیق خطاهای سیاس��تی و معرفی سیاس��ت های 
جایگزین، مس��یر بهبود کیفیت سیاس��ت گذاری را 
فراهم کند و برکات این هم اندیش��ی ملی را نه تنها 
در توسعه صنعت فولاد بلکه در بهبود محیط کسب 

و کار برای تولید ملی شاهد باشیم.

راه حل تجارت زنجیره فولاد
سروش فولادچی، دبیر همایش و مدیر واحد توسعه 
دانش گروه رسانه ای »دنیای اقتصاد« هم در مراسم 
افتتا حیه گفت: همایش چش��م انداز صنعت فولاد و 
س��نگ آهن ایران توانسته است پس از برگزاری 10 
دوره به بهترین الگو برای مرجعیت زدایی از کشورهای 
همس��ایه و رقب��ای منطق��ه ای در جریان س��ازی 
تح��ولات بین المللی در صنایع اس��تراتژیک مبدل 
ش��ود. او ادامه داد: سالی که پش��ت سر گذاشتیم از 
جنبه ه��ای مختل��ف، تجربه ای متف��اوت در تمامی 
عرصه های اقتصادی برای همگان بوده است. بحران 
همه گیری ویروس کرونا، اقتصاد تمامی کش��ورهای 
جهان، از جمله ایران را متا ثر ساخت. امری که کلیه 
پیش بینی ه��ا و برنامه ریزی ها را دس��تخوش تغییر 
کرده و بس��یاری از پروژه های مهم را تا  مرز تعطیلی 
کشانده است. کشورمان که در کنار مبارزه با ویروس 
کرونا، ب��ا تحریم های غیرانس��انی ایالات متحده نیز 
درگیر است، شرایطی سخت تر را تجربه کرده است. 
ناگفته پیداست که بسیاری از صنایع مادر، از جمله 
صنعت فولاد از این ش��رایط مستثنی نبوده اند و این 
امر نیاز به هم اندیش��ی و چاره یاب��ی به منظور برون 

رفت از وضعیت کنونی را دوچندان کرده است.
فولادچی در ادامه با اش��اره به تولید 55 میلیون تن 
فولاد در س��ال 1۴0۴ ک��ه نیازمند 160 میلیون تن 
سنگ آهن اس��ت، گفت: برخی کارشناسان کمبود 
حداقل 30 میلیون تن س��نگ آهن را از مش��کلات 
اساس��ی رس��یدن به افق 1۴0۴ و موضوع مهمی به 
منظور ممنوع کردن صادرات سنگ آهن با شعار عدم 
خام فروشی می دانند، درحالی که دیگر کارشناسان و 
خصوصا متولیان تولید سنگ آهن فرصت بازارهای 
موج��ود و کس��ب درآمده��ای ارزی برای کش��ور 
را در بره��ه کنون��ی مهم تر دانس��ته و از طرفی عدم 
خام فروشی را موضوع قابل تا ملی می دانند به نحوی 
که با تولید ورق های ف��ولادی و یا حتی محصولات 
نهای��ی همچون خودرو؛ عملا فروش اس��لب و بیلت 
نیز به نحوی خام فروش��ی به حساب می آیند. اما در 
ای��ن میان واقعیت قطعی آن اس��ت ک��ه با تغییرات 
سیاس��ی بین الملل��ی و امکان کاه��ش تحریم های 
جهانی،  تمرک��ز و برنامه ریزی  دقیق بر امر صادرات، 
موضوعی اس��ت که باید در دوران فعلی بسیار به آن 
توجه کرد و برای آن برنامه ریزی  دقیق انجام داد. به 
گفته فولادچی، ایجاد مزیت رقابتی برای محصولات 
چ��ه از لحاظ کیفی و چ��ه هزینه تمام ش��ده برای 

صادرات و رویک��رد تولید محصولات فولادی خاص 
و آلیاژها از دیگر نکاتی اس��ت که در بحث صادرات و 
همچنین بعد از افق 1۴0۴ باید درباره آنها بررسی و 
برنامه ریزی  نمود. به گفته او استفاده از کارآمدترین 
تکنولوژی ه��ای روز تولید فولاد و صنایع وابس��ته و 
مواردی از قبیل انقلاب دیجیتا ل، مواردی هستند که 
امکان تولید محصولات با کیفیت و ارزان تر را جهت 
رقاب��ت در بازارهای بین الملل��ی فراهم می آورند. اما 
نکته اصلی در تحقق اهداف صادرات، یک استراتژی 
کلان کشوری و در حقیقت یک بسته سیاست گذاری 
منس��جم اس��ت ک��ه بخش مهم��ی از اج��زای این 
سیاست گذاری در حوزه ای فراتر از اختیارات متولی 
صنع��ت، معدن و تجارت ق��رار دارد. فولادچی ادامه 
داد: هماهنگی استراتژیک نهادهای قانون گذاری در 
کن��ار همه متولیانی که به نح��وی در صادرات موثر 
هس��تند همچون بانک مرکزی،  گمرک،  مشوق های 
صادراتی خصوصا در برهه ه��ای تحریم و ... عواملی 
هس��تند که می توانند در بلندم��دت صادرات پایدار 
محصولات فولادی را تضمین کنند. از طرفی تمرکز 
و س��رمایه گذاری ویژه بر روی اکتشافات مهم ترین 
موضوعی که توسط متولیان معدن و صنایع معدنی و 

علی الخصوص سنگ آهن مطرح می شود.

دیجیتا لی شدن صنعت فولاد
محم��ود نیلی احمدآبادی، رئیس دانش��گاه تهران و 
رئیس انجمن مهندسی متا لورژی و مواد ایران نیز که 
به صورت مجازی در این همایش حضور یافت گفت: 
صنعت فولاد از زمان��ی که در ایران آغاز به کار کرد، 
یک تحول جدی در کشور به وجود آورد و باعث شد 
صنای��ع جنبی و تخصصی دیگر نیز در ایران در مدار 
رشد قرار گیرند. برخی معتقدند آهن و فولاد همچنان 
بزرگ ترین بخش بیزینس در دنیا هستند اما بعضی 
از افراد فکر می کنند توسعه تکنولوژی در حوزه های 
دیگر جایگاه اقتصادی فولاد را تقلیل می دهد اما باید 
گفت فولاد همچنان یکی از استراتژیک  ترین صنایع 
است. به گفته نیلی احمدآبادی، تولید و مصرف فولاد 
نشانه ای از اقتصاد یک کشور است و به دلیل قابلیت 
بازیابی فولاد و سازگاری با محیط زیست، امری مهم 
برای توس��ع پایدار کشورها به ش��مار می رود. او در 
ادامه اضافه کرد: رابطه تنگاتنگی بین تولید و مصرف 
فولاد وجود دارد و نمی شود کشوری در حال توسعه 
و یا توسعه یافته باش��ید بدون اینکه مصرف فولاد از 
حداقل هایی کمتر باش��د و این شاخص خوبی است 
که برای توس��عه یافتگی باید به آن توجه کرد. رئیس 
دانشگاه تهران همچنین معتقد است علاوه بر توجه 
ب��ر فولاد خام این موضوع را باید در نظر داش��ت که 
ع��دم توجه به تولید فولادهای مخصوص هم ما را از 
سرریز تکنولوژی در حوزه های دیگر عقب می اندازد 
و هم وابس��تگی واردات��ی ما را به این ن��وع فولادها 
زیاد خواهد کرد. او گفت: باید توجه داش��ته باش��ید 
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بسیاری از صنایع ما در پتروشیمی و نفت به این نوع 
فولادهای خاص به شدت نیاز دارند.نیلی احمدآبادی 
در ادامه اظهاراتش از حوزه محصولات خارج ش��د و 
به فرآیندها پرداخت که در راس آن بحث دیجیتا لی 
ش��دن صنعت ف��ولاد و آهن ب��ود. وی اظه��ار کرد: 
بررسی تجارب موفق کش��ورهای پیشرو در صنعت 
فولاد نشان می دهد بس��یاری از فعالیت ها به سمت 
فعالیت های نوآورانه پیش رفته اس��ت و اولویت آنها 
در این فرآیند، آموزش افراد است. تجهیزات جدید، 
تحقیق و توس��عه و تکنولوژی هایی که برای ذخیره 
انرژی پیاده س��ازی می ش��وند که به کاهش مصرف 
کمک شایانی کرده اند از مهمترین بخش هاست. اما 
در ایران هم تحول دیجیتا ل مورد توجه فولادسازان 
قرار گرفته اس��ت. باید این موضوع را در نظر داشت 
ک��ه انقلاب رباتیک اس��ت که می تواند باعث ش��ود 
صنایع با توجه به منابعی که در اختیار دارند فعالیت 
خود را ادامه و توس��عه دهند. از س��وی دیگر تحول 
دیجیتا ل روی تهیه سازی فرآیند و پیش بینی  خواص 
محصولات و آلیاژهای جدید موثر است. ما در توسعه 
محصول لازم اس��ت فعالیت های بیش��تری داش��ته 
باشیم. توسعه محصول بدون کمک مراکز تحقیقاتی 
و پژوهشی امکان پذیر نیست. در یک جمع بندی باید 
گفت در کاهش هزینه ها و بهبود محیط کسب وکار 
و تولید و مصرف انرژی با استفاده از تحول دیجیتا ل 

باید بیشتر تمرکز کرد.

پیش نیازهای توسعه فولاد
س��عید زرندی، مع��اون طرح و برنام��ه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت یکی دیگر از سخنران اصلی همایش 
فولاد و سنگ آهن بود. او گفت: بحث جایگاه جهانی 
صنعت فولاد امروز بر کسی پوشیده نیست. شاید در 
دو دهه گذشته تمرکز جدی تری روی صنعت فولاد 
انجام شده هر چند فولادسازی به شکل امروز مدرن 
و پیش��رفته نبوده اس��ت. این صنعت جایگاه خود را 
در اقتص��اد ایران نی��ز پیدا ک��رده و در این همایش 
باید یک نگاه به آینده نس��بت به این صنعت داش��ته 
باش��یم. به گفته زرندی یکی از تعهداتی که بسیاری 
از سیاس��ت گذاران به آن پایبند هستند هدفگذاری 
55 میلیون تن فولاد اس��ت که تقریب��ا در طول 20 

س��ال گذش��ته به این چش��م انداز خلالی وارد نشده 
اس��ت. زرندی اظه��ار کرد: در حوزه دانش��ی در این 
صنعت رشد کرده ایم و هم اکنون در حوزه کنسانتره 
65 درصد توان بومی س��ازی محصولات ایجاد ش��ده 
اس��ت. همچنین در حوزه گندله 69 درصد، در حوزه 
آهن اس��فنجی 70 درصد و در حوزه ش��مش فولاد 
61 درصد توان بومی س��ازی وج��ود دارد. زرندی در 
ادامه گفت: صنع��ت فولاد ما در حوزه بازارهای مالی 
نیز تا ثیرگذار بوده اس��ت و 20 شرکتی که در زنجیره 
فولاد هس��تند و در بازار س��رمایه هم فعالیت دارند، 
ارزش بازارش��ان به 960 هزار میلیارد تومان رسیده 
که 16 درصد کل ارزش بازار بورس ایران را داراست.
او س��خنان خ��ود را با طرح یک پرس��ش ادامه داد و 
گفت: اما با نگاه چش��م انداز چ��ه اقداماتی باید برای 
صنعت فولاد انجام داد؟ بسته سیاستی توسعه فولاد 
از س��وی وزارت صمت در حال نهایی ش��دن است و 
رویکرد این است که این بسته نیز در هیات دولت به 
تصویب برسد. طبق این برنامه صنعت فولاد قطعا به 
تولید 55 میلیون تن دس��ت خواهد یافت. اما بعد از 
1۴0۴ چه باید کنیم؟ آیا باید همین حوزه فولاد خام 
را داشته باشیم یا باید به سمت فولادهای آلیاژی نیز 
برویم؟ عصاره این همایش باید بررس��ی این نگاه ها و 
نتیجه گیری درست باشد.زرندی در ادامه اظهاراتش 
گفت: دغدغه های ما در حوزه واردات که باید برطرف 
ش��ود، موضوع س��رمایه گذاری در خانواده آلیاژی ها 
اس��ت که نیاز است به آن بپردازیم، هر چند مهم تر از 
مقوله سرمایه گذاری، بازار مصرف است. صنایع لوازم 
خانگی و خودروی ایران در حال رش��د است و باید به 
س��مت تولید همراه با ارزش اف��زوده گام برداریم. اگر 
به س��مت تولید فناورانه و تولید ب��ا ارزش افزوده بالا 
نروی��م از قافله دنیا عقب خواهی��م ماند. معاون وزیر 
صمت گفت: ما در بازارهای منطقه و بخش آلیاژی ها 
چه نقش��ی می توانیم داشته باش��یم؟ هر چند هنوز 
مصرف ما در این بخش به س��طح برخی کش��ورها و 
حتی همسایگان نرسیده است اما جای رشد دارد. یک 
نگاه موضوع سرمایه گذاری است و نکته دوم باید روی 
افزای��ش کارآیی تمرکز کنیم. زرندی افزود: در حوزه 
انرژی قطعا چالش هایی وجود دارد اگر نتوانیم درست 
برنامه ریزی  کنیم بعید اس��ت که س��ود شرکت های 

ف��ولادی در س��ال های بعد مانند 2 س��ال گذش��ته 
ادامه داش��ته باش��د. همچنین باید موضوع توس��عه 
زیرس��اخت های فولادی که بخشی از آنها مربوط به 
انرژی اس��ت مورد توجه قرار گی��رد. موضوع مصرف 
انرژی الان که ش��رایط فولاد خوب است باید کارآمد 
کنی��م. او ادامه داد: موضوع انق��لاب صنعتی چهارم 
غیرقابل اجتناب اس��ت و بدون اس��تثنا کش��ورهای 
پیش��رو به نوعی دغدغه های آن داشتن کارمندهای 
حرفه ای متناسب با انقلاب صنعتی چهارم است. باید 
نیروهایی در این اشل داشته باشیم که فولاد مبارکه 
به این س��مت حرکت کرده است. در پایان باید گفت 
اولین دغدغه ما حوزه سنگ آهن است که متناسب با 

بقیه زنجیره رشد نکرده است.

عدم انسجام در بدنه سیاست گذاری ها
عز ت ا له  اکبری تا لارپش��تی، رئیس کمیسیون صنایع 
و مع��ادن مجلس ش��ورای اس��لامی در این همایش 
گف��ت: به طور کلی بخش معدن ما در کش��ور مغفول 
اس��ت و یعنی آن س��رمایه گذاری باید انجام می ش��د 
نش��ده است. ش��اید علت این مغفول ماندن هم دولت 
باش��د و هم بخش خصوصی چرا که بخش خصوصی 
ما س��اختا رهای مقتدر و قوی ن��دارد. ظرفیت بخش 
خصوصی در س��رمایه گذاری و حض��ورش بی نهایت 
است و می تواند ظرفیت داخل و خارج استفاده کرد اما 
این س��ازوکار در کشور ما نیست. همین قانون زنجیره 
فولاد که در مجلس در جریان است، حضور منسجمی 
که خواسته بخش خصوصی در آن مشخص باشد هنوز 
مش��خص نیست. ما می خواهیم قانونی وضع کنیم که 
برای جامعه خودش مفید باشد. اما این جامعه باید یک 
انسجامی داشته باش��د. او در ادامه گفت: از نظر ما هر 
صنعتی به صادرات وصل نشود، محکوم به افول است 
و دنیا به گونه ای اس��ت که باید ارتباطات قوی داشته 
باش��یم و بازارها را بشناس��یم تا  بتوانیم بازارهایمان را 
حفظ کنی��م. اما دولت هر لحظه بخش��نامه ای صادر 
می کن��د که مانع توس��عه صادرات می ش��ود، چرا که 
ثبات را فراری می دهد. انداختن ناکارآمدی ها به گردن 
تحریم ها کار س��اده ای است اما قابل قبول نیست. کار 
اجرا دس��ت دولت است اما برنامه ای مشخصی در بدنه 

دولتی ها دیده نمی شود.
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در میزگرد تخصصی همایش چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ارائه شد:

چکاپ طرح جامع فولاد

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هفتم  آذر 1399 

در همایش فولاد و سنگ آهن، »طرح جامع 
فولاد« به بوته نقد گذاش��ته ش��د. بزرگان 
صنعت ف��ولاد معتقدند چارچ��وب اصلی 
طرح جامع فولاد، تنها روی ظرفیت سازی 
و دست یافتن به تولید 55 میلیون تن فولاد 
خلاصه شده و موضوعاتی مانند »عدم  توازن 
در زنجیره فولاد«، »جذب سرمایه گذاری« 

و »بهره وری پایین« مغفول مانده است.
همایش چش��م انداز صنعت فولاد و سنگ 
آهن ای��ران با نگاهی به ب��ازار با میزگردی 
تحت عن��وان نقد و بررس��ی تحلیلی طرح 
جامع فولاد آغاز ش��د. در ابتدا گزارش��ی از 
س��وی محمد ابکاء، رئیس هی��ات مدیره 
شرکت مهندسی بین المللی فولاد تکنیک 
ارائه ش��د و در ادامه حاض��ران در میزگرد 
ط��رح جامع ف��ولاد را مورد بررس��ی قرار 
دادن��د. طرحی که به گفته آنها نیاز اس��ت 
درخصوص آن بازنگری صورت گیرد. برآیند 
نظر حاضران نش��ان می داد ب��رای تحقق 
اهداف ط��رح جامع فولاد، بای��د اولویت ها 
مشخص شود. همچنین تلاش برای تعمق 
بخشی به این سند نیز از دیگر مواردی بود 
که بر آن تاکید ش��د. در گزارشی که ابکاء 

ارائ��ه کرد پیش بینی تولید فولاد خام برای 
س��ال 1399 حدود 31 میلی��ون تن بوده 
اس��ت که روند تولید طی س��ال 99 و روند 
کند به بهره برداری رسیدن طرح های فولاد 
خام باعث به روزرس��انی پیش بینی تولید 
به حدود 30 میلیون تن ش��ده است. او در 
بخشی از سخنان خود به اهداف تعیین شده 
در بخش صنعت بر اساس سند چشم انداز 
بیست س��اله کشور اش��اره کرد و گفت: در 
بخش صنعت فولاد کسب سهم 5/ 3 درصد 
از تولید جهانی فولاد معادل 55 میلیون تن 
مدنظر قرار گرفته اس��ت. همچنین کسب 
س��هم ۴ درصدی از ص��ادرات فولاد جهان 
یعنی معادل 20 میلیون تن در این س��ند 

مورد تاکید بوده است.
به گفته او طول کل خطوط ریلی در س��ند 
چشم انداز 20 ساله کشور قرار است تا سال 
1۴0۴ به 25 هزار کیلومتر برسد. همچنین 
ظرفیت کل حمل بار ریلی به 202 میلیون 
ت��ن، ظرفیت حم��ل بار ج��اده ای به 535 
میلیون تن و ظرفیت حمل ونقل دریایی به 
210 میلی��ون افزایش یابد. در صنعت برق 
نیز به دستیابی به ظرفیت بیش از 100 هزار 

مگاوات نصب شده نیروگاهی، کاهش تلفات 
انرژی به 8 درصد و افزایش س��الانه س��ه تا 
5 هزار مگاوات به ظرفیت های نیروگاه های 
تجدیدپذیر اشاره شده است. ابکاء همچنین 
اش��اره کرد که پهنه های اکتش��افی واگذار 
ش��ده به ایمیدرو از سال 92 تا سال 98 به 
تعداد ۴1 پهنه و در 30 اس��تان به مساحت 

328735 کیلومتر مربع است.
او ب��ه زیرس��اخت های موجود اش��اره کرد 
و گف��ت: در بخش زیرس��اخت ها در دوره 
س��ال های 98-96 ح��دود 750 کیلومتر 
ریل گ��ذاری ص��ورت گرفت��ه اس��ت ک��ه 
حدود 100 کیلومت��ر آن مربوط به اتصال 
خط��وط آنتنی واحدهای معدنی و فولادی 
بوده اس��ت. این در حالی اس��ت که جهت 
دس��تیابی به برنامه افق نیاز به ریل گذاری 
س��الانه در حدود 2 هزار کیلومتر در سال 
اس��ت. همچنین ۴۴ میلیون تن در سال با 
فرض صادرات تا 20 میلیون تن و صادرات 
محصولات میان��ی به میزان 5 میلیون تن، 
ب��رآورد واردات و صادرات کل مواد معدنی 
محصولات ف��ولادی از کل بن��ادر تجاری 
است و 60 میلیون تن با فرض احداث طرح 
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10 میلیون تن منطقه ویژه اقتصادی خلیج 
فارس اس��ت. حال آنکه در صورت احداث 
طرح 10 میلیون تن چابهار باید یک اسکله 
تخصصی به ظرفیت 25 میلیون تن به طور 
مستقل احداث شود. ابکاء با بررسی آماری 
وضعی��ت صنعت فولاد پیش��نهاد داد تا با 
توجه به عدم انطب��اق برنامه های اثربخش 
در برنامه زنجیره فولاد با س��ند چشم انداز 
بیست ساله، شرایط اقتصادی، وضعیت بازار 
مصرف و صادرات و وضعیت سنگ آهن در 
کش��ور، هدف گذاری 1۴0۴ مورد بازنگری 

زمانی و تمهیدات مدیریتی قرار گیرد.

نقد طرح جامع فولاد
مصطف��ی م��وذن زاده مدیرعامل اس��بق 
ایمی��درو در میزگرد نقد و بررس��ی طرح 
جامع فولاد به آینده این طرح اش��اره کرد 
و گفت: در طرح جام��ع روی اعداد و ارقام 
ظرفیت تاکید ش��د و به همین دلیل خوب 
پیش رفت و به نظر می رسد قبل از 1۴0۴ 
به 55 میلیون تن ایجاد ظرفیت برسیم. اما 
بحث اصلی این است که آیا فقط در بخش 
ظرفیت سازی درست عمل شده و این طرح 
در اینج��ا ب��ه پایان می رس��د؟ کمبودها و 
مسائل چیست؟ سرنوشت این طرح به کجا 
خواهد رسید و آیا رسالتش با ایجاد ظرفیت 

تمام شده است؟

مهدی کرباسیان، مدیرعامل اسبق ایمیدرو 
نی��ز عن��وان ک��رد: در گذش��ته مجوزهای 
بی رویه ای پیش از این در دس��ت مردم بود 
و مشکلاتی ایجاد ش��ده بود. عدم توازن در 
زنجیره فولاد وجود داش��ت. وزارت صمت 
متوجه ش��د که ع��دم توازن وج��ود دارد و 
هدف گذاری 55 میلیون تن تعیین شد. سه 
نکته را نیاز است یادآوری کنم. اول اینکه هر 
طرحی باید بعد از مدتی به روزرسانی شود. 
باید دید کجاهای این طرح باید اصلاح شود. 
باید این کار از س��وی ایمیدرو انجام ش��ود. 
دوم اینکه باید بپذیریم که این بحث اساسی 
کشور است. جذب سرمایه و سرمایه گذاری 
را بای��د جدی بگیریم. یک��ی از بزرگ ترین 
لطم��ات تحری��م، عدم س��رمایه گذاری در 
کش��ور اس��ت و این موضوع آینده را تحت 
تاثیر قرار می دهد. در چند سال گذشته نرخ 
رش��د منفی در سرمایه گذاری داشته ایم. ما 
از جذب س��رمایه خارجی محروم مانده ایم. 
توجه به فولاد آینده کشور را تامین می کند. 
س��وم اینک��ه بای��د بپذیریم مس��اله فولاد 
برای کش��ور اساسی اس��ت اگر بخواهیم به 
خودکفایی برس��یم باید به سمت توجه به 

فولاد پیش برویم.

شیوه قیمت گذاری مشخص شود
منصور یزدی زاده، مدیرعامل شرکت ذوب 

آه��ن اصفهان هم در ای��ن میزگرد اظهار 
کرد: ما ظرفیت سازی می کنیم ولی برخی 
از واحدها زیر ظرفیت تولید می کنند. این 
امر به چند دلیل اتفاق افتاده که یکی از آنها 
قیمت گذاری است. این موضوع باید تعیین 
تکلی��ف ش��ود. در مورد قیم��ت محصول 
هم مش��کل دیگری وجود دارد. زمانی که 
می گوییم به سرمایه گذار نیاز داریم و من 
هم این را تایید می کنم، وقتی سرمایه گذار 
می بیند که نه در ابت��دای زنجیره تکلیف 
مش��خصی در قیمت دارد و نه انتهای آن، 
دلسرد می ش��ود. وی افزود: نکته دیگر در 
مورد حوزه صادرات اس��ت. در این بخش 
همواره تاکید ش��ده اس��ت که از زنجیره 
فولاد باید 20 میلیون تن صادر ش��ود. اما 
استراتژی صادرات وجود ندارد. یزدی زاده 
درخصوص زیرس��اخت ها نی��ز گفت: اگر 
زیرساخت ها پا به پای ظرفیت سازی فولاد 
تعیین تکلیف نش��ود، س��رمایه گذاری ها 

بی مصرف خواهند ماند.

بهره وری پایین است
محمد آقاجانلو، معاونت طرح های توس��عه 
مع��دن و صنایع معدنی س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی معادن و صنای��ع معدنی ایران 
)ایمی��درو( نی��ز در ای��ن میزگ��رد گفت: 
ظرفیت س��ازی خوب اس��ت اما بهره وری 
پایین اس��ت. از زیرساخت تا خود صنعت. 
از ای��ن رو باید در این باره بهتر برنامه ریزی 
کنیم. س��اختار ب��ازار و تنظیم قیمت یک 

چالش بزرگ در این بخش است.
او درخصوص تامین مالی و جذب س��رمایه 
گفت: این امر از نکات مهمی است که باید 
به آن فکر کرد. فرض کنید ش��رایط کشور 
خوب شد، آیا کشور می تواند جذب سرمایه 
کند؟ آیا ما می توانیم تعهدات مان را بدهیم؟ 
آی��ا می توانی��م ب��ه س��رمایه گذار خارجی 
گارانتی بدهیم؟ ما در این باره پیش��نهادات 
پخته ای نداریم و از طرفی س��اختارهای ما 
نیز آمادگی چندانی برای این مسائل ندارند. 
آقاجانل��و همچنین اثر برخ��ی از نهادهای 
غیرمتخصص در تامی��ن مواد اولیه را یکی 
دیگر از مش��کلات این صنعت عنوان کرد 
و گفت: به عنوان مثال کمبود س��نگ آهن 
نداری��م ولی به هیچ ش��رکت متخصص و 
بهره ب��ردار اج��ازه ورود داده نمی ش��ود. او 
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همچنین ب��ه رویکردهای جدید اش��اره و 
اظهار کرد: ما چندان به این حوزه ها از قبیل 
انقلاب صنعتی چهارم و هوش مصنوعی و... 
ورود نکرده ایم و هیچ پیش��نهاد مشخصی 

هم در این باره وجود ندارد.

طرح جامع فولاد متولی می خواهد
موذن زاده در ادامه به مدیریت طرح جامع 
فولاد اش��اره کرد و گف��ت: مدیریت طرح 
جام��ع مهم اس��ت. صنعت ف��ولاد به یک 
متولی نیاز دارد. اگرچه در گذشته ایمیدرو 
ای��ن کار را می ک��رد ولی بع��د از مدتی به 
این موضوع بی توجهی ش��د. در حال حاضر 
فولاد بدون متولی ش��ده است. طرح جامع 
ارگانی می خواهد ک��ه آن را مدیریت کند. 
او اف��زود: به اعتقاد من ط��رح جامع هنوز 
آنطور که باید جا نیفتاده است و تقریبا 20 
نه��اد و ارگان و تش��کل درگیر بحث فولاد 
هس��تند. همه باید این مانیفست را بدانند. 
ط��رح جامع فولاد فق��ط در بحث ظرفیت 
55 میلیون تنی خلاصه شده است. در اجرا 
هم دائم گفته می ش��ود که باید اکتشافات 
انجام ش��ود. همه می گویند مشکل معدن 
اکتشاف است، اما این کار را باید چه کسی 
انج��ام بدهد؟ متولی آنچه کس��ی اس��ت؟ 
باید وزارتخانه وارد میدان ش��ود. نمی شود 
یکی بگوید س��نگ آهن داریم و یکی بگوید 
نداریم. موذن زاده اظه��ار کرد: برآوردهای 
مصرفی که انجام ش��ده نش��ان می دهد آن 
می��زان مصرف مورد نظر در مصرف داخلی 
اتف��اق نخواهد افتاد و بای��د صادرات انجام 
دهیم. اگ��ر ایمیدرو می خواه��د این طرح 
جامع اتفاق بیفتد، باید به این سمت حرکت 
کن��د. علاوه بر ای��ن در بخش مکان یابی ها 
ه��م انحراف های��ی وج��ود دارد. زیربناها 
هم مش��کل جدی در صنعت فولاد اس��ت. 
برخ��ی از واحدها به این نتیجه رس��یده اند 
که باید ب��رای تامین برق مورد نیاز نیروگاه 
بزنند. حتی به فکر تهی��ه آب افتاده اند. در 
بخش ریلی هم مش��کلات کم نیست. باید 
مشخص ش��ود که راه آهن های اولویت دار 
در کشور کدام اس��ت ؟ ما در مورد بازار هم 
هنوز به راه حل درستی نرسیده ایم. متولیان 
هم جواب درس��تی نمی دهند. درخصوص 
محیط زیس��ت نیز فقط ی��ک مبحث کلی 
مطرح می شود. او افزود: بحث تکنولوژی و 

تنوع محصول در این صنعت بس��یار مهم 
است و مسلما باید ارتقای کیفیت محصول 

را در دستورکار بگذاریم.

اهمیت شاخص های مهم کلان
ابکاء نی��ز با بیان اینکه نمی ت��وان از فولاد 
انتظار رشد داش��ت آن هم در شرایطی که 
رش��د اقتصادی کش��ور منفی است، گفت: 
یکسری ش��اخص ها، ش��اخص های کلان 
کشور است و در کلیت همه صنایع از جمله 
فولاد تاثیرگذار است. وقتی رشد ساختمان 
که عمده ترین مصرف کننده اس��ت نزدیک 
به صفر است، چه انتظاری از صنعت فولاد 
دارید؟ او افزود: اگر قرار است در طرح جامع 
بازنگری ش��ود باید پیش نیازها مش��خص 
اس��ت. باید در برنامه هفتم مشخص شود 
رش��د اقتصادی چقدر باید باش��د. باید در 
ابتدا ش��اخص های کلان مشخص شود. ما 
بای��د ظرفیت ها را متوق��ف کنیم و بر روی 
ظرفیت های داخلی کار کنیم. تکنولوژی و 
هوش مصنوعی را در داخل کشور می توانیم 
انجام دهیم ول��ی پیش نیازها را باید حل و 
فصل کنیم. ابکاء با اش��اره به عدم تصویب 
طرح جامع فولاد در هیات وزیران گفت: هر 
وزیری که آمد، گفتیم این سند را در هیات 
دولت ببرید ولی قبول نکردند. از س��ال 93 
گفتیم در داخل کشور واحد فولادی ایجاد 
نکنید. در حاش��یه خلیج ف��ارس این کار را 
انجام دهید ولی عملی نش��د. او با اشاره به 
میزان سرمایه لازم برای صنعت فولاد گفت: 
1۴ میلیارد دلار نیاز به سرمایه گذاری برای 
رس��یدن به 55 میلیون تن است؛ از این رو 
بای��د واحدهای ف��ولادی س��رمایه گذاری 
کنند. زمزمه هایی ش��نیده می شود که در 
بودجه1۴00 حامل های برق و آب را برای 
فولادی ه��ا افزایش خواهن��د داد. مگر یک 
ش��رکت فولادی چقدر می تواند تحت فشار 

باشد؟

ایمیدرو سرمایه گذاری کند
کرباس��یان نیز گفت: در چند سال گذشته 
دو اتف��اق عم��ده افتاده اس��ت. در س��ند 
چشم انداز 1۴0۴ که به تایید رهبری رسید، 
بح��ث معدن مغفول مانده بود. در واقع این 
بخش جزو سیاست های کلان نظام نیامده 
ب��ود اما در س��ند اقتص��اد مقاومتی به این 

موضوع یک بند اختصاص داده ش��د. الان 
به جایی رس��یده ایم که وزرای صمت همه 
بر ای��ن بحث تاکید می کنند. علاوه بر این، 
در بازار دنیا فولادی های ایران صادرکننده 
هس��تند. کش��ور ما کش��وری بی نظیر در 
دنیاست. ما کش��وری نوظهور هستیم. هم 
انرژی، هم معدن، هم نیروی کار متخصص 
و ... دارد، بنابرای��ن ظرفی��ت جهش وجود 
دارد. این نکات، نکاتی اس��ت که با همدلی 

و سیاست های مدون قادر به تحقق است.
کرباس��یان عنوان ک��رد: پیش��نهاد ها در 
زمین��ه توس��عه صنع��ت ف��ولاد و اجرای 
طرح مذکور باید عملی و جس��ورانه باشد، 
ایمیدرو س��ازمانی اس��ت که پول دارد. اگر 
قرار باش��د یک کار را در اولویت قرار دهد، 
باید در حوزه اکتشاف سرمایه گذاری کند. 
اکتشاف ریس��ک دارد و این ریسک را باید 
ایمیدرو بپذیرد. یزدی زاده نیز در ادامه این 
میزگرد با اش��اره به اینکه باید به س��مت و 
س��وی باید ها و نباید ها برویم تصریح کرد: 
برای ما مشخص است که چه می خواهیم. 
یکی از آنها تدوین سند چشم انداز صادرات 
کشور اس��ت. اگر تکلیف صادرات مشخص 
نش��ود در ادامه به مش��کل بر می خوریم.او 
افزود: درخصوص زیر ساخت ها اینکه خود 
واحدهای فولادی ورود کنند سخت است؛ 
هزینه ها زیاد اس��ت، مگر اینکه دولت یک 

مزیت هایی را ایجاد کند.
آقاجانل��و نیز ب��ا بیان اینکه ما مش��کلات 
آزمایش��گاه داریم، اظهار کرد: تجهیزات ما 
کم اس��ت. در بخش حفاری در سال جاری 
500 ه��زار مترمرب��ع برنامه دیده ش��ده 
اس��ت. اما برای رس��یدن به اه��داف طرح 
باید 2میلی��ون مترمربع حف��اری صورت 
پذیرد. حال آنکه نه آزمایش��گاه داریم و نه 
تجهیزات. او گفت: ما با اولویت های احداث 
راه آه��ن موافقیم؛ آن هم در ش��رایطی که 
درخواست های سیاسی احداث راه آهن زیاد 
است. ابکاء نیز در ادامه اظهار کرد: اگر واقعا 
واحدهای تولیدی آمادگی س��رمایه گذاری 
دارن��د، اولویت ها را باید تعیی��ن کنیم اما 
باید امتیازی برای آنها در نظر گرفته شود. 
موذن زاده نی��ز در جمع بندی این میزگرد 
عنوان ک��رد: اولویت بندی، شفاف س��ازی 
مس��ائل مالی و تعیین تکلیف زیربناها باید 

مورد توجه قرار گیرد.
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طی نشستی با حضور مدیران دولتی و خصوصی صورت گرفت؛

بررسی عملکرد طرح احياء و فعال سازی 
معادن کوچک مقياس

در آخری��ن  روز از همایش فولاد و صنایع 
آهنی ، نحوه تحقق اهداف سیاست گذار در 
حوزه معادن کوچ��ک مقیاس و طرح تازه 
مجل��س برای بخش معدن م��ورد بحث و 

بررسی قرار گرفت. 
س��خنرانان این نشس��ت دو دلیل احیای 
اندک معادن را »عدم تمایل سیاس��ت گذار 
ب��ه احیای معادن در مق��ام اجرا« در کنار 
»تفکر دولت��ی در تعیی��ن تکلیف معادن 
کوچک در ش��ورای احی��ای معدن« اعلام 
کردند. از آنجا که ۴0 درصد معادن کشور 
غیرفعال هستند، نحوه ورود سیاست گذار 
به مساله احیای معادن تاثیر عمیقی روی 
نتیج��ه کار دارد. حاض��ران مک��رر تاکید 
می کنند که در سالیان اخیرا سیاست گذار 
عمدا اجرای روند احیا را به تعویق انداخته 
یا برای حل مسائل بخش خصوصی در این 

حوزه مشارکت نکرده است.

اهمی��ت این موض��وع از آن جهت حیاتی 
اس��ت که 90 درصد از کل معادن کش��ور 
را ان��واع کوچک و متوس��ط دربرمی گیرد 
که نقش مهم��ی در اقتصاد جوامع محلی 
و رشد درآمد خانوارهای این مناطق دارد. 
در عی��ن حال با توجه ب��ه تاثیر بالای این 
بخ��ش روی کیفیت و کمی��ت کار بخش 
معدن، نحوه ورود سیاست گذار در ماجرای 
احی��ای مع��ادن روی حج��م عظیم��ی از 
بازیگران اقتص��اد معدن تاثیرمی گذارد. در 
عین حل در شرایطی که فعالان معدنی از 
نحوه اقدام سیاس��ت گذار در احیای معادن 
غیرفعال رضایت ندارند، طرح کمیس��یون 
صنایع و معادن مجلس درخصوص بخش 
معدن نیز نگرانی کارشناسان این حوزه را 

دوچندان کرده است. 
طبق شواهد موجود، طرح معدنی مجلس 
حقی برای کاش��فان مع��ادن جدید قائل 

نبوده و ارزیابی اولیه از دولتی شدن معادن 
در نتیجه تصویب این قانون حکایت دارد. 

در سومین روز از یازدهمین همایش سالانه 
ف��ولاد و صنایع آهنی، نشس��ت تخصصی 
»بررس��ی تحلیلی طرح احیا، فعال سازی و 
توسعه معادن کوچک مقیاس« به مدیریت 
محمدرضا بهرامن و با حضور بهرام شکوری 
رئیس کمیسیون معادن اتاق ایران، احمد 
ش��ریفی دبیر انجمن سنگ ایران، کاووس 
قاس��می مدیرکل دفتر بهره برداری وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت، عل��ی یزدانی 
مدیرعام��ل کنسرس��یوم اکتش��افی پایا و 
س��یدرضا عظیم��ی مدیراجرای��ی و دبیر 
شورای هماهنگی طرح احیا، فعال سازی و 
توس��عه معادن کوچک مقیاس برگزار شد 
و اعض��ا درخصوص مس��اله احیای معادن 
کوچک و قوانین مطروحه در این حوزه به 

بحث و تبادل نظر پرداختند. 
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  قانون جدید مجلس
 علیه سرمایه گذاری معدنی

محمدرض��ا بهرام��ن به عنوان نخس��تین 
س��خنران این نشس��ت با اش��اره به توافق 
خانه معدن با ایمی��درو برای احیای 500 
مع��دن کوچک مقیاس خاطرنش��ان کرد: 
»قرار بود زیرساخت های کار برای ما مهیا 
شود در عوض هزینه های احیای معادن را 
ما متقبل ش��ویم. از ابتدا به ویژگی خاص 
این طرح واقف بودیم. ام��روز اگر بخواهم 
ب��ه این طرح نمره بدهم، واقعا نمره بالایی 
نمی ده��م چرا ک��ه انتظ��ار این ب��ود که 
چرخه ای از اقدامات ب��رای احیای معادن 
تدارک دیده ش��ود اما چنین نشد. ترکیب 
قوانین مناس��ب با تفاسیری که از شورای 
عالی معادن درخصوص روندهای کلی احیا 
ارائه می ش��ود، امکان بازگرداندن بسیاری 
از مع��ادن غیرفع��ال را ممکن می س��ازد. 
طرح احیای معادن ام��ا به رغم تلاش های 
ایمپاس��کو و س��ایر بازیگران نتوانست به 

موفقیت برسد.«
رئیس  خانه معدن با اش��اره به مش��کلات 
طرح احیای مع��ادن در ادامه افزود: »این 
طرح می تواند اقدام بس��یار مثبتی باشد و 
ب��رای راه اندازی معادنی ک��ه به هر دلیلی 
غیرفعال ی��ا تعطیل ش��ده اند، مفید واقع 
ش��ود. البته م��ا در ش��رایطی می توانیم از 
موفقیت طرح احیا صحیت کنیم که دست 
کم 500 مع��دن را از خلال اجرایی کردن 
این ط��رح احیا کنی��م. موفقیت هایی هم 
البته حاصل ش��د. نمونه آن احیای یکی از 
معادن متروکه بود که پس از 33 س��ال با 
توافق ایمیدرو با بخش خصوصی به چرخه 
بازگش��ت و در زمینه اس��تخراج س��رب و 
روی ب��ه یک الگ��وی مناس��ب احیا بدل 
ش��د. بنابراین طرح احیای معادن به شرط 
آماده سازی زیرساخت ها، اصلاح مقررات و 
قوانین و نیز توجه به مس��ائل مالی امکان 
اجرایی شدن دارد. مسائل مالی را می توان 
از طریق صندوق بیمه فعالیت های معدنی 
پیگیری و عملیات��ی کرد چرا که این نهاد 
امروزه آمادگی اج��رای این قبیل اقدامات 

را دارد.«
بهرامن با اش��اره ب��ه عدم هم��کاری لازم 
متولی��ان بخ��ش مع��دن ب��رای موفقیت 
ط��رح احیا افزود: »از نظ��ر ما همکاری به 

ثمر نرس��ید هرچن��د ممکن اس��ت خود 
دولت تصور دیگری داش��ته باش��ند یا این 
موض��وع را نپذیرن��د. هم اینک م��ا با یک 
تاخیر یک س��اله برای کسب موافقت اولیه 
جهت احیای معادن هستیم. به رغم اینکه 
مطالعات اولیه برای دست کم 100 معدن 
به طور کامل انجام شده کار سرعت نگرفته 
است. البته کارگروه های تخصصی تشکیل 
ش��ده اند، مش��اوران هم اطلاع��ات را ارائه 
کردند، بازدیدهای استانی هم انجام گرفت 
و در نهای��ت ما به مرحله ای رس��یدیم که 
موافقت اولیه بای��د از معاونت معدنی اخذ 
می شد. اما تاخیر داریم. این به رویکردهای 
م��ا برمی گ��ردد. رویکرده��ا مس��یر ما را 
مشخص می کند. وقتی رویکرد ما کماکان 
دولت محوری است، گیر افتادن کار طبیعی 
است. البته جایی مثل شورای عالی معادن 
می تواند راه را با تفسیر مناسب مهیا کند. 
ش��خص وزیر نیز باید در این زمینه همسو 
با ش��ورای عالی معدن این زمینه را فراهم 
س��ازد. انتظار ما این است که ذهنیت های 
فعلی تغییر کند تا ما ش��اهد تس��ریع در 

اجرای امور و تحقق اهداف باشیم.« 
بهرامن با اشاره به لزوم تدوین قانون معدن 
در کشور یادآور شد: »در بسیاری از کشورها 
قانون مع��دن وجود دارد. یک��ی از دلایل 
موفقیت معدن در کش��ورهای برتر وجود 
قانون معدن اس��ت. وجود قانون رویه ای را 
ش��کل داده که چه در محیط داخلی و چه 
برای بازیگران خارجی یک شرایط مناسب 
جهت حضور در بخش معدن فراهم سازد. 
امروزه ط��رح نماین��دگان محترم مجلس 
ب��رای بخش معدن روندی را نش��انه رفته 
که خنثی کنن��ده طرح احیای معادن بوده 
و مشکلات را دوچندان می کند. اکتشافات 
تکمیلی در معادن تعطیل یکی از مواردی 
بود که ما در طرح احیای معادن در پی آن 
بودیم. طرح تازه مجلس می گوید هرگونه 

اکتشاف جدید متعلق به کاشف نیست.« 
بهرام��ن در حالی قان��ون جدید مجلس را 
به صورت روندی علیه سرمایه گذاری معدنی 
می داند که این ط��رح مختصات متفاوتی 
دارد. رئی��س خانه مع��دن در این باره هم 
معتقد است: »این طرح اگر به قانون تبدیل 
شود، ما را از مسیر اصلی دور خواهد کرد. 
صراحتا در نامه ای که به کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس ارس��ال شد، یادآور شدیم 
که تصویب این ط��رح پایان حضور بخش 
خصوص��ی در معدن اس��ت. وظیفه ما این 
است که تحلیل کارشناس��ی خود را ارائه 
کنیم و به مذاکره با کمیسیون درخصوص 

طرح مذکور بپردازیم.«

  اهمیت درک درست 
از جایگاه معادن کوچک

رئیس کمیس��یون معادن ات��اق ایران در 
ادام��ه این نشس��ت به بح��ث درخصوص 
اهمی��ت بنگاه ه��ای کوچ��ک و متوس��ط 
در اقتص��اد ایران پرداخ��ت و افزود: »ما تا 
مدت ها ب��ه اهمیت SMEه��ا در اقتصاد 
ایران واقف نبودیم. در بخش معدن کار در 
حدی بود که وزرای صمت در تلاش برای 
جمع آوری معادن کوچ��ک و تعویض این 
رویه با فعالیت معادن بزرگ بودند. همین 
نگرش در باقی بخش های اقتصاد هم دیده 
می ش��ود. این در صورتی است که 3/ 98 
درصد بنگاه های فع��ال معدنی در ایران از 
نوع کوچک و متوس��ط هس��تند. بنابراین 
SMEه��ا مهم اند. این تفکر نخس��تین بار 
در خان��ه معدن و کمیس��یون معادن اتاق 
ایران شکل گرفت که باید به این واحدهای 
کوچ��ک توجه ک��رد. تحلیل ه��ای بانک 
جهانی نشان می دهد امروزه از هر 5شغل، 
۴شغل از محل فعالیت بنگاه های کوچک 
و متوسط ایجاد می ش��ود. تحلیل اتحادیه 
اروپا نیز نش��ان می دهد موفقیت این قاره 
در حوزه اقتصاد مدیون همین واحدهاست 
چ��را که 99 درصد بنگاه ه��ای این قاره از 
انواع SMEها هستند. بنابراین بنگاه های 
ب��زرگ را اگر قله اقتصاد بدانیم، بنگاه های 

کوچک دامنه این کوه ها هستند.«
بهرام ش��کوری در ادامه با ابراز خوشحالی 
از طرح تازه ای که در س��ال های اخیر برای 
توجه به بنگاه های کوچک معدنی در خانه 
معدن طرح شده است، خاطرنشان کرد: »با 
این نگرش عملا تفکر حمایت از SMEها 
ایجاد شده است. در بخش معدن 50درصد 
معادن به دلایل مختلف تعطیل ش��ده اند. 
عی��ار پایین، تامین مال��ی، ذخایر اندک از 
عمده دلای��ل این تعطیلی گس��ترده بود. 
طرحی که مهن��دس بهرامن و بنده مطرح 
کردیم و ش��ورای احیای مع��ادن را کانون 
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بح��ث ق��رار دادیم دو هدف داش��ت. یکی 
اینک��ه از تعطیلی واحدهای بزرگ ممانعت 
کنیم چرا ک��ه در دوره ای تعداد واحدهای 
تعطیل رو به افزایش گذاشت و برخی دیگر 
نیز داش��تند از فعالیت می ایستادند. سعی 
م��ا همواره در این ط��رح احیا این بوده که 
معادن را دوباره فعال کنیم اما سرعت احیا 
بس��یار پایین است. اراده ای شاید برای این 
کار وجود نداش��ت. مث��لا وزارت صمت که 
متول��ی کار بود، همراه��ی چندانی با طرح 
نداشت. فعالیت س��ایر سازمان هایی که در 
این مسیر می توانستند به احیا کمک کنند 
اعم از محیط زیست یا منابع طبیعی، چندان 
قابل توجه نبود.«ش��کوری با اشاره به طرح 
ت��ازه مجلس برای معادن اف��زود: »اعضای 
کمیس��یون مع��ادن قطعا دلس��وز معدن 
هستند و برای رونق این بخش اقدام به ارائه 
طرح کرده اند اما باید پذیرفت که حرفه ای 
کار نیستند. هم کمیس��یون معادن اتاق و 
ه��م خانه معدن نامه هایی در این زمینه به 
مجلس ارس��ال کرده اند. تاکید ما این است 
که از ظرفیت مرکز پژوهش های مجلس و 
تش��کل های معدنی اس��تفاده شود چرا که 
سیاس��ت گذاری خطا می توان��د معادن را 
دوباره به سمت تعطیلی بکشاند. روندی که 
احتمالا موجب می ش��ود به مشکلات ما در 
ستاد احیا اضافه شود. بنابراین نباید اهمیت 
قانون و سیاست گذاری را در رونق و احیای 
مع��ادن نادیده گرفت.« در ادامه نشس��ت 
حضار طرحی را درخصوص سیاست گذاری 

بخش معدن به بحث گذاشتند. 

  اهمیت معادن کوچک در 
اشتغال زایی محلی

بخ��ش دیگری از این نشس��ت ب��ه مرور 

وضعیت معادن کوچک در ایران و اهمیت 
انها در نقشه اقتصاد ایران اختصاص یافت. 
احمد ش��ریفی دبیر انجمن س��نگ ایران 
ضمن م��رور وضعیت کل��ی بخش معدن 
تصریح کرد: آمارهای س��ال 1398 نشان 
می ده��د بیش از 10 ه��زار و 300 معدن 
در کش��ور وجود دارد. از این تعداد 6 هزار 
واحد معدنی فع��ال بوده و بیش از ۴100 
واحد نیز غیرفعال هستند که به معنی نرخ 
۴0 درصدی معادن غیرفعال است. از این 
تعداد بیش از 1100 معدن سنگ طبیعی 
و 3۴0 مع��دن نیز به س��نگ آهن مربوط 
است. معادن کوچک در دو مقوله اشتغال 
و درآمد در جوامع محلی موضوعی اس��ت 
که قابل چشم پوشی نیس��ت. با این حال 
مع��ادن مذک��ور به دلیل ابع��اد کوچک با 

چالش های بسیاری روبه رو هستند. 
تامین مالی نیز یکی از بزرگ ترین مسائلی 
است که حل و فصل آن برای معدن داران 
کوچک با مصائبی روبه رو اس��ت. مس��ائل 
زیس��ت محیطی ناش��ی از معیارهای این 
ح��وزه دیگر موردی اس��ت ک��ه فعالیت 
معادن کوچک را کند کرده اس��ت. رعایت 
موضوعی  زیس��ت محیطی  استانداردهای 
است که امکان رعایت آن برای معدن داران 

خرد فراهم نیست.
 آموزش مع��دن داران و نرخ بهره وری این 
مع��ادن نیز دیگر موردی اس��ت که نباید 
از کنار آن به راحتی گذش��ت. پراکندگی، 
قرارگی��ری در مناطق دوردس��ت و هزینه 
انتق��ال ب��الای محصول هم��ه از مواردی 
است که زیرساخت  را به موضوعی حیاتی 
برای توس��عه معادن کوچک تبدیل کرده 
است. وی با اش��اره به لزوم حمایت دولت 
از مع��ادن ب��ا هدف رف��ع چالش های این 

حوزه که باید در دس��تور کار قرار گیرد به 
گلایه از حذف اعضای خصوصی از شورای 
عالی احیای معادن و دولتی ش��دن کامل 
این ش��ورا پرداخت و گف��ت: »از آنجا که 
معادن کوچک به ش��کل 100درصدی در 
اختیار بخش خصوصی است، راهبردهای 
دولتی امکانی برای احیا و رونق این معادن 
ایجاد نمی کن��د.«وی تاکید کرد: »اصلاح 
فرآینده��ا اع��م از قوانین، بخش��نامه ها و 
روندها یا توس��عه دامنه خدمات صندوق 
بیمه فعالیت های معدنی دو راهکاری است 

که می تواند روند فعلی را متحول سازد.«

  نگرش جدید در
 سیاست گذاری معدن 

گلایه فعالان معدن از شیوه سیاست گذاری 
بخش معدن از مهم ترین بخش های نشست 
»بررس��ی تحلیلی طرح احیا، فعال سازی 
مقی��اس«  کوچ��ک  مع��ادن  توس��عه  و 
بود.  س��یدرضا عظیمی یک��ی از حاضران 
نشست بود که به ارائه طرحی درخصوص 
شیوه های جدید سیاس��ت گذاری معدنی 
پرداخت. وی با یادآوری نکاتی درباره نحوه 
فعالیت ش��ورای عالی معادن و ارائه طرح 
خود در س��ه قس��مت، افزود: »نامه ای که 
قرار بود یک ماهه در این شورا مطرح و نظر 
شورا درباره آن اعلام شود، بعد از یک سال 

به سرانجام رسید.
 ای��ن روی��ه ب��ا نح��وه کار دولت ه��ای 
توسعه یافته در حوزه معدن کاملا متفاوت 
اس��ت.« وی یک��ی از فواید مطرح ش��دن 
طرح احی��ای معادن کوچ��ک مقیاس را 
تبدیل این موضوع ب��ه یکی از محورهای 
سیاس��ت گذاری معدن در سطح استان ها 

دانست.
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سرپرس��ت معاونت امور معادن و صنایع معدن��ی وزارت صمت با تاکید بر ضرورت 
ارتقاء نقش معدن در اقتصاد کش��ور، دستیابی به اهداف تعیین شده در این حوزه 
را من��وط به تغییر الگوها در رفتار معدنی دانس��ت و گف��ت: ظرفیت ارزش افزوده 
در حوزه معدن تا 800 برابر برآورد ش��ده اس��ت که برای اس��تفاده از آن نیازمند 
برنامه ریزی و طراحی دقیق هستیم.اردش��یر س��عد محمدی در نشست خبری در 
وزارت صمت، با توضیح اینکه پهنه ها و محدوده های معدنی بلوکه شده برای ارائه 
در مزایده به تفکیک آمار اس��تان ها مشخص شده  است، گفت: این اقدام به منظور 
افزایش پویایی و استفاده از ظرفیت های موجود معدنی انجام می شود و در مرحله 

اول تنها محدوده هایی که فاقد مالک هستند وارد مزایده می شوند.
سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت زمان برگزاری مزایده 
را فروردین ماه س��ال آینده اعلام کرد و افزود: به دلیل مش��غله نمایندگان مجلس 
ش��ورای اس��لامی درخصوص تصویب بودجه س��ال آینده، و لزوم حضور ایشان در 
جلس��ه هماهنگی برای برگ��زاری مزایده، مزایده در نیمه دوم فروردین ماه س��ال 
آینده برگزار خواهد شد و با توجه به مصوبه شورای عالی معادن، مناطق بلوکه شده 
طبق��ه یک و 2 نیز در مزایده ارائه خواهند ش��د.وی در ادامه از ترخیص تجهیزات 
و ماش��ین آلات معدنی خبر داد و تصریح کرد: با توجه به برنامه ها و چشم اندازهای 
تعیین ش��ده برای افزایش تولیدات معدنی و نیاز کشور به ماشین آلات و تجهیزات 
در این حوزه، ماشین آلات با ثبت سفارش قدیمی که تولید مشابه داخلی ندارند، با 
شرط تامین ارز توسط بخش خصوصی، به زودی اجازه ترخیص از گمرکات کشور 
را خواهند داشت.س��عد محمدی با ابراز امیدواری نس��بت به رش��د تولید در حوزه 
معدن، تعداد پروانه های معدنی فعال را 6 هزار و 259، تعداد معادن غیرفعال را 3 
هزار و 990 و تعداد مجوزهای برداش��ت را هزار و 97 اعلام کرد و بیان داش��ت: تا 
پایان ش��هریور ماه امس��ال حدود 309 پروانه جدید صادر شده است و در حدود 2 
هزار و 3۴8 معدن متروکه بلامعارض در کشور وجود دارد که سعی داریم با ارزیابی 

دلایل و شرایط آن، بستر مناسب برای فعال کردن آن ها را ایجاد کنیم.

ضرورت تغییر در الگوی معدنی کشور
سرپرس��ت معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت، دس��تیابی به اهداف 
تعیین شده در حوزه معدن را منوط به تغییر الگوها در رفتار معدنی دانست و تاکید 
کرد: برای استفاده بهینه از ظرفیت  معدنی کشور علاوه بر به روز رسانی تجهیزات 
در دو بخش س��خت افزاری و نرم افزاری، همراه بودن با دانش روز ضروری است و 
این امر نیازمند آموزش مستمر برای مجموعه تخصصی فعال در حوزه معدن است.

وی با بیان اینکه نیمی از تولیدات معدنی کش��ور در بخش مصالح ساختمانی است، 
ارتق��اء نقش بخش مع��دن در اقتصاد کش��ور را منوط به افزای��ش تولیدات معدنی 
فلزی دانس��ت و گفت: لازم اس��ت در بخش طراحی برنامه ریزی جدی صورت گیرد.
س��عد محمدی، فعالیت در حوزه ص��ادرات را یکی از عوامل کم��ک  کننده به ارتقاء 
کیفیت محصولات معدنی اعلام کرد و گفت: با توجه به نیاز کشور در صنایع مختلف 
و نیز عرضه و تقاضا در بازار داخلی، باید تولید را به گونه ای مدیریت کنیم که بتوانیم 
بازاره��ای خارجی را نیز حفظ کنیم چرا که صادرات علاوه بر ارزآوری برای کش��ور 
در افزای��ش کیفیت تولی��دات نیز تاثیر مثبت دارد و منجر به ارتقای تولید و افزایش 
اش��تغال می ش��ود.وی در بخش دیگر صحبت های خود، میزان تولی��د فولاد را 30 
میلی��ون ت��ن و میزان مصرف آن را 15 میلیون تن اعلام مورد و گفت: س��هم تولید 
شمش، حدود 20 میلیون تن و میزان مصرف داخلی حدود 12 میلیون تن است ولی 
در بخش اس��اب، میزان تولید و نیاز کش��ور در یک محدوده است و لازم است برای 

تدوین دستورالعمل ها و شیوه نامه ها این موضوع را در نظر گرفت و نمی توان برای هر 
دو بخش، یک نسخه را درنظر گرفت.سعد محمدی توجه و ارزیابی دقیق بخش های 
مختلف بازار را در تدوین دس��تورالعمل ها ضروری دانست و خواستار رفع مغایرت ها 
در شیوه  نامه های مختلف در راستای حمایت از حقوق تولید کننده و مصرف کننده 
ش��د و لازمه این کار را برگزاری جلس��ات هم اندیش��ی با همه بخش های ذی نفع و 
ذی مدخل عنوان کرد.سرپرس��ت معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت 
در ادامه نشس��ت به محدودیت ظرفیت های معدنی کشف شده فعلی در کشور اشاره 
کرد و افزود: حوزه معدن نیازمند تغییر نگرش و اس��تفاده از روش ها و تجهیزات به 
روز دنیا با توجه به ش��رایط معدنی کشور است و اگر تصمیات بر اساس ارزیابی های 
دقیق و کارشناسی باشد، کاملا عملیاتی و اجرایی خواهد بود.وی بخشی از مشکلات 
و تنش های ایجاد ش��ده در ح��وزه معدن را خارج از اختی��ارات و تصمیمات وزارت 
صمت اعلام کرد و گفت: در بخش س��یمان در مقطعی شاهد کاهش تولید به دلیل 
محدودیت  و قطعی برق بودیم و یا در تامین نیاز بازار، گاهی بازار خواستار یک کالا با 
ویژگی و کیفیت مشخص است که این موضوعات زیاد در اختیارات وزارتخانه نیست.

طبق توضیحات سعدمحمدی در خصوص تامین فولاد مورد نیاز بازار، برای جلوگیری 
از ایجاد رانت در بازار، با بررسی های انجام شده، تنها برای واحدهایی که تولید دارند 
تامی��ن ماده اولیه انجام می ش��ود و به زودی بس��تری برای تامی��ن کالای مورد نیاز 

واحد های تولیدکننده خرد که توانایی حضور در بورس را ندارند، ایجاد خواهد شد.

ارتقای 2 برابری درآمد شرکت مس در افق 1۴0۴
وی افزود: همدلی در شرکت باعث شده در سال آینده کارخانه کنسانتره دره آلو و دره 
زار و فلوتاس��یون سرباره وارد مدار شود، مفهوم این موضوع ۴00 هزار تن کنسانتره 
است که ارزش این عدد نیز 800 میلیون دلار است که با ارز 22 هزار تومانی حدود 
17 هزار میلیارد تومان اس��ت.مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد: 
طرح های شرکت ملی صنایع مس ایران در مسیری کاملًا شفاف و مشخص و خوبی 
ریل گذاری شده است.وی تصریح کرد:  پالایشگاه، کارخانه کنسانتره 300 هزار تنی 
به همراه اکتش��افی که در سریدون شکل می گیرد و همچنین احداث فاز 2 تغلیظ 
میدوک، فاز 3 تغلیظ س��ونگون و کارخانه فلوتاس��یون حاصل از س��رباره های ذوب 
خاتون آباد بیانگر روند رو به جلویی است که در حال طی کردن هستیم و نشان می 

دهد که شرکت مس حرف های بزرگتری را در دنیا می تواند بزند.

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت تاکید کرد:

ضرورت ارتقاء نقش معدن در اقتصاد کشور
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توسعه اکتشافات در کش��ور سنگ بنای معدنکاری 
محسوب می ش��ود اما این حوزه روندی نامناسب را 

طی کرده است.
فعالان بخش معدن اعتقاد دارند که اکتش��اف مواد 
معدنی مهم ترین رکن آغاز ه��ر پروژه معدنی بوده 
و اج��رای صحیح آن می تواند موفقیت معدنکاری را 
تضمین کند. این در حالی اس��ت که اکتش��اف در 
کشور ما با چالش های اساسی از جمله ضعف قوانین 
و مقررات حاکم بر فعالیت های معدنی، ضعف توان 
مالی اش��خاص حقیقی و حقوقی، معارضین محلی، 
مشکلات تامین سوخت و آب، احداث راه دسترسی، 
ت��ورم و گران��ی پی درپ��ی هزینه ه��ای خدماتی و 
کارشناس��ی و ضعف کارشناس��ان و مدیران ماهر و 

باتجربه رو به رو است.
درباره اینکه وضعیت نامطلوب اکتش��اف ریش��ه در 
چ��ه م��واردی دارد باید از به ثمر نرس��یدن ذخایر 
کشف شده و موازی کاری ارگان های اکتشافی بدون 
داش��تن برنامه ای واحد نیز س��خن گفت. در ادامه 
از آنج��ا که نق��ش بخش خصوص��ی در این عرصه 
حیاتی اس��ت، کارشناس��ان باور دارند که نقش این 
بازیگ��ر را نیز نباید دس��ت کم گرفت. ب��ا توجه به 
اینکه اکتش��اف همچون وجوه دیگر معدنکاری )از 
جمله اس��تخراج و فرآوری(  به منابع مالی بس��یار 

هنگفتی نی��از دارد گاهی بخش خصوصی به دلیل 
مش��کل مالی نمی توان��د در آن ورود پیدا کند. این 
در حالی اس��ت که توسعه اکتشاف به حضور بخش 
خصوص��ی داخلی و خارجی نی��از دارد. در این باره 
علیرضا شهیدی معاون وزیر صمت درباره این سوال 
که وضعیت نامطلوب اکتشاف ریشه در چه مواردی 
دارد گفت: این مهم به واسطه به ثمر نرسیدن ذخایر 
کشف ش��ده از یک طرف و م��وازی کاری ارگان های 
اکتشافی بدون داشتن برنامه ای واحد از طرف دیگر 

شکل گرفته است.

اهمیت جذب سرمایه گذار
معاون وزیر صمت با اش��اره به اهمیت ایجاد شرایط 
مناس��ب ب��رای س��رمایه گذاران بخ��ش خصوصی 
گفت: ایجاد انگیزه جهت توس��عه س��رمایه گذاری 
بخش خصوصی از موارد کلیدی اس��ت. متاس��فانه 
شاهد ضعف حضور س��رمایه گذار داخلی در بخش 
اکتشاف کشور هس��تیم که این مهم باید از طریق 
اصلاح قوانین مورد بازبینی قرار گیرد. او خاطرنشان 
کرد: البته یکی از مهم ترین دس��تاوردهای سازمان 
زمین شناس��ی در یک سال گذش��ته تقویت ارتباط 
ب��ا بخش خصوصی بوده اس��ت. در ح��ال حاضر با 
ش��رکت های خصوص��ی مطرح در س��طح کش��ور 

همکاری های خوبی صورت گرفته است.
ش��هیدی با اش��اره به اهمیت جذب س��رمایه گذار 
خارجی نیز گفت: ب��ا تدوین قوانین و مقررات لازم 
باید دس��ت به ج��ذب نیروی خارج��ی زد. در این 
بین آم��وزش نیروی انس��انی با کم��ک دانش روز 
دنیا و بهره گیری از دستگاه ها و ماشین آلات جدید 

می تواند به وضع مطلوب در اکتشاف کمک کند.

نقش  سازمان  زمین شناسی
رییس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کشور درباره نقش  سازمان  زمین شناسی در توسعه 
اکتشافات کشور گفت: سازمان های زمین شناسی در 
دنیا جزو قدیمی ترین نهادهای حاکمیتی هس��تند 
که تقریبا در تمامی کش��ورهای دنیا تاسیس شده 
و به صورت دولتی اداره می ش��وند. این س��ازمان ها 
با توجه به ماهیت ذاتی، بیش��ترین تولید اطلاعات 
پایه را به عهده داش��ته و غالبا نقش عمومی نگری، 
ژرف نگ��ری و آینده نگ��ری را در جه��ت توس��عه و 
پیش��رفت کش��ور ها ایفا می کنند. با توج��ه به این 
موضوع س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشور نیز از دهه ۴0 طرح های اکتشافات موضوعی 
را توس��ط کارشناس��ان این س��ازمان و با همکاری 

شرکت های خارجی آغاز کرد.

تبعات ضعف قوانین و مقررات حاکم بر فعالیت های معدنی بررسی شد

وضعیت نامطلوب اکتشاف
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ش��هیدی ادامه داد: این اکتشافات مقدمه ای بود تا 
س��ازمان زمین شناسی با توجه به نیازهای کشور از 
دهه 80 در غالب اکتشافات سیستماتیک شناسایی 
مناط��ق امیدبخش در قالب 20 زون پر پتانس��یل 
کش��ور را آغاز کند. همچنین با توجه به پتانس��یل 
بالای معدنی کشور اکتشافات زون های بیست گانه 
دوم در اواس��ط دهه 80 ش��روع ش��د. در مجموع 
اکتش��افات زون های بیس��ت گانه اول و دوم حدود 
9۴5 ه��زار کیلومتر از مس��احت کش��ور با مقیاس 
یکصد هزارم مورد بررس��ی قرار گرفت و در نتیجه 

تعداد بسیار زیادی آنومالی کشف شد.

برنامه هفتم توسعه و آغاز به کار
 از سال 1۴00

مع��اون وزیر صم��ت درباره آغاز به کار اکتش��افات 
سیستماتیک در کشور گفت: بر اساس بررسی های 
انجام ش��ده توس��ط کارشناسان اکتش��افی سازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی از س��ال آینده 
اکتش��اف سیس��تماتیک با مقیاس پنجاه هزارم در 
چهار لایه ژئوش��یمی، فلزی، غیرفلزی و سنگ های 
نیمه قیمتی در نواحی مستعد و اولویت اول سازمان 
آغاز می ش��ود. لازم به ذکر است که این لایه ها روی 
لایه زمین شناس��ی و تصاویر ماهواره ای جدید قرار 
خواهند گرفت که در مجموع تعداد ش��ش لایه در 

هر سلول پنجاه هزارم تهیه خواهد شد.
رییس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کشور درباره اهمیت توسعه اکتشافات سیستماتیک 
در کش��ور گفت: اکتشاف سیستماتیک که از برنامه 
هفتم توسعه از برنامه های اصلی سازمان خواهد بود، 

مطمئنا تکمیل کننده اکتشافات قبلی است.
ش��هیدی تصری��ح ک��رد: امیدواری��م با اکتش��اف 
سیس��تماتیک ذخای��ر معدنی کش��ور، برنامه ریزی 
جهت اس��تخراج ذخایر موجود بهتر ش��ود. در این 
بین باید بر به روزرسانی نقشه ها و داده های اکتشافی 
کش��ور تاکید کرد. همچنین باید شناس��ایی ذخایر 

پنهان ب��رای تامین مواد اولی��ه صنایع معدنی طی 
سال های آینده را مورد توجه قرار داد.

معاون وزیر صمت با اشاره به اهمیت اکتشاف برای 
صنایع معدن��ی گفت: یک��ی از دغدغه های صنایع 
معدنی تامین سنگ به عنوان خوراک اولیه است. در 
کش��ور حدود دو میلیارد و 600 میلیون تن ذخیره 
قطعی س��نگ آهن وجود دارد و برداش��ت سالیانه 
حدود 95 ت��ا 100 میلیون تن اس��ت. بنابراین در 
صورت اس��تمرار این روند، کمت��ر از دو دهه آینده 
ذخای��ر فعلی به اتمام خواهد رس��ید. او تاکید کرد: 
برای اس��تمرار زنجیره تامین مواد اولیه شرکت های 
فولادس��ازی، شناس��ایی و اکتش��اف ذخایر پنهان 

اهمیت دوچندان دارد .

اکتشافات معادن نیازمند شفاف سازی است
نماینده مردم یزد و اشکذر و نایب رییس فراکسیون 
معدن در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: موضوع 
اکتش��افات معادن نیازمند شفاف سازی و پرهیز از 
رانت خواری است.محمدصالح جوکار به استان یزد 
اش��اره کرد و با بیان اینکه این اس��تان کمترین 
س��رمایه گذاری دولت را به خ��ود اختصاص داده 
گفت:  بیش��ترین س��رمایه گذاری توس��ط مردم 
یزد صورت گرفته اس��ت.وی در ادامه با اشاره به 
اینکه استان یزد تامین کننده بخشی از مواد اولیه 
فولادسازی های خوزستان و اصفهان است، گفت: 
متاسفانه در حالی شاهد تکمیل چرخه فولاد در 
اس��تان هستیم که بسیاری از معادن سنگ آهن 
اس��تان در حال واگذاری به غیر یزدی هاس��ت و 

واحدهای ما با کمبود خوراک مواجه هستند.

سازمان انرژی اتمی فعالیت را متوقف کرده
این نماین��ده مجلس با بیان اینکه س��ازمان انرژی 
اتمی نیز به بهانه پرتوزا بودن روی پهنه های آنومالی 
استان دست گذاشته و فعالیت در این حوزه را بعضاً 
متوقف کرده اس��ت، افزود: واقعاً جایگاه استان یزد 

در حوزه فولاد کجاس��ت؟ اس��تان آمادگی دارد که 
در دیگر بخش های فولادی س��رمایه گذاری داشته 
باش��د ولی مش��کل تامین خوراک این واحدها باید 

مرتفع شود.

زمان بر بودن تصمیمات شورای
 معادن استان

وی با بیان اینکه 21 میلیون تن صادرات محصولات 
فولادی در کشور داریم، گفت: متاسفانه دو برابر این 
میزان واردات به کش��ور داریم که این باعث نابودی 
تولید داخلی می ش��ود.جوکار مس��وولیت اجتماعی 
معادن را نکته بعدی خواند و گفت: اس��تان یزد در 
بحث انتقال آب با کمبود اعتبارات مواجه اس��ت و 
تامین این کسری اعتبار توسط دولت ممکن نیست 
بلکه معادن بزرگ باید در این زمینه ورود کنند.این 
نماینده مجلس با گلایه از اینکه تصمیمات شورای 
معادن استان در اتخاذ تصمیم شورای عالی معادن 
بس��یار زمان بر است، این تعلل را مانعی در جلب به 

موقع سرمایه گذاری ها در استان دانست.

آماده فراهم سازی زمینه حضور
 بخش خصوصی

درب��اره اهمیت نق��ش بخش خصوص��ی در حوزه 
اکتشاف و توسعه معدنکاری، همچنین گودرز امیری 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری لرستان در 
حاشیه جلسه ش��ورای عالی معادن لرستان گفت: 
دستگاه های اجرایی اس��تان در چارچوب قوانین و 
مق��ررات آماده هرگونه همکاری با س��رمایه گذاران 
بخ��ش خصوصی در زمینه ف��رآوری مواد معدنی و 
تولی��د محصولات جدید و با ارزش افزوده در بخش 
ص��ادرات هس��تند.معاون هماهنگی ام��ور عمرانی 
اس��تانداری درباره خروج مواد معدنی از این استان 
به صورت خام، گفت: این مس��اله مشکلی است که 
از طریق حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی قابل 

حل خواهد بود.
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اس��تفاده از گاز طبیع��ی در تولید ف��ولاد یکی از 
فرصت های مهمی است که پیش روی صنعت فولاد 
ایران خواهد بود و فضای صادراتی جدید و جذابی 

را پدید می آورد.
حفاظت از محیط زیست به مرور اهمیت بیشتری 
پیدا می کند و ای��ن واقعیت بر صنعت فولاد اثری 
غیرقابل کتم��ان دارد. تغییر فرآیند تولید از کوره 
بلند به احیای مستقیم و قوس الکتریکی یا استفاده 
حداکثری از هیدروژن از این قبیل موارد اس��ت. با 
روی کار آم��دن بایدن این انتظار به صورت جدی 
وجود دارد که پیم��ان پاریس به صورت عملیاتی 
مورد توجه کشورها قرار گرفته و هزینه انتشار مواد 
آلاینده اثری مستقیم بر شرایط تولید، به روزرسانی 
و س��رمایه گذاری ها داشته باشد تا جایی که ارزش 
اقتص��ادی تولید در کوره بلن��د را با ابهامی جدی 
روب��ه رو کن��د. هرچه می گ��ذرد این روند ش��تاب 
بیشتری به خود می گیرد تا جایی که می توان گفت 
در نقطه عطف صنعت فولاد قرار گرفته ایم و نیاز به 
آهن اسفنجی و مخصوصا HBI یا بریکت فولادی 
) از مواد اولیه پرعیار صنعت فولاد( تا سال 2050 
به بیش از 500 میلیون تن یعنی 5برابر رقم فعلی 

افزای��ش خواهد یافت. این نکت��ه به معنی مزیتی 
غیرقابل انکار برای سرمایه گذاری، تولید و صادرات 
این گروه های کالایی با محوریت HBI اس��ت که 
می تواند آینده جذابی را برای این صنایع رقم بزند. 
خلیل س��جاد از محققان صنعت فولاد در گزارشی 
تفصیلی به این موارد پرداخته است که بخش هایی 

از آن را ملاحظه می کنید.

فاکتور قیمت در دورنمای صنعت فولاد
تحقیقات گس��ترده ای در هم��ه زمینه های تولید و 
مصرف فولادهای پیش��رفته، از ساختمان گرفته تا 
خودرو و زیرس��اخت ها در حال انجام است. در کنار 
همه این موارد باید در نظر داش��ت که هم اکنون 25 
میلیارد ت��ن فولاد در جهان وج��ود دارد که با نرخ 
مشخصی در حال تبدیل ش��دن به قراضه است، به 
گون��ه ای که هم اکنون 700 میلی��ون تن قراضه در 
سال تولید می ش��ود که این عدد در سال 2050 به 
1300 میلیون تن در س��ال می رس��د.در کنار همه 
این موارد، پارامتر اساسی »قیمت« است که تعیین 
کننده بس��یاری از رخدادهای آینده است، آن هم در 
شرایطی که هیچ ماده ای با گستره منابع طبیعی آهن 

و نیز وسعت استفاده فولاد در جهان وجود ندارد که 
بتواند با آن رقابت کند، بنابراین راهی جز استفاده از 
این حجم وس��یع قراضه و تبدیل مجدد آن به فولاد 
وج��ود ندارد و روز به روز با پیش��رفت تکنولوژی های 
فولادسازی، بر تنوع تولید فولادهای پیشرفته افزوده 
می شود و به طور قطع می توان گفت جایگزینی برای 

فولاد حداقل تا 30 سال آینده وجود ندارد.

پیش بینی تقاضای فولاد در جهان
ه��م اکن��ون بی��ش از 25 میلی��ارد تن ف��ولاد به 
شکل های مختلف در جهان در حال استفاده است 
و بنابراین به طور متوس��ط ب��ه ازای هر نفر، 3 تن 
فولاد وجود دارد اما جهت پیش بینی آنچه تا سال 
2050 در ارتب��اط با مصرف ف��ولاد اتفاق خواهد 
افتاد، کشورها لازم اس��ت به 3 عامل اصلی تولید 
ناخالص داخلی، رش��د جمعیت و نرخ شهرنشینی 
توجه ویژه کرد.در س��ال 2050، اولین 5 ش��هر پر 
جمعی��ت جه��ان در قاره های آس��یا و آفریقا قرار 
خواهند گرف��ت و در انتهای قرن بیس��ت و یکم، 
تمامی 20 شهر پرجمعیت جهان در قاره های آسیا 
و آفریقا قرار خواهند داشت . نکته قابل توجه آنکه 

جهان در نقطه عطف صنعتی قرار دارد

 چرخش سبز
  در صنعت

 فولاد



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره پنجاه  اسفند 1399 

41

Jahane Madan

در میان این 20 ش��هر، هیچ یک از ش��هرهای چین قرار ندارد و در سال 
2100 پرجمعیت ترین ش��هر جهان، لاگ��وس نیجریه با 88 میلیون نفر 
جمعیت خواهد بود.در سال 2050، از جمعیت 10 میلیارد نفری جهان، 
3 میلی��ارد نفر در هن��د و چین زندگی خواهند ک��رد و مقدار فولاد در 
حال اس��تفاده در این دو کشور به حداقل 20 میلیارد تن خواهد رسید.
بر اس��اس پیش بینی های س��ازمان ملل، 68 درصد از جمعیت جهان در 
س��ال 2050، در شهرها زندگی می کنند، یعنی 6 میلیارد و 800میلیون 
نفر که اگر تعداد جمعیت شهرنش��ین هند و چین را که به ترتیب 81۴ 
و 1050 میلیون نفر در س��ال 2050 اس��ت را از آن کم کنیم به عدد ۴ 
میلیارد و 936 میلیون نفر می رس��یم. به عبارت ساده تر به جز دو کشور 
هند و چین؛ 71 درصد جمعیت جهان در سال 2050 شهرنشین خواهند 
بود. این در حالی اس��ت که GDP با درصد جمعیت شهرنش��ین نسبت 
مس��تقیم دارد و برای درصد شهرنشینی برابر 71 درصد در سال 2050، 
متوس��ط GDP بر تعداد جمعیت کش��ورها )به جز چین و هند( به 15 
هزار دلار خواهد رسید.برآورد می شود؛ برای نسبت تولید ناخالص داخلی 
بر جمعیت )تولید ناخالص داخلی سرانه( برابر 15هزار دلار، مقدار فولاد 
در حال اس��تفاده به 8 تن به ازای هر نفر می رسدکه اگر فقط 5 میلیارد 
نف��ر جمعیت شهرنش��ین جهان )به جز هند وچین( در س��ال 2050 را 
در نظ��ر بگیری��م، ۴0 میلیارد تن فولاد در جهان )ب��ه جز هند و چین( 
وجود خواهد داش��ت که با احتساب چین و هند، به عدد 60 میلیارد تن 
فولاد خواهیم رس��ید. این در حالی اس��ت که مصرف فولاد برای جوامع 
غیرشهری در نظر گرفته نشده است بنابراین در سال 2050 قطعا بیش 
از 60 میلیارد تن فولاد در حال اس��تفاده در جهان وجود خواهد داشت. 
با توجه به 25میلیارد تن فولاد سال 2020به میزان35میلیارد تن فولاد 
جدید بر اس��اس سنگ آهن باید تا سال 2050 تولید شود یعنی به طور 
متوس��ط، هر س��ال 1200 میلیون تن فولاد جدید نیاز است و این جدا 
از فولاد تولید ش��ده توسط آهن قراضه خواهد بود.نیاز به 1200 میلیون 
تن فولاد جدید )از سنگ آهن( به معنی ایجاد مخاطرات زیست محیطی 
جدیدی اس��ت که باید به دقت به آن توجه شود، آن هم در شرایطی که 
به صورت س��نتی، هم اکنون غالب تولید فولاد از س��نگ آهن از مصرف 

زغال سنگ حاصل می شود.

پیمان پاریس و آینده صنعت فولاد
پیمان پاریس در ارتباط با حفظ محیط زیس��ت و کنترل میزان انتش��ار 
گازه��ای گلخانه ای و نیز کنترل گرمایش زمین، به عنوان مبنای کنترل 

محیط زیست از سال2020، لازم الاجرا شد.
متاس��فانه با خروج آمریکا از این پیمان و با مش��اهده رفتار کش��ورهای 
مختلف، به روشنی مشخص می ش��ود که گرچه در ظاهر،سایر کشورها 
همچنان در پیمان مانده اند، اما عملکرد آنها در انتشار گازهای گلخانه ای 
و عدم پیاده سازی مقررات سخت گیرانه پیمان، تفاوتی میان آنها و آمریکا 
نگذاش��ته و به بیان دیگر انگار که در چند س��ال گذشته )مخصوصا قبل 
از ش��یوه ویروس کرونا( چیزی به نام پیمان پاریس وجود نداشته است.
انتخاب بایدن به ریاست جمهوری آمریکا، تمامی بی تفاوتی های گذشته 
را بر هم زد. امضای نخس��تین فرمان های بایدن در بازگش��ت به پیمان 
پاریس، تمامی سهل انگاری های گذشته همه کشورها را با چالشی بزرگ 
مواج��ه خواهد ک��رد و اثراتی در همین 3 ماه گذش��ته بر صنعت فولاد 
بر جای گذاش��ت. بر اساس پیمان پاریس، تا انتهای قرن حاضر، حداکثر 
افزای��ش درجه حرارت زمین نباید بیش از 2 درجه از دمای دوران پیش 

صنعتی زیادتر ش��ود و این مقرراتی به ش��دت سخت گیرانه است که به 
خصوص در صنعت فولاد، چالش های بزرگی را به همراه خواهد داشت. با 
توجه به آنکه صنعت فولاد باعث ایجاد 8 درصد از کل آلودگی کره زمین 
است، بازیگران اصلی این صنعت به شدت تحت فشارند که انتشار کربن 

را کاهش دهند. موارد زیر به سرعت در حال انجام است:
تغیی��ر نیازهای مش��تری و هدایت آن به س��مت اس��تفاده از فولادهای 
دوستدار محیط زیس��ت. این راهکار هم اکنون توسط بسیاری از صنایع 
به خصوص صنعت اتومبیل س��ازی آغاز ش��ده اس��ت به عن��وان مثال 
ش��رکت های تویوتا و فولکس واگن اعلام کرده اند که قصد دارند در تمام 

زنجیره تامین کنندگان خود، شرط تولید بدون کربن را الزامی کنند.

افزایش )قیمت( هزینه تولید کربن
هم اکنون 72 درصد از مس��یر تولید فولاد بر اس��اس روش کوره بلند - 
کنورتور انجام می ش��ود و تنه��ا 28 درصد تولید بر اس��اس کوره قوس 
الکتریک��ی صورت می گی��رد که در این میان س��هم قراضه 23 درصد و 
تنها 5 درصد از کل تولید فولاد در جهان از روش احیای مستقیم انجام 
می شود.روش کوره بلند و استفاده از زغال سنگ، قدیمی ترین روش تولید 
انبوه فولاد در جهان اس��ت. تا آنجا که هم اکنون واحدهای کوره بلند با 
بیش از 50 س��ال عمر، در جهان در حال بهره برداری است، در حالی که 
عمر مفید این واحدها به پایان رس��یده و برای ادامه مسیر تولید آنها دو 

راه حل زیر متصور است:
بازس��ازی و به س��ازی کلی واحدهای موجود و استفاده از تکنولوژی های 
جدید نظیر تزریق پودر زغال و CCUS و نیز استفاده از گازهای برگشتی
حذف واحد موجود و استفاده از تکنولوژی های جدیدتر نظیر احیای مستقیم

بای��د به این نکته توج��ه کرد که با ترکیب 80 درصد آهن اس��فنجی و 
20 درص��د قراضه، میزان آلودگی زیس��ت محیطی ب��ه 50 درصد روش 
ک��وره بلند می رس��د، اما در صورتی که میزان قراض��ه در این ترکیب به 
70 درصد برس��د، میزان انتشار CO2 به کمتر از ۴0 درصد روش کوره 
بلند خواهد رسید.این در حالی است که میزان انتشار کربن در کوره های 
قوس با 100 درصد ش��ارژ قراضه به ش��دت کاهش یافته و به 20 درصد 
کوره بلند می رس��د اما بر اساس تکنولوژی های موجود با توجه به میزان 
ناخالصی های همراه قراضه،در تکنولوژی های مرسوم اغلب تنها می توان 
به فولادهای سنتی ساختمانی رسید و به دست آوردن فولاد های ویژه در 
این حالت اگر غیرممکن نباش��د؛ بسیار دش��وار است و لازم است درصد 
مش��خصی از DRI )آهن اس��فنجی( یا HBI )بریک��ت( به همراه قراضه 
در کوره قوس ش��ارژ ش��ود.پس لازم اس��ت ترکیبی از آهن اسفنجی و 
قراضه در کوره قوس ش��ارژ ش��ود تا به طور همزمان ضمن دست یافتن 
به فولادهای ویژه، میزان انتشار CO2 نیز در حد قابل قبول باقی بماند. 
 به نظر می رس��د که این ترکیب بهینه همان 30 درصد آهن اسفنجی و
 70 درصد قراضه باشد.باید به این نکته توجه کرد که تولید آهن اسفنجی 
 در هند بر پایه زغال س��نگ مرس��وم بوده ول��ی CO2 تولیدی آن حتی

 20 درص��د بالات��ر از کوره بلند اس��ت، بنابراین بسته ش��دن این قبیل 
واحدهای تولیدی در آینده ای نه چندان دور را باید محتمل ارزیابی کرد.با 
توجه به فعال شدن تعهدات پیمان پاریس، هزینه انتشار کربن به سرعت 
افزایش خواهد یافت، به گونه ای که اگر امروز این هزینه برابر با 25 یورو 
در هر تن CO2 اس��ت، در س��ال 2026 این عدد ب��ه 55 تا 65 یورو و 
در س��ال 2050 به 100تا 150 یورو در هر تن CO2 می رس��د بنابراین 

الزامات زیست محیطی اثر واقعی بر تولید فولاد برجای خواهد گذاشت.

استفاده از 
هیدروژن یکی 

از روش های 
نوین برای تولید 

فولاد است که 
شاید گسترش 

آن اغلب به دلیل 
کاهش مخاطرات 

زیست محیطی 
باشد، اما هیدروژنی 
که از الکترولیز آب 

به دست می آید 
به هیدروژن سبز 
معروف بوده و در 

صورت استفاده از 
انرژی خورشیدی 
برای تولید برق، 
می توان گفت که 
مخاطره ای برای 

محیط زیست ندارد
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جایگاه هیدروژن در آینده صنعت فولاد
اس��تفاده از هیدروژن یکی از روش های نوین برای 
تولید فولاد است که ش��اید گسترش آن اغلب به 
دلیل کاهش مخاطرات زیس��ت محیطی باشد، اما 
هیدروژنی که از الکترولیز آب به دس��ت می آید به 
هیدروژن سبز معروف بوده و در صورت استفاده از 
انرژی خورشیدی برای تولید برق، می توان گفت که 
مخاطره ای برای محیط زیست ندارد. حتی استفاده 
از هیدروژن سبز در کوره بلند نیز حداکثر می تواند 
تا 20 درصد، انتش��ار کربن را کاهش دهد. به این 
ترتیب به نظر می رسد از سال 20۴0، روش های بر 
مبنای هیدروژن جایگزین روش های سنتی تولید 
فولاد ش��ود.اتحادیه اروپا در تابستان 2020 اعلام 
کرد که تا سال 2050 به میزان ۴70 میلیارد یورو 
بر روی هیدروژن س��رمایه گذاری می کند که این 
نوی��د بخش تولید فولادهای بر اس��اس هیدروژن 
در آینده نزدیک است.س��ازندگان بزرگ تجهیزات 
فولادسازی اروپا نظیر SMS آلمان و دانیلی ایتالیا، 
از هم اکن��ون کار بر روی فولادس��ازی بر اس��اس 
هیدروژن را ش��روع کرده اند. میتسوبیشی نیز هم 
اکنون یک واحد ساخت تجهیزات تولید هیدروژن 
را در نروژ خریداری کرده و در حال خرید س��هام 
واحدهای تولید هیدروژن در استرالیا و سایر نقاط 

دنیاست.

توسعه واحدهای احیای مستقیم و کوره قوس
همه م��وارد گفته ش��ده تا کن��ون، آینده صنعت 
فولاد جه��ان را در حذف تدریجی واحدهای کوره 
بلن��د و کنورتور قدیم��ی و جایگزین کردن آنها با 
واحدهای احیای مس��تقیم و ک��وره قوس تصویر 
می کند. به طور متوسط، 80 درصد از HBI تولید 
ش��ده در جهان از روش میدرکس به دست می آید. 
ب��ا توجه ب��ه آنالیز گاز احی��ا در میدرکس، انتظار 
داریم DRI تولید ش��ده با دمای بالاتری بتواند از 
رآکتور خارج شود و بنابراین میدرکس برای تولید 
HBI مناس��ب تر است. این موضوع البته به جهت 
 ،PERED نزدیک��ی تکنولوژی های میدرک��س و
برای واحدهای PERED )نوعی از فرآیند احیای 
مس��تقیم( نیز صادق اس��ت. تنها در طول 5 سال 

از 2015 ت��ا 2019، 50 درصد ب��ه تولیدات آهن 
اسفنجی در جهان اضافه شده است.

مسیر پیش روی ما
حداقل در 3 نقطه جهان و براساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته، واحده��ای قدیمی کوره بلند جای 
خ��ود را به کوره ه��ای قوس و واحده��ای احیای 
مس��تقیم خواهد داد. چین ب��ا 800 میلیون تن، 
اتحادیه اروپا ب��ا 100 میلیون تن و کره جنوبی با 
50 میلیون تن )ظرفیت( تولید به روش کوره بلند 
در این دسته قرار می گیرند. حتی اگر نیمی از این 
واحدها تا سال 2050 حذف شده و به EAF قوس 
تبدیل شوند، در آن صورت حجم HBI موردنیاز، 
چن��د برابر تولید فعلی جه��ان خواهد بود.در کنار 
هم��ه اینها، هند ق��رار دارد که با توجه به رش��د 
تولید فولاد این کش��ور در طول 30 س��ال آینده، 
پیش بینی می ش��ود که در سال 2050 به حداقل 
۴00 میلیون تن فولاد در س��ال نیاز داشته باشد. 
این بدین معناس��ت که ۴ براب��ر تولید فعلی هند 
در س��ال 2050 به فولاد نی��از دارد که این خود با 
توجه به نزدیکی ایران به هند و قیمت بسیار زیاد 
گاز طبیعی در هند، توجیه کننده احداث واحدهای 
ف��راوان تولید HBI فقط به منظور تامین خوراک 
مورد نیاز آن کشور است.به نظر می رسد که نیاز به 
آهن اس��فنجی در جهان در س��ال 2050 به بیش 
از 500 میلیون تن در س��ال برسد، یعنی نزدیک 
به 5برابر تولید فعلی و روش��ن اس��ت که تا ارزان 
شدن انرژی تجدیدپذیر و ارزان شدن هیدروژن راه 
درازی باقی اس��ت. تا آن زمان راه حل پیش روی 
جهان، استفاده از HBI تولید شده در کشورهایی 
است که از مزیت گاز طبیعی ارزان قیمت استفاده 
می کنند که ایران در صدر لیست این کشورهاست.
کلام آخ��ر اینکه، اکنون م��ا در نقطه عطف تولید 
ف��ولاد در جهان قرار گرفته ای��م و بهترین فرصت 
جهت س��رمایه گذاری در احیای مستقیم و تولید 

HBI با هدف صادرات، امروز فراهم شده است.

برخی از ویژگی های تاثیرگذار فولاد 
در آینده پژوهی این صنعت

فولاد، بارها و بارها می تواند تا 100 درصد بازیافت 

ش��ود، بدون اینکه کیفیت آن پایین آید.در میان 
تمام مواد س��اختمانی، فولاد از بیش��ترین نسبت 
اس��تحکام به وزن برخوردار است.به طور متوسط، 
37 درص��د از فولاد ه��ای جدی��د تولید ش��ده، از 
بازیافت به دست آمده است که این میزان با توجه 
به افزایش روز افزون قراضه فولاد در جهان، در حال 
افزایش است.در سال 2017 نزدیک به 9/ 5 درصد 
از درآمد صنعت فولاد صرف س��رمایه گذاری های 
جدید و تحقیق و توس��عه ش��ده است.3500 نوع 
مختل��ف فولاد در حال حاضر وج��ود دارد که 75 
درص��د از آن، تا 20 س��ال پیش وجود نداش��ت.

تکنولوژی هایی در حال توسعه اند که با استفاده از 
آنها، گاز فرآیند فولادسازی را می توان به متانول و 
اتانول تبدیل و از آنها می توان در کاهش اس��تفاده 
از س��وخت فسیلی در بخش های دیگر نظیر حمل 

و نقل استفاده کرد.
در س��ال 2018 ح��دود 630 میلی��ون تن از 
ضایعات فولاد، بازیافت شده که منجر به کاهش 
انتشار CO2 در مقایسه با کوره بلند شده است.
فولادهای جدید با استحکام بالاتر و وزن کمتر 
در کاربردهای مختلف، بین 25 تا ۴0 درصد در 
کاهش وزن و افزایش استحکام کمک کرده اند 
که باعث کاهش آلودگی های زیس��ت محیطی 
سایر صنایع مرتبط نیز شده است.با استفاده از 
فولادهای خاص می توان ساختمان های بلند را 
با 50 درصد فولاد کمتر نس��بت به 50 س��ال 
پیش س��اخت.در تحقیق صورت گرفته توسط 
آرسلور میتال، ساخت یک ساختمان 8 طبقه با 
13 متر فاصله بین ستون ها، دو برابر سریع تر از 
یک ساختمان بتونی انجام می شود و 2۴ درصد 
در هزینه ساخت کاهش داده می شود و فضای 
بیش��تری جهت اقام��ت آم��اده می کند.امروزه 
قدرت بدنه فلزی خودروها تا 1500 مگاپاسکال 
رس��یده اس��ت که بیش از 8 برابر مستحکم تر 
از 50 س��ال گذشته اس��ت. امروزه بیش از 50 
درصد از بدنه خودروها از فولاد AHSS ساخته 

می شود.
تولید فولادهای AHSS، 5 برابر نس��بت به تولید 
آلومینیوم و فیبر کربن و 7 برابر نس��بت به تولید 

منیزیم، انتشار CO2کمتری دارد.
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سنگ های قیمتی بستر توسعه صادرات با اشتغال 100 هزار نفری

سهم ناچیز ایران از تجارت 
۹00 میلیارد دلاری

ظرفی��ت بالقوه س��نگ های نیمه قیمتی 
و قیمتی در ایران به دلیل نبود دس��تگاه 
متولی که در س��ال های پ��س از انقلاب 
تا دولت ه��ای نهم و دهم ت��داوم یافت، 

همچنان دست نخورده باقی مانده است.
با اینکه حرکت های��ی در دهه 70 و بعد 
از آن آغاز شده، اما به اعتقاد کارشناسان 
این فعالیت ها چندان  مشهود و ملموس 
نبوده است .این مهم باعث شده در حالی 
که تجارت بازار س��نگ های نیمه قیمتی 
و قیمت��ی در جهان ارق��ام 700 تا 900 
میلیارد دلاری را به خود اختصاص داده، 
اما کش��ورمان تاکنون س��هم مناسبی از 

این بازار نداش��ته و از اشتغال آن به نحو 
شایسته ای برخوردار نبوده است.

س��نگ های قیمت��ی و نیمه قیمت��ی در 
کل تحت عنوان گهرس��نگ ها ش��ناخته 
می ش��وند. با توجه ب��ه جذابیتی که این 
دس��ته از س��نگ ها در داخل و خارج از 
کش��ور دارند، درنتیج��ه  می توانند بازار 
خوبی داش��ته باشند. البته آمار واردات و 
صادرات این نوع از سنگ ها چندان شفاف 
نیس��ت؛ چراکه گاهی این نوع س��نگ ها 
به صورت خام به خارج از کشور قاچاق و 
محصولات فرآوری آن به شکل غیررسمی 
وارد کشور  شده است.آمارها حاکی از آن 

اس��ت که امروز میزان اشتغال در بخش 
گوهرسنگ ها بیش از150 هزار نفر است، 
اما برآورد می ش��ود ک��ه در قالب برنامه 
پنج ساله هفتم نزدیک به 500  هزار نفر 
در این زمینه مش��غول به کار می شوند. 
بخش زیادی از اشتغالزایی در این بخش 
به وس��یله اج��رای برنامه هایی اس��ت که 
به عنوان رونق مش��اغل خانگ��ی، ایجاد 
کارگاه های کوچک، بازارچه های خرید و 
فروش تراش در استان ها محقق می شود.  
با توجه به این مهم و دغدغه اش��تغال در 
کشور توجه به رونق سنگ های قیمتی و 

نیمه قیمتی کلیدی است.
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تراش گوهرسنگ ها و بستری
 در قالب مشاغل خانگی

صنعت گوهر سنگ امروز به منبع درآمد 
بالایی برای بس��یاری از کشورها تبدیل 
شده است، به ویژه هند و تایلند دو کشور 
شاخص محس��وب می ش��وند که درآمد 
میلیاردی از این محل و اشتغال وسیع آن 
دارند. اکنون که دولت به توسعه اشتغال 
می اندیش��د، یکی از راهبردها گس��ترش 
مش��اغل خانگی درآمدزا و صادرات محور 
اس��ت.پیش از این رهب��ر معظم انقلاب 
ه��م در دی��دار اعضای هی��ات دولت بر 
جلوگی��ری از خام فروش��ی س��نگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی تاکید داشتند. طرح 
این موضوع نش��انه اهمیت این حوزه در 
ایجاد ارزش افزوده برای کش��ور محسوب 
می ش��ود.واقعیت اینکه س��ازمان توسعه 
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمی��درو( در دول��ت دوازده��م به این 
موضوع توجه ویژه ای داش��ته و علاوه بر 
هماهنگی با سایر س��ازمان های ذی ربط 
دولت��ی و بخ��ش خصوصی، نس��بت به 
برنامه راهبردی مبادرت ورزیده تا بس��تر 
توس��عه این صنعت را هم��وار کند.امروز 
ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه ای 
سیاس��ت جلوگیری از خام فروشی را در 
قالب اهداف کلان دنبال می کند و بر این 
پایه برنامه تراش گوهرس��نگ ها در قالب 
بازارچه های تخصصی که بس��تری برای 
تولی��د، فروش و صادرات اس��ت را مورد 

توجه قرار داده است.

ستاد سنگ و توسعه فرآوری 
گوهرسنگ ها

قیمت��ی  توس��عه صنع��ت س��نگ های 
و نیمه قیمت��ی ب��ا راه ان��دازی کارگ��روه 
بهینه س��ازی صنع��ت گوهرس��نگ ها از 
دی ماه س��ال گذش��ته آغاز شد. در این 
ارتب��اط س��تادی در س��ازمان ایمی��درو 
ش��کل گرفت که از کمیته های مختلف 
تشکیل شده تا برنامه ها را در این زمینه 
تا رس��یدن به حصول نتیجه پایش کند. 
صاحبنظ��ران اقتص��ادی و نماین��دگان 
انجمن های تخصصی و دانشگاهی حوزه 
گوهرس��نگ ها در س��تاد مزب��ور حضور 
دارند. از جمله کمیته های تخصصی این 

س��تاد آموزش و پژوه��ش، تامین منابع 
مال��ی، بازار و تج��ارت، اص��لاح قوانین، 
اکتشاف و اس��تخراج و آزمایشگاه مرجع 
اس��ت. پیش از این ایمیدرو در نخستین 
گام، با همکاری اس��تانداری و شهرداری 
اصفه��ان، در خردادماه امس��ال بازارچه 
تخصصی سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی 
را راه اندازی کرد. بازارچه در س��اختمان 
جهان نما ش��هر اصفهان راه اندازی شد و 
س��پس در »سرای خیار« واقع در میدان 
امام عل��ی)ع( ش��هر اصفه��ان، بازارچه 
دیگری در دس��ت اقدام قرار گرفت.علاوه 
براین تفاهمنامه همکاری بین ایمیدرو و 
اس��تانداری خراس��ان رضوی برای ایجاد 
بازارچه گوهرس��نگ ها در ش��هر مشهد 
امضا ش��د. پیش بینی ش��ده با عملیاتی 
شدن مفاد این تفاهمنامه، بهینه سازی و 
توسعه بازار گوهرسنگ ها مبتنی بر اصول 

علمی و تجاری پیاده شود.

استان های معدنی بستری
 برای رونق گوهرسنگ ها

بر اس��اس برنامه ریزی ها راه اندازی  پنج 
بازارچه خرید و فروش سنگ های قیمتی، 
تراش خورده و جواهر در اصفهان، مشهد، 
دوغارون )واقع در خراسان رضوی مرز با 
افغانس��تان(، کرمان، همدان و راه اندازی 
پایانه گوهرس��نگ ها در مرز تایباد مورد 
توج��ه ق��رار گرفت��ه که چراغ نخس��ت 
در اصفهان روش��ن ش��د.در سال جاری 
ایمی��درو اعتباری افزون ب��ر۴0 میلیارد 
ریال ب��رای اج��رای برنامه های توس��عه 
س��نگ های قیمتی اختص��اص داده که 
اجرایی سازی طرح گوهرسنگ ها یکی از 
مهم ترین محورهای این کار است. ضمن 
اینکه تدوین طرح جامع گوهرسنگ ایران 
هم در قالب استفاده از مشاور پیش بینی 

شده بود.

سهم 150 هزار نفری در بازار کار
آمارها حاکی از آن است که امروز میزان 
اش��تغال در بخش گوهرس��نگ ها بیش 
از150 هزار نفر است. برآورد می شود که 
در قالب برنامه پنج ساله هفتم نزدیک به 
500  هزار نفر در این زمینه مش��غول به 
کار ش��وند.بخش زیادی از اشتغالزایی در 

این بخش به وس��یله اج��رای برنامه هایی 
است که به عنوان رونق مشاغل خانگی، 
بازارچه های  ایجاد کارگاه های کوچ��ک، 
خرید و فروش تراش در استان ها محقق 
می شود.دس��تیابی به سهم 0/5 درصد از 
ارزش بازار جهانی جواهرات در چارچوب 
برنامه هفتم توسعه به ارزش 3/8 میلیارد 
دلار و س��هم یک درصدی تا سال 1۴10 
به ارزش 9/7 میلیارد دلار نقش��ه راه این 

صنعت در آینده است.

مروری بر سنگ های نیمه قیمتی 
شناسایی شده در ایران

بررسی های پیشین در حوزه گوهرسنگ ها 
و مطالعات زمین شناسی گویای آن است 
ک��ه ان��واع عقی��ق و گارن��ت )اواروویت، 
گراسولا، پیروپ و دیمانتوئید، در کوهی، 
ترمالین، یشم، جاسپر آندروزیت، اپیدوت، 

آمتیست و فیروزه( در ایران وجود دارد.
همچنین برخی مطالعات گویای آن است 
ک��ه بی��ش از 250 نوع س��نگ از جمله 
ان��واع گارنت ها، س��فایر، س��نگ یاقوت، 
فیروزه، عقیق، ان��واع کوآرتز، کریزوکولا، 
فلوریت، تورمالین،  مالاکیت، آندالوزیت 
و غیره در کشورمان قابل کشف هستند.
کان��ی تورمالین در رگه ه��ای پگماتیتی 
گرانیت های مش��هد توده گرانیتی الوند، 
واق��ع در روس��تای ترکمان هم��دان در 
روس��تای منگاوی و همچنین کنار جاده 
همدان  – تویس��رکان دیده می ش��وند. 
کان��ی توپاز در برخی رگه های پگماتیتی 
گرانی��ت الوند دیده ش��ده و آث��ار آن در 
جزیره هرمز مشاهده شده است. همچنین 
کانی زیرکن در برخی از آپلیت هایی که 
در توده گرانیتی الوند را در دره عباس آباد 
قط��ع می کند، دیده می ش��ود. در بزمان 
واقع در اس��تان سیس��تان و بلوچستان 
گرانیتی وجود دارد ک��ه دارای دانه های 
زیرکن اس��ت. توده گرانیت��ی زریگان در 

استان یزد نیز وجود دارد.
فلوریت کانس��ار پاچی مین��ا در نزدیکی 
سوادکوه، کانس��ار کمر مهدی در طبس 
و قهرآب��اد در س��قز ک��وه لع��ل کان در 
نزدیک��ی کان در نزدیکی معدن س��رب 
و روی انگوران موجود اس��ت. فیروزه در 
نیشابور، شهر بابک کرمان، دامغان )باغو( 
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و مش��هد )نیگنان( وجود دارد که در 
س��طح جهان ش��ناخته ش��ده است.  
در کوهی در منطقه کوه تش��تاب در 
جنوب خاوری خور، در حاشیه کویر 
محدوده کوه گبری در 25 کیلومتری 
شرق رفسنجان و جنوب باختری ترود 
وجود دارد.آمیتیست نیز در محدوده 
کوه گبری در 25 کیلومتری ش��رق 
رفسنجان، در منطقه میانه )ترکمان 
چای(، در میان س��نگ های آندزیتی 
کنار اتوبان تهران – قزوین رو به روی 
نیروگاه ش��هید رجای��ی در یک تپه 
بازالتی و جنوب باختری ترود موجود 
است. ژاس��پر پیرامون کوه هموتیت 
در جنوب ش��رق ایرانشهر در استان 

سیستان و بلوچستان وجود دارد.
 عقیق در منطقه ش��رق قائن نزدیک 
ش��اهرخت در دش��تی به نام بمرود، 
جن��وب باختری ت��رود، میان��ه البرز 
مرک��زی، کرمان و خراس��ان جنوبی 
شناسایی شده است. ژیود در منطقه 
میان جاده قم- تهران، منطقه ش��رق 
قائن نزدیک ش��اهرخت در دشتی به 

نام بمرود وجود دارد.
گارنت سبز در باغ مینوی کرمان، در 

منطقه خلج مش��هد، در شیست های 
میکادار جاده همدان – ملایر )حواشی 
زم��ان آباد(، در اس��کارن های متورق 
تنگ حنا، در نیریز فارس، منطقه کوه 
گبری رفسنجان، کوه اهر، در اتسان 
زنجان، دره شاهسون ملایر، در ناحیه 
زند اهر، ناحیه علی��ای دره  مرادبیگ 
هم��دان، منطقه تفت ی��زد، منطقه 
س��اغند و منطقه تکاب موجود است.
بریل در میکاشیست های کوه سنگی  
مش��هد، در حوال��ی خواجه مراد و در 
برخی پگماتیت ه��ای منطقه همدان 

وجود دارد.

کلام آخر
آمارهای پیشین در حوزه سنگ های 
تزئینی و نما به اس��تناد اکتشاف های 
انجام ش��ده ده��ه ۴0 گوی��ای ذخایر 
چندین میلیاردی اس��ت اما در بخش 
س��نگ های نیمه قیمت��ی و قیمت��ی 
کار اکتش��افی چندان وس��یعی انجام 
نش��ده اس��ت. ضم��ن اینک��ه غیر از 
فیروزه و چند نوع س��نگ دیگر، سایر 
کانی ه��ای این بخش چندان پرحجم 
و وس��یع رخ نمی نمای��د و به ش��کل 

توده ای قابل شناس��ایی اس��ت و پس 
از برداش��ت به اتمام می رسد.موضوع 
مهم گوهرسنگ ها درآمدهای ارزی و 
اش��تغال به  ویژه اشتغال خانگی است 
که ب��ا س��رمایه گذاری چندمیلیونی 
می تواند برای رون��ق اقتصاد خانوارها 
نقش بس��یار موثری ایف��ا کند.امروز 
تولی گ��ری ایمی��درو و نقش محوری 
آن می توان��د پش��توانه مهم��ی برای 
حرکت رو به جلو در این بخش باشد، 
اما ای��ن مهم کافی نیس��ت. دولت با 
تخصیص بودجه های متناس��ب برای 
تامی��ن ماش��ین آلات روز و مورد نظر 
ب��ه همراه تخصیص اراض��ی در قالب 
ایجاد کارگاه های آموزش��ی، فرآوری 
نمایش��گاه های  برای  برنامه ری��زی  و 
برون م��رزی می تواند در این مس��یر 
رونق بازدهی را به دنبال داشته باشد.

همچنین برنامه های پنج ساله توسعه 
اقتصادی نیازمن��د تعریف دقیقی در 
ارتباط با نقش و جایگاه گوهرسنگ ها 
در رونق اقتصادی است. انتظار می رود 
س��ال پایانی برنامه شش��م توس��عه 
)1۴00( نقط��ه آغ��ازی برای حرکت 
برنامه ای در بخش گوهرسنگ ها باشد.

امروز ایمیدرو 
به عنوان 

یک سازمان 
توسعه ای 
سیاست 

جلوگیری از 
خام فروشی 
را در قالب 

اهداف کلان 
دنبال می کند 
و بر این پایه 
برنامه تراش 
گوهرسنگ ها 

در قالب 
بازارچه های 

تخصصی که 
بستری برای 

تولید، فروش و 
صادرات است 
را مورد توجه 

قرار داده است
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رضا ب��اران پوی��ان اظهار کرد: در س��ال 
جهش تولید موفق ش��دیم رکورد جدید 
تولید تختال های ع��اری از هرگونه عیب 
و ب��دون نیاز به انج��ام عملیات اصلاحی 
تکمیلی ب��ر روی تختال ه��ا را به میزان 

98.75% محقق کنیم.
مدی��ر کنترل کیف��ی و آزمایش��گاه های 
فولاد هرمزگان در تش��ریح بیش��تر این 
موضوع گف��ت: ام��روزه در ب��ازار رقابت 
آنچه محص��ولات تولیدی یک کارخانه را 
از سایرین متمایز می س��ازد کیفیت این 
محصولات اس��ت. با توجه ب��ه درک این 
مهم در فولاد هرمزگان و تنوع محصولات 
تولیدی س��عی ش��د از ابتدای راه اندازی 
کارخان��ه، برنامه های مدونی جهت ارتقاء 
کیفیت محصولات تولیدی تعریف ش��ود. 

در ادامه نیز این موضوع در قالب پروژه های 
بهبود مش��ترک تعریف شده با واحدهای 
بهره بردار و نیز اقدامات استراتژیک سالیانه 
به نحوه موثرتری نمود پیدا کرده اس��ت.

وی در ادامه اف��زود: نتایج قابل لمس این 
اقدامات را در کس��ب رکوردهای مختلف 
کیفی و نیز ارتقاء جایگاه سبد محصولات 
شرکت فولاد هرمزگان از منظر انتظارات 
کیفی مشتریان داخلی و خارجی می توان 
ارزیابی کرد؛ به گونه ای که امروزه می توان 
کیفیت تختال تولیدی فولاد هرمزگان را 
قابل رقاب��ت با برترین فولادس��ازان دنیا 
دس��ته بندی نمود.مدی��ر کنترل کیفی و 
آزمایش��گاه های فولاد هرمزگان در ادامه 
تصریح کرد: مهم ترین اقدامات انجام شده 
جهت رس��یدن به این اهداف را می توان 

این گونه بیان کرد:
1- پیاده سازی روش های استاندارد نوین 
بازرس��ی تختال مانند اجرای آزمون مایع 
نافذ روی تختال برای اولین بار در کشور

ب��ا توج��ه به اهمی��ت شناس��ایی عیوب 
زیرس��طحی تختال جه��ت جلوگیری از 
ارسال تختال معیوب به دست مشتریان، 
ام��کان اع��لام این عی��وب ب��ه خطوط 
بهره برداری جهت انجام اصلاح فرآیندی و 
عملیات امکان سنجی استفاده از روش های 
نوین بازرس��ی تختال از س��ال 1397 در 
دستور کار قرار گرفت. خوشبختانه موفق 
ش��دیم برای اولین بار در ایران اس��تفاده 
از روش بازرس��ی غیرمخرب مایع نافذ را 
در س��طح صنعتی، جهت شناخت عیوب 
زیرس��طحی تختال های تولیدی شرکت 

مدیر کنترل کیفی و آزمایشگاه های فولاد هرمزگان تشریح کرد:

 تختال فولاد هرمزگان 
قابل رقابت با برترین های جهان
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ف��ولاد هرمزگان به کار ببندیم. نتای��ج حاصله از این روش 
تاکن��ون بس��یار رضایت بخش ب��وده اس��ت و بازخوردهای 

دریافتی از مشتریان تائید کننده این موضوع است.
2- اس��تفاده از تجربی��ات موفق در س��طح هلدینگ فولاد 

مبارکه در قالب انتقال دانش فنی توسط تیم مشاور
ازآنجاکه اس��تفاده از خدمات مشاوره کمک شایانی را در بلوغ 
و رش��د کمی و کیفی خدمات ی��ک مجموعه ایفا می نماید از 
همان ابتدای تشکیل واحد کنترل کیفی و آزمایشگاه ها سعی 
ش��د با اس��تفاده از توانمندی موجود در شرکت فولاد مبارکه 
کلیه دس��تورالعمل ها، روال ها و سیس��تم های کاربردی با در 
نظر گرفتن امکانات و پتانس��یل های فنی و تجهیزاتی موجود 
در فولاد هرمزگان پیاده س��ازی ش��ود. در ادامه بومی سازی و 
ارتق��ا این خدمات در قالب تعریف پروژه های متعدد بهبود در 
دس��تور کار ق��رار گیرد که این حرکت تا امروز تداوم داش��ته 
است. در این راستا در سه سال اخیر بیش از 59 پروژه جهت 
بهبود و تس��هیل فرآیندهای واحد در مجموعه کنترل کیفی 
و آزمایش��گاه ها تعریف و به اتمام رس��یده که کمک شایانی را 
جهت تس��ریع و چابک سازی سیستم های جاری در هریک از 
دو مجموعه کنترل کیفی و آزمایشگاه ها به ارمغان آورده است.
3-ارتب��اط نزدیک ب��ا مصرف کنندگان و مش��تریان فولاد 
هرم��زگان و دریافت بازخورد کیفی مس��تمر جهت تعریف 

بهتر و هدفمند برنامه های ارتقا کیفیت محصولات
با توجه به اهمیت رضایت مش��تریان از محصولات شرکت 
فولاد هرمزگان با همکاری واحدهای فروش، بهره برداری و 
متالورژی روش های تولید، ارزیابی دوره ای شده و اقداماتی 
مبتنی بر نتایج این ارزیابی ها تعریف  می ش��ود. این یکی از 
مهم ترین کارهایی بوده ک��ه جهت ارتقای کیفیت خدمات 
واحد کنترل کیفی شرکت فولاد هرمزگان به انجام رسیده 
اس��ت. سعی ش��ده اس��ت که با تکیه بر نظرات مشتریان، 
رضایت حداکثری آنها در دس��تور کار ق��رار گیرد. افزایش 
میزان رضایت مش��تریان از کیفی��ت تختال های تولیدی و 

ارائه خدمات آزمایش��گاهی در سالیان اخیر تأییدکننده این 
مهم اس��ت؛ به گونه ای که رضایت کلی مشتریان از کیفیت 
محصول طی چهار سال اخیر 8.3 درصد رشد داشته است.

۴- تعری��ف و انج��ام پروژه ه��ای مختل��ف توس��ط واح��د 
بهره برداری و همکاری کنترل کیفی جهت افزایش کیفیت 

سطحی عیوب تختال های تولیدی
با توجه به اهمیت اص��لاح خطوط تولیدی مبتنی بر نتایج 
حاصله از بازرسی های کیفی تختال های تولیدی، پروژه های 
مختلفی ش��امل اصلاح دس��تورالعمل ها و گردش کارهای 
ج��اری و اصلاحات موردنیاز فرآیندی روی خطوط تولیدی 
توس��ط بهره برداری تعری��ف گردیده که در پ��اره ای از این 
موارد واحد کنترل کیفی و بهره برداری به صورت مش��ترک 
اقداماتی را در این خصوص به اجرا گذاشته اند. به عنوان مثال 
از اردیبهش��ت ماه سال 99 پروژه کاهش عیوب ترک طولی 
و ناخالصی که از عمده عیوب تختال به ش��مار می روند اجرا 
شده است و عیب ترک طولی را از 0.۴۴8 به 0.۴00 درصد 

رسانده است.
5- انجام پروژه کاهش پیکاپ نیتروژن

این پروژه توس��ط کارگروه مش��ترک بهره برداری و کنترل 
کیفیت از س��ال 1398 آغاز ش��د و تاکنون نیز ادامه دارد و 
در فاز 1، پیکاپ نیتروژن را از 3.77 به ppm 3 رس��انیده 
اس��ت. در فاز 2 هدف، کاهش پیکاپ نیتروژن از 3 به 2.5 

ppm است.
6- پروژه کنترل و پایش اکسیژن توتال محصول تولیدی

این پروژه از اردیبهشت ماه سال 99 تا  حال حاضر در حال 
اجرا می باشد و در گام نخست به تثبیت تکرارپذیری نمونه ها 
دس��ت یافته اس��ت که در ادامه با تعریف دستورالعمل های 
کاری در خص��وص پیاده س��ازی و کیفی س��ازی این روش 
جه��ت کنترل و پایش میزان اکس��یژن توت��ال ذوب اقدام 
خواه��د گردید. این موضوع نق��ش مهمی در کاهش میزان 

ناخالصی های به وجود آمده در ذوب ایفا خواهد کرد.

 توجه به اهمیت 
رضایت مشتریان 

از محصولات 
شرکت فولاد 

هرمزگان 
با همکاری 
واحدهای 

فروش، 
بهره برداری 
و متالورژی 
روش های 

تولید، ارزیابی 
دوره ای شده و 
اقداماتی مبتنی 

بر نتایج این 
ارزیابی ها تعریف  

می شود. این 
یکی از مهم ترین 

کارهایی بوده 
که جهت ارتقای 

کیفیت خدمات 
واحد کنترل 

کیفی شرکت 
فولاد هرمزگان 

به انجام رسیده 
است
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 چندی پیش مهندس رزم حسینی وزیر صنعت،  
معدن و تجارت از باطل شدن مجوز معادن راکد 
و غیرفعال در س��طح کش��ور خب��ر داد و فرصت 
یک ماهه ای را برای فعال شدن این معادن تعیین 
کرد که در صورت عدم فعالیت؛ مجوز آنها باطل 

و به مزایده گذاشته خواهد شد.
در  رزم حس��ینی  مهن��دس  اظه��ارات  ای��ن 
حاش��یه جلس��ه کمیس��یون صنایع ومع��ادن 
مجلس شورای اس��لامی که می تواند باعث رونق 
و توس��عه بهره برداری از معادن راکد و غیرفعال 
کشور و به دنبال آن ایجاد اشتغال شود؛ اگرچه 
با ابهامات متعدد و بی پاس��خی روبه روست، اما 
از س��وی دیگر فعال ش��دن و ب��ه تکاپو افتادن 
بسیاری از معادن راکد و غیرفعال کشور که بنا 
به دلایلی تاکنون موفق به بهره  برداری نشده اند 

را به دنبال داشت.
بر همین اساس وزیر صمت؛ کاربران معادنی که 
پروانه فعالیت، بهره برداری و اکتش��اف دریافت 
کرده اند، اما هنوز راکد هس��تند را ملزم کرد تا 
یک م��اه دیگر فعال ش��وند؛ در غیر این  صورت 
طبق قانون مجوز آنها باطل و به مزایده گذاشته 

خواهد شد.
حال با گذش��ت چند م��اه از ای��ن تصمیم وزیر 
صنع���ت، معدن و تجارت و مبهم بودن وضعیت 
مع��ادن راک��د و غیرفعال و واکن��ش این معادن 
نس��بت به ای��ن تصمیم مهندس رزم حس��ینی؛ 
مهندس شروین مختاری سخنگوی معدن مس 
دالی که از سال 91 مجوز بهره برداری این معدن 
صادر ش��ده، اما بنا به دلای��ل گوناگونی تاکنون 
بهره برداری از آن آغاز نش��ده اس��ت؛ در نشست 
خبری با خبرنگاران در خصوص این معدن گفت: 
معدن مس دالی در اس��تان مرکزی شهرس��تان 
دلیجان و در 8 کیلومتری روستای راوه واقع شده 
اس��ت. این معدن 5 میلیون تن ذخیره قطعی و 
12 میلیون تن ذخیره تخمینی با عیار نیم دهم 
درصد دارد که با توجه به اکتش��افات انجام شده؛ 

به عنوان یکی از مهمترین ذخایر مس در کشور 
برای ایجاد ارزش افزوده و اش��تغالزایی ش��ناخته 
می ش��ود. همچنین با توجه به واحد فرآوری که 
در نظر گرفته شده است؛ در صورت بهره برداری 
از این معدن مس کنس��انتره ب��ا عیار 30 درصد 

تولید خواهد شد.
وی ب��ا بیان اینکه معدن مس دالی از س��ال 91 
دارای مجوز بهره برداری است، اما در حال حاضر 
غیرفعال است، تاکید کرد: با گذشت چند سال از 
دریافت پروانه بهره برداری به دلایل مختلفی که 
بیشتر مربوط به بومیان منطقه است؛ این معدن 
در ح��ال حاضر غیرفعال بوده و با در نظر گرفتن 
قانون فعال ش��دن معادن راکد اگر بهره برداری از 
آن آغاز نشود؛ احتمال باطل شدن مجوز ها وجود 
دارد.مهندس مختاری ب��ا تاکید بر اینکه تمامی 

پروانه ه��ا و مجوزهای لازم ب��رای بهره برداری از 
معدن مس دالی از مراجع ذیصلاح دریافت شده 
است، گفت: این در حالی است که هرگونه اخلال 
در رون��د بهره ب��رداری از معدن ن��ه تنها به زیان 
س��رمایه گذار؛ بلکه بر خلاف منافع ملی کشور به  

خصوص در سال »جهش تولید« است.
وی با بیان اینکه ظرفیت اس��تخراج مس معدن 
دالی می تواند بخش��ی از مس موردنیاز کشور را 
تامین کند، گفت: با توجه به میزان اشتغالزایی و 
کمک به صنایع پایین دستی درآمدها و ارزآوری 
حاصل از آن در شرایط کنونی تحریم ها می تواند 
سهم عمده ای در شکوفایی اقتصاد کشور داشته 
باشد. وی نخستین دستاورد آغاز به کار این معدن 
را بهبود معیش��ت و اش��تغال  پایدار روس��تائیان 
منطق��ه عنوان کرد و گفت: متاس��فانه عده ای از 

مختاری عضو هیات مدیره معدن مس دالی: 

نگران باطل شدن مجوز های 
معدن مس دالی هستیم

معصومه صالحی
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روستائیان منطقه نس��بت به بهره برداری از این 
معدن اعتراض دارند و بارها مانع از انجام فعالیت 
مهندسان و ماش��ین آلات ما در منطقه شده اند؛ 
در حالی ک��ه طبق آگهی که برای اس��تخدام و 
ب��ه کارگیری بومیان در آغ��از فعالیت کار معدن 
دادی��م؛ 1200 نفر از روس��تائیان اعلام آمادگی 
کردند  که در صورت آغاز به  کار معدن؛ این تعداد 
از بومیان منطقه دارای شغل پایدار خواهند شد.

مهندس مختاری با تاکید بر اینکه سازمان صمت 
استان مرکزی نیز این موضوع را تأیید کرده است، 
گفت: بر اساس برنامه هایی که بهره بردار ارائه کرده 
است؛ فعالیت و آغاز به کار معدن برای روستائیان 
امتیازات و دستاوردهای بسیاری به همراه خواهد 
داشت که راهسازی، عمران وآبادی، زیرساخت ها، 
اجرای برنامه های آموزشی ودرمانی و ... از جمله 
آنهاست. همچنین با آغاز بهره برداری از معدن و 
تحویل ماده اولیه به صنایع کش��ور؛ عوارضی نیز 
برای دهیاری روس��تا در نظر گرفته ش��ده است 
که به حس��اب دهیاری واریز خواهد ش��د که به 
طور قطع این کمک نیز نقش عمده ای در آبادانی 

روستا ایفا می کند.
وی با اش��اره ب��ه امتیازات در نظر گرفته ش��ده 
در منطق��ه تاکیدکرد : متأس��فانه ب��ه دلیل ارائه 
اطلاعات اشتباه به روستائیان برخی از بومیان نه 
تنها جلوی فعالیت سرمایه گذار را گرفته اند؛ بلکه 
در مواردی ماشین آلات این معدن را نیز به آتش 
کشیده اند که واقعاً نه تنها منصفانه نیست؛ بلکه 
کاملًا غیرقانونی اس��ت. ای��ن اتفاقات و درگیری  
بهره بردار با موارد حاش��یه ای؛ عاملی شده تا کل 
پ��روژه در خطر لغو مجوز قرار گرفته باش��د که 
با توجه به ش��رایط موجود کش��ور و تحریم های 
موج��ود به هیچ  عنوان منطقی نیس��ت و اقتصاد 

ملی کشور را هم با مشکل مواجه می کند.

و  مس��ئولان  تمام��ی  از  درخواس��ت  ب��ا  وی 
دس��ت اندراکاران ذیربط نسبت به برطرف شدن 
مش��کلات موجود گفت:  متأس��فانه روس��تائیان 
اطلاعات کافی از فرآیند و برنامه ریزی بهره بردار 
ندارند و یا اطلاعات غلطی به آنها داده شده است 
که به همین دلیل مانع از ادامه روند کار شده اند.
وی ب��ا اش��اره به جای��گاه اقتص��ادی معادن به 
 خص��وص در اقتص��اد ب��دون نفت��ی و تاکی��د 
مقام  معظم رهب��ری بر جایگزین کردن معدن به 
جای درآمدهای نفتی اظهارکرد: در دورانی که 
مس به عنوان یکی از فلزات پرتقاضا و ارزشمند 
ش��ناخته می ش��ود؛ بهره ب��رداری از این معدن 
می تواند ش��کوفایی اقتصادی را به دنبال داشته 
باش��د و اش��تغالزایی و درآمد خوبی را هم برای 

کشور و منطقه ایجاد کند.
علیرغ��م  تصریح ک��رد:  مخت��اری  مهن��دس 
جریان س��ازی هایی که برای این مع��دن از نظر 
زیس��ت محیطی ایجاد ش��ده اس��ت؛ باید اضافه 
کن��م که فعالیت معدنی هیچگونه خس��اراتی را 
برای اطراف ایجاد نمی کن��د و تمامی برآوردها، 
آزمایش ه��ا و همچنی��ن نظارت های مس��تقیم 
بیانگ��ر این نکته اس��ت ک��ه آب و منابع  طبیعی 
منطقه هرگز با مش��کلی از لحاظ آلودگی روبه رو 
نخواهند ش��د.وی با تأکید مجدد به صدور تمام 
مجوزه��ای قانونی برای فعالیت معدن اعلام کرد: 
س��رمایه گذاران و بهره بردار به هیچ عنوان قصد 
ندارد با استفاده از قدرت قانون در منطقه فعالیت 
اقتصادی خود را آغاز کند؛ بلکه به دنبال تعامل و 
تفاهم با بومیان منطقه است؛ چراکه یقین داریم 

که این نوع ارتباط پایدارتر و سازنده تر است.
به گفته مهن��دس مختاری اینک��ه برخی اعلام 
می کنند منابع آب و یا مراتع منطقه آلوده شده؛ 
کاملًا اشتباه و غیرکارشناسی است؛ در حالی که 

بهره بردار حتی به روستائیان اعلام کرده از سهم 
آب کارخانه فرآوری خط لوله ای برای تأمین آب 

شرب بهداشتی روستا اختصاص خواهد داد.
وی درباره تکمیل طرح کارخانه فرآوری نیز گفت: 
اگرچه ام��روز در گام اول یعنی آغاز بهره برداری 
هس��تیم، اما ب��ر اس��اس برنامه های توس��عه ای 
کارخان��ه فرآوری مس در دس��تور کار قرار دارد 
که بر اس��اس بالاترین سطوح فناوری های نوین 
و تنها با اس��تفاده از آب و ماده ای استخراج شده 
از درخت کاج خواهد ب��ود؛ بنابراین فعالیت این 
کارخان��ه هیچ ن��وع آلودگی ب��رای منطقه ایجاد 
نمی کند و می تواند کنس��انتره با عیار 30 درصد 
تولید و در راس��تای تأمی��ن ماده اولیه موردنیاز 

صنایع پایین دستی به بازار عرضه کند.
عضو هیات مدیره معدن یاد شده در ادامه گفت: 
اگر روستائیان خواسته های دیگری داشته باشند؛ 
ما خوش��حال می ش��ویم که به صورت قانونی به 
آنها گ��وش و در حد توانمان آنها را اجرا کنیم و 

علاقه مندیم در آبادانی روستا نیز سهیم باشیم.
وی معتقد است احتمالا تحریکاتی وجود داشته 
باش��د که کار یافتن آن تحریکات توسط مراجع 
قانونی و قضایی اس��ت که منشا آنها را پیدا کند. 
ما فقط در تلاش هستیم تا بهره برداری را شروع 
کنیم و بیشتر نظرمان به حل مسالمت آمیز این 

موضوع است.
عضو هیات مدیره در پایان گفت: حدود 10 سال 
روی مع��دن م��س دالی س��رمایه گذاری صورت 
گرفته اس��ت. اکتش��افات تکمیل��ی و مطالعات 
کارشناس��ی آن انجام گرفته و در رابطه با واحد 
فرآوری که نوعی آب شویی مس است؛ هیچ ماده 
ش��یمیایی در آن وجود ندارد و ب��رای راه اندازی 
این واحد فرآوری س��رمایه گذاری بالایی صورت 

گرفته است.
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آئین بهره برداری از قطعه س��وم پروژه عظیم 
طرح شیرین سازی و انتقال آب خلیج فارس به 
مجتمع صنعتی چارملو در شهرستان اردکان 
ب��ا حضور ویدئ��و کنفرانس��ی رئیس  جمهور 

برگزار شد.
در این مراس��م ک��ه به همین مناس��بت در 
مح��ل مخ��ازن آبگی��ری مجتم��ع صنعتی 
چادرملو برگزار ش��د؛ مهندس ناصر تقی زاده 
در گزارشی به تشریح تأثیرات مهم این طرح 
در اس��تان یزد و صنایع این منطقه پرداخت 
و گفت: قب��ل از هر چیز بهره  ب��رداری کامل 
از خ��ط 1 پروژه شیرین  س��ازی و انتقال آب 
خلیج  فارس را ب��ه مقام معظم رهبری و مردم 
استان یزد آن هم در یکی از خجسته  ترین ایام 
که مبعث پیامبر عظیم  الش��ان اسلام و اعیاد 

شعبانه است؛ تبریک عرض می کنم.
وی همچنی��ن از ریاس��ت جمهوری، وزی��ر 
صمت و مجلس شورای اسلامی به ویژه رئیس 

کمیسیون اقتصادی مجلس که با حمایت های 
خود رون��د اجرایی و عملیاتی ش��دن پروژه 
بزرگ انتق��ال آب خلیج ف��ارس و همچنین 
تامین مالی منابع را تسریع بخشیدند؛ تشکر 

و قدردانی کرد.
مهن��دس تق��ی  زاده در گزارش خ��ود افزود: 
شرکت چادرملو به عنوان یکی از سه سهامدار 
عمده ابرپروژه انتقال آب خلیج فارس و یکی 
از متولی��ان اصلی طرح؛ نق��ش اثرگذاری در 
رسیدن به این دس��تاورد بزرگ داشته است. 
ش��رکت چادرمل��و که طرح ه��ا و برنامه های 
بزرگی در راس��تای توس��عه و اکتش��اف در 
دس��ت اق��دام دارد؛ نیازمن��د بهره گی��ری از 
مناب��ع پایدار آب اس��ت؛ چراک��ه آب یکی از 
بزرگ تری��ن چالش های بزرگ ش��رکت های 
صنعتی ومعدنی محسوب می شود. وی پروژه 
انتقال آب خلیج فارس را فرصت مغتنمی برای 
مشکل گشایی دانست و گفت: با همین هدف 

3 ش��رکت بزرگ معدنی وصنعتی چادرملو، 
گل گهر و مس سرچش��مه تصمی��م بزرگی 
را اتخ��اذ کردن��د که در تاریخ این س��رزمین 

بی سابقه بود .
مدیرعام��ل ش��رکت چادرملو گف��ت: قطعه 
س��وم خط 1 که افتتاح شد؛ از مجتمع مس 
سرچشمه کرمان تا صنایع فولادی در منطقه 
اردکان اس��تان یزد در ح��دود 370 کیلومتر 
اس��ت که انش��عابی هم به مجتم��ع معدنی 
چادرمل��و به ط��ول 150 کیلومتر کش��یده 
می  ش��ود.وی تصریح  کرد: دبی آب انتقالی به 
ای��ن منطقه 2 متر مکعب ب��ر ثانیه از طریق 
لوله  هایی به قط��ر 1000 تا 1200 میلیمتر 
اس��ت و 7 مخزن 110 ه��زار متر مکعبی نیز 
برای ذخیره س��ازی آب احداث شده است که 
برای س��ال ها تامین کنن��ده آب پایدار برای 

صنایع خواهد بود .
مهن��دس تق��ی زاده در ادام��ه از مرح��وم 

مهندس تقی زاده مدیرعامل شرکت صنعتی ومعدنی چادرملو اعلام کرد:

انتقال 50 میلیون متر مکعب آب در سال با 
اَبَرپروژه خط انتقال آب خلیج فارس به اردکان

با فرمان رئیس جمهور بهره  برداری از طرح انتقال آب خلیج  فارس به چادرملو آغاز شد
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پاشایی فام مدیرعامل وقت بانک سپه، محمد 
جلال مآب مدیرعامل وقت گل گهر، محمود 
نوری��ان مدیرعام��ل وقت ش��رکت چادرملو 
و آقای��ان مرادعلی��زاده، بنی اس��دی و دکتر 
یاری مدیرعامل ش��رکت تامین و انتقال آب 
خلیج فارس به عنوان انسان های شجاعی که 
جسارت به خرج دادند و گام  های اول را برای 
این پروژه ملی برداشتند؛ تقدیر و تشکر کرد.

وی همچنین با اشاره به اینکه بسیاری معتقد 
بودند این پروژه توجیه اقتصادی ندارد، اما با 
ایمان، باور و جسارتی که در بین بنیانگذاران 
این طرح وجود داش��ت؛ این ریس��ک بزرگ 
انجام ش��د، افزود: نباید فرام��وش کنیم که 
این پروژه عظیم در اوج تحریم ها محقق شد. 
موفقیت این پروژه تنها به انتقال آب شیرین 
به فلات ایران و شرق کشور خلاصه نمی شود؛ 
بلکه موض��وع مهم که از دس��تاوردهای این 
طرح عظیم اس��ت و باید به آن توجه داشت؛ 
انتقال فناوری است. نزدیک به 190 شرکت 
س��ازنده و پیمانکار توانمندی  های خود را به 
منصه ظهور رساندند و اکنون ما صاحب توان 
فوق  العادهای برای ساخت قطعات مورد نیاز 
از جمله ابرپمپ  ها هس��تیم و انشاالله در نظر 
داری��م س��اخت ممبران  های آب   ش��یرین را 
هم داخلی س��ازی کنیم ک��ه مقدمات آن در 
حال اجراس��ت . مهندس تقی زاده همچنین 
گفت: امروز بس��یار خرسندم که خطوط دوم 
و س��وم این طرح هم با حمایت های دولت و 
شخص رئیس جمهور و مهندس رزم حسینی 
که تصمیم شجاعانه ای برای تداوم این طرح 
بزرگ ملی برای انتقال آب به فلات مرکزی و 
شرق کش��ور گرفتند؛ تشکر کنم. ما کاملًا از 
آن حمایت می کنیم؛ چراکه معتقدیم اکنون 
این توانمندی در کش��ور به اثبات  رسیده که 
می توان با س��رمایه گذاری شرکت های بزرگ 
سودآور و بخش خصوصی نه تنها به عمران و 
آبادانی کش��ور سرعت ببخشیم؛ بلکه باری از 

روی دوش دولت  ها نیز برداریم .
وی تاکید ک��رد: این پروژه عم��لًا ثابت کرد 

که اگر نظام به این نتیجه برس��د که توسعه 
را از حال��ت دولتی خ��ارج کرده و این مهم را 
به ش��رکت های خصوصی محول کند؛ امری 

شدنی و مثمرثمر برای کشور خواهد بود.
خ��ط انتق��ال آب از مهریز تا بهاب��اد و محل 

شرکت چادرملو در دست احداث است
مدیرعامل شرکت صنعتی ومعدنی چادرملو 
در آئین افتتاح قطعه 3 انتقال آب خلیج فارس 
بیان  کرد: اجرای پروژه انتقال آب؛ پش��توانه 
س��رمایه گذاری 7۴ هزار میلی��ارد تومانی در 

شرکت چادرملو است.
وی گف��ت: این خ��ط انتق��ال می تواند همه 
نیازهای صنع��ت چادرمل��و را برطرف کند. 
میزان آب انتقالی به صنایع چادرملو بیش از 
نیاز کنونی اس��ت و برای این منظور خطوط 
فرع��ی به مناطق دیگر اس��تان ی��زد در نظر 

گرفتیم.
مهندس تقی زاده اف��زود: چادرملو به عنوان 
یکی از س��هامداران عمده ای��ن پروژه عظیم 
مل��ی از اختصاص دو خط موجود پیش بینی 
ش��ده در مس��یر انتق��ال آب خلیج فارس به 
اس��تان های ش��مال شرق کش��ور و اصفهان 
اس��تقبال، حمایت و مشارکت می کند. خط 
انتقال آب از مهریز تا بهاباد و محل ش��رکت 

چادرملو در دس��ت احداث اس��ت. در تولید 
شیرآلات و پمپ های این پروژه خودکفا شده 
و امیدواریم برای خریدهای خارجی خطوط 
2 و 3 بی نیاز ش��ویم. توسعه و اشتغالزایی در 

صنایع؛ دستاورد پروژه انتقال آب است.

انتقال آب خلیج فارس؛
 تحول بزرگ برای تاریخ شرق ایران

روحان��ی  حس��ن  دکت��ر  حجت  الاس��لام 
رئیس جمه��ور نیز در مراس��م افتتاحیه خط 
انتقال آب خلیج فارس به اردکان و چادرملو؛ 
از ای��ن طرح به عن��وان تحول ب��زرگ برای 
تاریخ ش��رق ایران یاد ک��رد و گفت: در کنار 
این خط انتقال وزارت نیرو نیز بسیار فعالانه 
برای رساندن آب ش��یرین شرب برای مردم 
در طول مسیر انتقال اقدامات خاصی را انجام 
داده است.وی بیان کرد: صندوق توسعه ملی 
که از فروش نفت در س��ایه برجام س��ال 96 
دارای اعتبار خوبی شده بود؛ طرح  های زیادی 
از جمله انتقال آب را تامین مالی کرده است.
رئیس  جمهور از شرکت  های صنعتی ومعدنی 
سرمایه گذار برای طرح انتقال آب خلیج فارس، 
س��ازمان محیط زیست و وزارت نیرو و صمت 

برای تحقق این اقدام قدردانی کرد.
شایان ذکر اس��ت پیش از این قطعه نخست 
خط انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی 
ایران به س��یرجان رس��یده بود و ب��ا فرمان 
رئیس  جمهور افتتاح ش��ده اس��ت. طرح   های 
فوق بخش های��ی از طرح ب��زرگ انتقال آب 
خلیج  فارس و دریای عمان است که قرار است 
به هفت استان در فلات مرکزی و شرق کشور 
آبرسانی کند. این هفت استان شامل هرمزگان، 
کرمان، خراس��ان جنوبی، خراس��ان رضوی، 
یزد، اصفهان و سیستان وبلوچس��تان اس��ت. 
با تکمیل س��ه خط پ��روژه در مجموع 550 
میلیون متر مکعب آب شیرین از خلیج فارس 
به فلات مرکزی ایران منتقل می شود. میزان 
لوله گ��ذاری در این طرح س��ه ه��زار و 700 

کیلومتر است.
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ارزش برجای ذخیره اکتشاف ش��ده جدید شرکت 
مس به لحاظ ریالی نش��ان می ده��د که بیش از 
35 هزار میلیارد تومان به دارایی های شرکت ملی 

مس اضافه شده است.
دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران در نشس��ت خب��ری با اصحاب 
رس��انه با اعلام این خبر به تش��ریح عملکرد این 
ش��رکت پرداخت و گفت: ذخیره شرکت مس در 
س��ال 99 از 8 میلی��ارد تن عبور ک��رد که افتخار 
بزرگ��ی برای بخش معدن اس��ت. البته در س��ال 
1398 نی��ز ما موفق به اضافه کردن 523 میلیون 

تن ذخیره جدید شدیم.
وی با اش��اره به اینکه شرکت مس در سال جهش 
تولی��د موفق به کس��ب رکورده��ای مختلفی در 
ح��وزه تولید، فروش و... ش��د، گفت: به عنوان یک 
کارشناس نه مدیرعامل، عملکرد شرکت ملی مس 
»فملی« در سال 1399 را مثبت ارزیابی می کنم.

س��عدمحمدی افزود: ش��رکت ملی مس سال 99 
در حوزه اکتش��اف توانست 101 هزار متر حفاری 
عمومی برای شناخت پتانسیل های جدید در کشور 
انجام دهد. نتیجه این اکتشافات، یک میلیارد تن 
ذخیره جدید با عیار 0.5 درصد اس��ت.مدیرعامل 
شرکت مس اظهار داشت: ذخایر کشور ما در دنیا 
پیش از این اکتش��اف 36.5 میلی��ون تن بود که 
امروز با اقدامات صورت گرفته در س��ال 98 و 99 
به میزان 7.5 میلیون تن به این ذخایر اضافه شده 
و به بیش از ۴0 میلیون تن مس خالص رس��یده 
اس��ت.وی ابراز امیدواری کرد ب��ا برنامه ریزی های 
انجام گرفته برای 1۴00، رتبه ایران در جهان ارتقا 

یافته و در جایگاه ششم دنیا قرار گیرد.
سعدمحمدی همچنین گفت: در بخش تولید در 
سال 99 شرکت مس موفق به ثبت رکورد تولید 
280 هزار و 300 تن کاتد مس شد. این رکورد 
برای اولین در تاریخ شرکت مس به ثبت رسید. 

درواقع این رکورد با 12 درصد رش��د نسبت به 
رک��ورد قبلی در س��ال 98 به ثبت رس��ید.وی 
اضافه کرد: در تولید آند نیز با 16.8 درصد رشد 
رکورد جدیدی نس��بت به سال 1398 به ثبت 
رساندیم. 355 هزار و 611 تن آند تولید شد که 

اتفاق مهمی بود.
ب��ه گفته س��عد محمدی، بی��ش از 18۴ میلیون 
ت��ن عملیات معدنی در ش��رکت مس انجام ش��د 
که رقم بی نظیری اس��ت. در تولید کنس��انتره نیز 
با ی��ک میلی��ون و 200 هزار تن موف��ق به ثبت 
رکورد ش��دیم. این رقم در سال 98 به میزان یک 
میلیون و 180 هزار ت��ن بود.مدیرعامل »فملی« 
ادام��ه داد: با توجه به اینک��ه در روز 99 فروش 7 
هزار و 270 میلیارد تومانی مس را در اس��فندماه 
به ثبت رس��اندیم، این موض��وع بیانگر فروش ۴1 
هزار و 9۴0 میلیارد تومان فروش س��ال 99 است 
که نسبت به مدت مشابه سال 99 با رشدی بیش 

دکتر اردشیر سعدمحمدی، مدیرعامل فملی:

 35 هزار میلیارد تومان 
به دارایی های »فملی« اضافه شد
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از 90 درص��د همراه بوده اس��ت.وی درباره عوامل 
اثرگذار بر رش��د فروش افزود: ما در س��ال 1399 
موفق به فروش 272 هزار و ۴00 تن کاتد شده ایم 
که این رکورد در طول تاریخ شرکت مس بی نظیر 
اس��ت. این رقم در مدت مش��ابه س��ال 99 2۴8 
هزار تن بود. در نتیجه قس��متی از افزایش فروش 
مربوط به عملکرد شرکت مس است. البته بخشی 
دیگر از این رش��د مربوط به افزایش نرخ ارز است.

س��عدمحمدی بیان کرد: در س��ال 99 در بورس 
202 هزار تن مس عرضه شد و فروش انجام شده 
ب��ر روی تابلو 150 هزار تن ب��ود. یعنی عرضه به 
میزان��ی بود که هیچ گونه رقابتی برای مش��تریان 
ایجاد نشود. درواقع فضا برای جلوگیری از افزایش 
قیمت را کنترل کردیم. افزایش قیمت تنها ناشی 
از رش��د جهانی مس بود.وی اظهار کرد: در س��ال 
1۴00 محور اقدامات را بر روی توسعه ها متمرکز 
کرده ایم و 3 طرح بسیار مهم در سال جاری افتتاح 

خواهد شد.
مدیرعامل ش��رکت ملی مس ایران با اشاره به این 
طرح ها افزود: معدن و کارخانه کنسانتره دره آلو، 
مع��دن و کارخان��ه کنس��انتره دره زار و کارخانه 
فلوتاسیون حاصل از سرباره های سرچشمه 3 طرح 
مهمی هستند که در س��ال جاری به بهره برداری 
می رسند.س��عد محمدی اظهار کرد: با افتتاح این 
طرح ها بیش از ۴00 هزار تن به تولید کنس��انتره 
ش��رکت ملی م��س اضاف��ه خواهد ش��د. معنای 
راه ان��دازی ای��ن 3 کارخانه، اضافه ش��دن حداقل 
800 میلیون دلار به درآمدهای شرکت است. این 
موضوع تأثیر به س��زایی در کس��ب درآمد، تأمین 
س��ود و تأمین سرمایه لازم برای توسعه های دیگر 
خواهد داش��ت.وی ادام��ه داد: در قالب 29 پروژه، 
2.۴ میلیارد یورو به همراه 30 هزار میلیارد تومان 
طرح تعریف کرده ایم. ظرفیت فعلی کارخانه های 
کنسانتره شرکت مس به میزان یک میلیون و 150 
هزار تن است که با اجرای طرح های توسعه ای این 
رقم در ۴ س��ال آینده به 2 میلی��ون و 300 هزار 
تن می رسد.س��عدمحمدی اضافه کرد: با ظرفیت 
جدید ذوب پالایش در سونگون که 6 اردیبهشت 
پاکت های آن گشوده و تکلیف قیمت ها مشخص 
می ش��ود و ظرفیت های ایجادشده در سرچشمه و 
خاتون آباد، امیدوار هستیم ظرفیت تولید کاتد در 
کش��ور به 600 هزار تن ارتق��ا یابد که 550 هزار 
تن حاصل از ذوب است.وی ابراز امیدواری کرد با 
چنی��ن طرح هایی جایگاه خود را از وضعیت فعلی 
که حدود 2 میلیارد دلار ارزش درآمدی ش��رکت 
است در ۴ سال آینده به ۴.5 میلیارد دلار برسانیم.

وی اف��زود: این اتفاق باعث می ش��ود ما جزو 10 
شرکت برتر جهان در تولید مس قرار بگیریم. رتبه 
ش��رکت ملی مس در پایان سال 1398، سومین 
ش��رکت بورسی کشور بود، این رقم در پایان سال 

99 به جایگاه دوم رس��ید. امیدواریم تا پایان سال 
جاری و راه اندازی کارخانه های جدید به رتبه اول 
شرکت های بورسی دست پیدا کنیم.سعدمحمدی 
بیان کرد: میزان بازدهی سهم شرکت مس در سال 
99، 282 درصد ب��ود، یعنی رتبه اول در بازدهی 

سهام را در میان شرکت های دیگر داشتیم.
مدیر عامل ش��رکت مس گفت: امیدوار هستیم با 
س��رمایه گذاری در بخش معدن و خرید تجهیزات 
و تکنولوژی های جدید، خرید دستگاه های حفاری 
جدی��د )15 دس��تگاه(، اس��تفاده از نرم افزارهای 
روز اکتش��افات معدن��ی و همچنین سیس��تم ابر 
الکترونیکی )برای ارزیابی ذخایر و پتانس��یل های 
جدید( اس��تان های جدیدی ازجمل��ه آذربایجان 
غربی، یزد، سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی 
و اردبیل در جرگ��ه معدنی تولیدات معدنی مس 
ق��رار می گیرن��د.وی با بیان این ک��ه که در فضای 
بین المللی امروز، ح��دود 39 درصد از انرژی دنیا 
از نفت و 19 درصد از الکتریسیته تأمین می شود 
بی��ان کرد: برنامه ریزی دنیا برای 30 س��ال آینده 
به صورتی اس��ت که میزان انرژی در سال 2050، 
13 درص��د از نف��ت و ۴9 درصد از الکتریس��یته 
خواهد بود. مهم ترین عنصر در ایجاد این زمینه در 
30 سال آینده، عنصر مس است. نکته مهم دیگر 
آن است که در 10 سال آینده 35 درصد خودروها 
برقی خواهد ش��د. با توجه به اینک��ه خودروهای 
فعلی تقریباً چهار کیلوگرم مصرف مس دارند و هر 
خ��ودرو برقی به 89 کیلوگرم مس احتیاج خواهد 

داشت، بازار مناسبی را می توان تعریف کرد.
وی همچنین با اش��اره به سرانه مصرف فلز سرخ 
در جه��ان اظه��ار ک��رد: میزان س��رانه مس 3.2 
کیلوگرم است. با توجه به افزایش جمعیت جهان 
طی 20 س��ال آینده ما به پن��ج میلیارد تن مس 
احتی��اج خواهیم داش��ت. درنتیج��ه عنصر مس 
به عنوان یک عنصر اس��تراتژیک سرمایه گذاری در 
دنیا مطرح اس��ت. ش��رکت مس نیز همسو با این 
نگاه بین المللی، تعریف سرمایه گذاری را به لحاظ 
عملیاتی تدوین کرده اس��ت و با توجه به کیفیت 
بس��یار خوب مس ایران باید بتوانیم شرایط ایجاد 
یک بنگاه بزرگ را به لحاظ اقتصادی برای کشور 

ایجاد کنیم.

ورزش مس در اوج
مدیرعامل ش��رکت مل��ی مس ایران با اش��اره به 
فعالیت های ورزش��ی این ش��رکت گفت: قهرمانی 
لیگ یک از اتفاقات مهم بود و مس رفس��نجان به 
لیگ برتر ورود پیدا کرد. همچنین امسال با توجه 
به هزینه های درستی که انجام شده تیم رفسنجان 
در نیمه اول جدول لیگ قرار دارد. س��ال 99 نیز 
نایب قهرمان لیگ برتر دوچرخه س��واری، قهرمان 
برتر لیگ کاراته، صعود به لیگ برتر والیبال بانوان، 

صعود به لیگ برتر والیب��ال آقایان، نایب قهرمان 
لیگ برتر تیراندازی بانوان را کسب کردیم.

موفق در مسئولیت اجتماعی
سعدمحمدی همچنین با اشاره به مسوولیت های 
اجتماعی بیان کرد: در زمان ش��یوع کرونا بالغ بر 
70 میلی��ارد تومان هزینه ص��رف کرده ایم و یک 
بیمارس��تان 50 تختخوابی در ش��هر رفسنجان با 
تمام امکانات پزشکی احداث شد. همچنین خرید 
اکس��یژن برای بیماران انجام ش��د. در شهربابک 
۴0 تختخ��واب را تجهی��ز کردیم.مدیرعامل مس 
ادامه داد: همچنین به دانشگاه های علوم پزشکی 
کرم��ان و آذربایجان ش��رقی کمک ه��ای خوبی 
صورت گرفت. در سطح کشور نیز برای تجهیزات 
م��ورد نیاز هزینه هایی صرف ش��د. درواقع در حد 
ام��کان تلاش ما بر این بود که کنار مردم باش��یم 
و بتوانی��م ش��رایط بهتری را ب��رای درمان فراهم 
کنیم.وی گفت: اردوهای جهادی نیز برگزار شد و 
بی��ش از 12 هزار نفر را در اردوهای جهادی راهی 
مناطق محروم کردیم که در هر گروه 25 پزشک 
متخصص حضور داشت تا مردم را به صورت رایگان 
معالجه کنند.سعدمحمدی اضافه کرد: بیش از 66 
چمن مصنوعی در روس��تاها احداث شده و از 19 
سالن ورزشی بهره برداری صورت گرفت. سعی ما 
ب��ر آن بوده تا در کنار مردم مس��ئولیت اجتماعی 
خود را انجام دهیم.وی با اشاره به موضوع اقتصاد 
مقاومتی، اظهار کرد: در این بخش اتفاقات مهمی 
شکل گرفت و بحث دامداری، کارآفرینی، احداث 
مزرعه گل و... را در دستور کار داشتیم و همچنان 
ادام��ه خواهیم داد. همچنین ی��ک مرکز نوآوری 
در رفس��نجان ایجاد کردیم که تم��ام افرادی که 
ایده های جدید برای سرمایه گذاری دارند را تحت 
پوش��ش قرار دهیم. پیش از سال جدید نیز به 8 
طرح برتر امکانات ارائه شد تا بتوانند سرمایه گذاری 

کرده و ایده ها را تبدیل به ثروت آفرینی کنند.

آماده جذب نخبگان هستیم
س��عد محمدی همچنین از آمادگی شرکت مس 
برای همکاری و به کارگیری نخبگان کش��ور خبر 
داد و افزود: در حوزه جذب نیرو هم در س��ال 99 
آزمونی برگزار ش��د و هم در س��ال جدید نیز در 
اس��تان کرم��ان و آذربایجان آزم��ون برای جذب 
نیروه��ای جدید برگ��زار می شود.س��عدمحمدی 
تصری��ح کرد: در س��ال 99 موفق به کس��ب رتبه 
A+ ارزیابی مالی ش��رکت ش��دیم. به طورکلی در 
ابعاد مختلف ش��رکت مس توانسته مسیر درستی 
را طی کند. امیدوار هس��تیم با تلاش همکاران از 
تکنیک های جدید اس��تفاده ک��رده و به رتبه های 
مورد نظر دس��ت پیدا کرده و وظیف��ه خود را در 

بخش معدن به درستی انجام دهد.








